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The uonourable kr. Justice Ll wsl, Judge fresidert.
In the matter of:

ide olals yersus Mabiobyl danlibla Any Wi b,

tharge: Suvotage.
Flea: Not Guilty.

iy R 3 Dr. P, Iutar, and others.
wr, -errange and Uthers ki 1 & UslbiCs,

= LAaloalT vr aVidbBuvh -

ilunG Ml (is culled,
Soidib indbdiy (5till under oati) s

bl D e A b i LU | LIV ur. rtole, I believe taat

+% scie clage you becume tie wecretary of the african ifuni-
¢ipzl workers unionP=--Th.t 1s correct.,

when was tnls¥-==Gince June, 162,

Tou were then still working at <eCord'a G oitalY———
It wae ilomediately after I left tue aossitul.

This univn was & Jnion th t was a. illated to

f=8,

-
.-J.-J‘i-ll'!-ln-lu‘l?

Becuu e I wamt to get s.me of tais terminolog)
correct. what wou GeheUolels = wWaub weo 1to proser gemePe—-
40uta africa vongress of Irade union.

It was an orgunisaticn to which trace unlons 0EeC iLie
affili: ted¥m——Yuu,

ana oo sacn inoividuals did not join this unionPe——



They joimed t @ Congress..ses bxecept those who are members
vl tne Ueneral worker: Jnion - tiaey can, individuals, can
becume members of S.a.0.Tele , otherwise you become a mewber
of an organisation winica ic arfiliated to G.A4.C.Ll.U.

And that was your position?=--Yes, my position was
that 1 wae then secretary of the workers' Union to which I
belonged.

The sunicipal workers' UnionP---That is correct.

Iou were the secretar; of tnat, and th«t is what you
meant when you suid you Joined S.A.C.T.U.?===That is so, yes.

#hat did you get paid in your capacit, as cecretary
of the Municipal workers' Union?---It had not oeen arranged in
regsard to my pay, my lord, because the person who hed veen
secretary o<fore me hud run away witi .owe mone,, and arrange-
m=nie wele still bein: negotiuted as to whav L1 was going to get.
The committee 8till had tu decide thot.

when was thisP=-=In 1962,

what part?P=--all of the portion of 1962, and until
1963 it hao not oeeu fixed. I was given small amounts, out tae
sulary hed not been fixed,

iou were paid small amounts frum mont: to nonth?=--=Yes,

Approximately how muchper mont. did the uUnicn pay
¥y uPe——womotines £3,0.0°, sumetimes £6.0.U., sonetinmes £5.0.0.

I see. An' ycu leit HeCord ..ospital for 4 e purpcse
of takin, wup this appointoenl¥=——Lo,

You did tuke upg this appointment as soon as you left
McBord'c?=—--1I did, yes. wut that was not my reason. By
reason for leaving «clord Wuﬁ not for the purpo-e of becoiing
secretery of tuls orgunicution.

&0 you were a memuver of this Union taen, for atout
eighteen muntus, i. thet correct?=--uvince June, 1262, tu oe

more or less corr:ct, until wma,, 19563%.
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You say there csme a time in your association with,
wnat you call, tue degiunal Comm:znd, where ycu became dis-
illusiocned?=—-ies.

And that was round abour April, 1963, when you had
to go to Bergville?-—-You mean when 1 started getting dis-
illused?

Yes?===I w.uld say that wa s for the whole of 1963,
the whole of 1963, right from the beginning,

And ultimstely you were arrested?---Yes,

And you tihought matters overf=-=Yesz,

And therefore, at tie most, within 24 hours jou had
decided to tell tne police all you knew?--—-Yes.

And the reasons that you have given us wegra that y u
weren't getti.g tae money that yovu were promised?-——e¥es.

And that the nigher ups did not seem do cure for hs
security of tie recruits?=-==Yes.

That lelson Mandela anu oSisulu seemed to be well-
0ffT===igs.

That the leaders had left the country?--—-Jes,

I see! You see you joined the A.i.C. in 19577-==Yes.

Did you have a membership car@P---Yes,

lave you st1l1l wot itP===lio.

You can't produce 1t7===No.

And 1 suspose you ,joined the A.l.C. because you
were convinced thet what the A.M.o. stocd for was rignt?---Yes,

fu felt thut the Ali.C. was expressing in acts and
in words the aspirations of tie black peoplef=-=lea,

And you became a dedicated worker?=—=Yes.

I'u vent to tueir m-etingd®---Y:a.

Did tue work that you were asked to doP---Yes,

And ultimately, wh-n you were told that the 4.L.C.

had felt that all forms of pas-ive rc.istunce could not take
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the Africans anywhere, and that they felt that violence was
the only path that was left to them, you agreed with that?—Iles.

You went into it wholeheartedly?---Yes.

You embarked upon many acts of sabotage, you have
told us?-=<Yes.

* Tou risked your .ife in doing this?-—Yes.

You risked imprisonment in Going thisTe=<ies.

And then you vec:me disiliusioned for the reasons
you have given us?---Yes.

What I would like to know, and I woula like yoi to
tell his lordship, did you become disilliusioned because you
no longer thought that that whicn the A.h.C. and the liberatin
movement was struggling for was not the right thingfe—-I will
say thie, that I thougat, all the time, that what the A.L.C.
wasworking for was goou, anc I =2%ill say =0 now, th=t it was
zood, and i. good, but what made me feel diEillﬂﬁ%&nwas the
action of tiie leaders ....

Go onl The action that you have told us avout?-——
fes, that is correct.

Beeause of the actions you have told us zocutP=-=--les.

But otherwise you .eit, and you still feel that
everything thuat the Aw.u. was working for, and the liberaticn
movement was working fur .as good, Lo use your expression, and
you still feel tnat way?==-That is so.

And because you vecame disillusioned with the leaders
you were prepared, within 24 hours of your arrest to go and
make a statement to expose tue whole of this movement whica you
velieved to be in the wvenefit of tae black man?---If I talk aboul
the A.ueve 1t must be known that I taels aoout the A. ..L. and not
this t.ing sbout t.e Communists,

what about this thin- about the "upear"?P=—=The Jpear

is connected with the Communiits,
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That is what you =zay, and we will deal with that in
due course. LUid y u agree witan what the dpear was doin.fe==I
agreed with 1t when 1t was doing it for the A.....

bJo you say you became disillusioned with the upear
wnen it was doin: it for ithe vomuunists? =--Yes, py lord. 4nd
the way in which they were deceiving the people.

dow w re they decelvings tae people? =—--Because the
majorit; of tne members of the A.W.U. are not aware of the fact
that the leaders are Communis=ts.

tiow, do you wind telling this court what difference
it made to you whether the leaders were wommunists, or whether
tiey were membevs of the iiberal Farty, or whether they were
wembers of an; sort of party, «s lon as wout tue; were doing
was something waich you agreed to and tiought was good?=--Lhe
deception, tne deceivin; was the thin, I ...

what deceiving?=--Beczuse they are holiing the people
under tie impression that they are members of the A..L.C., wiereas
in fact the leaders are members of the Communists,

Iou still have not answered my questi . n. What
difference did i1t make to you vhether the leaders were Communi: ts
or whetier they belon.ed to any political party, as long
as tney were doing for the A.u... sometaing HhidhfizgiE?ad to be
very good?-—-Beczuse tney were not doin, it for tue A.u.v. but
taey were do_n. it for tnemselves,

were you a4 member of the Communist Party?=-=—Yea.

Did you agree with what tney were doln,T---Yes,

You did. LDid you know what they were doing?=-=Yes,

They werc doinz the very tonings 0 whichh you are now
objecting to.=--=ies.

And you vent alon;: with themwholeheartedlyP«--les.

Why?=—=Ag you have already said, I was 4in agreecent



-6 - By MTULU,

with 1t. I was a member of the C‘ommunist party, but what we
were doings at the time was all being done for the A.i.l.,

That 1s my whole pointl——-But tim, afterwards, in
recent times particularly from the beginning of 1963, up to
novw, it has been quite clear that what i: being done is not done
for the A.i.0. it is beins done for the Communist Party.

iow did that becose clear to you?==-=Because the members
of the A.l.C. = it became clear to  them, afterward:, that the
leauers were Communists. In other words, thie genuine A.l.o.
people - members - it became wlear to them, and they realised
that tre leaders were now the heuds of the organication, and they
were nct working for the Aju... anymore,but they were working for
the Communist party.

iou are aveiding my gquestion. 4dow did thst become
clear to you. That members of the vommunicst rarty who were in
toe A.8.C. were working for the Communict Farty, ownd not for
the A.N.C. = how did that manifest iiselfP=--—decau.e, in the
beginning of 1963 we were receiving directives that were coming
from the Commyinist party. According to those directives we were
auvised ilhat becauce the A.L.(C. mexbers aredi-satisfied, or don't
agree with the ospear of the wation, but we, who are member: of
the Communist Party, must get into the L.d.0. organi.aticon and

set inte tnz different branches, so thot we can get hold of
the leadershi, of thos A...¢. branches,

How did it ovecome clear to ycu tiat the Communist
rfarty members, getting t.e leudershi, of the A..L.U. brancaes,
were not working for tne bensfit of the A.L.C. _ that is now the
toird time I am putting this question®=-Becau e it was being
dliscusied toen and advised in our vommunist sarty Uell =pepple
were tnen instructed and advised that we muw t gradually take caax

of tone organisation inbto...so0 thait toe Communiszts would have the



powver,

BY Tus vilUnl: Just a minutel ban you explain to me - i: there
anf differsnce between the a;ma and oojecis of tue Communi t party
and the aim: and ocojects of the A.i.C.P===Yeg, there iz a
difference, my ord.

That is what Coun:el whnts you to explain - what is
the dkfference?=--Beczu-c tie policy of te A.H.CU. iz not that
the wealth of the country and the wovernment should go to tue
workers, my lord.

LROGS=EXAMINATION BY Mi, BuRRANGK (CONTINULD): And is that

wnat you suggest i: the difference?---Yes,

You spoke about tae Freedom C.arter.=--Yea,

Can you tell us what was in the Freedom Charter?—--I
know, that, for inotance, i.. regard to the wealth of tie country,
that that should come to the inhabitunts of the country, to the
peocle of the country.

Can you tell us what was in the Freedom Charterf—e=
Also in the Freedom Charger is mentioned in the hope of Scuth
africa - everybody, all the pecple - would have a say in the
Governwent of the country.

Anytnin: else that you can reuaber in the Freedom
Cherter?---The peopls of the country should govern the countr .

Anything elseP===Un, there are many othors.

Well, we vant you to tell wus - you Lave been telling
us all ticse trdn s. We want you to tell us how much you know
about itP---And that all the different races in the country, as
a waole, will ove looked arter. They won't be diccrimnated against.

Anytning elseP===I don't rememoer.

Did you re_ard the Freedot: Charter a. being a Communist
document?=—=I would not call it a Commynist document, my lord,

out most of it goes in line with Yornmuniit ideas.

Did you disagree with itP==-I agreed with it,
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I 5till want to know why in those circumstances,
you should sug;est to his lordship that because the
vommunists, you asay, hzad received directives that they should
get into these organisations and take charge of then, why that
sahould do any narm to these orzani.ctionsf---The lMreedom Churter
agrees with that, but the aifference is tnis = that is tae
difference between the ideas of the A.N.C. and the Communist
rarty. The Communist says that the wealth of the country must
come to the worker. in other words, taoe workers will then rule
tne country. It is the workers that would then have to decide
how this wealth saculd be shared, or distributed.

What is tane diflstinction that you make?---The
difference now is that the policy of the AU.C. - 112 way they
looked at thingy = was that the wealth of tie country would
be dividied, anu chared by tue people of tne country - not tae
workers.,

w0 you draw the distincticn between the people and
tae workersf=---Yes,

Tou know, 1 am beginning to doubt whether you vere
ever a member of the communizt Farty. 7Tell me, tne nationalisa-
tion of industry - was what one of the cojecta of the Communist
partyTe——les,

wazs that one of the objects expressed in the Free-
dom Charterf——-I don't remember if it is,

Would you be surprized to hear that it is goP==<No,
Ll would be glad to heur it.

fou would be wery glad to hear it. Whed L ent to
put to you is this = thut y.u are deliberately ¥rving to suggest
that the A.L.C. became a tool of the Communist Farth? 4nd you
are falsely susgesting this ancd that in truth theé pécitiuvn is

this - in the A.d.U. they were prepared to take people of all
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poditical arfillktions, as lon_ a= they were prepared to work for
tie aims wnd ouvjects of the 4.0.C.7 And in the A.bh.U. you had
all t. pes of  political affiliutionsP=-—-Yes,

Lo you agree with that?---Yes,

And it didn't matter whether tihizy were members of the
vommunist rarty, tie uyberal Part;, tic United Party, or any
other F arty?t=--les.

Anc as such the Vommuni:t Party supported & € A.u.u. in
it. demands? Lo jou asreevith thatPe===Yea.

And working as hard as they could to see that their
demands were implemented?=---Yes.,

Low, for how long did you say you were studyinsg the
principles of karxism or Leninism?--oince 1960.

In making tuis study I understand that you went to
classes almost onee a weekV---Yes,

And I understand th=t you were also given certain books
to reaul——=Yes.

wuch as t.e last Frontier?---Yes, and bpiscde,

Do you remember those books?=-=l1 do.

Did you regard those books as being Communist propogunda
or did you regard those booke as being something hat expressed
the aspirations of the A.L.C.P==-Those two mentioned - especially
the lLast Fruntier, I would say, particuarly, seemd to me was to
educate ycu to the .. to be dle t resist something that you
feel thet you don't really a ree with, but to uze all your powers
to resist that that feeling.

1 5%ill want an ansver to my question - did you regard
tiis az being Communist literature - s0 eth'n-: expressins the
al s of the vommunist Party, or tie aims of the A.N.C.T7=--ilo,

I wouldn't say thut.
Tou woydldn't say whetP—--That they were Communist Earty

li‘liﬂl"ﬂtul'ﬂ, my lord.
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Youdid say that, you kaow. In your evidence in chief.
===Dg you szy th.t I wid that those book- are booxs of the
Communiz=t party.

les, communist literature, you called them. Lthat is
wh.t you called them.,---I1 don't rememocer ever using the terms
thait they vwere Communi-t literature., I think I refureed to them
a3 books thet were given to me by otephen to read.

I wi'l tell you what you said. IYou mentiocvned four books.
===Yog,

And ycu said that you were ziven these books to road.—-—-
Yes,

by Btephen Dhlamini?=---Yes,

And I take it that you were given by aim to mad in order
to educate you into Communism?=--Yes, thut iz different. That is
different to your suggesting that I say that they are Commuhist
literature.

Let me go on! You said that all these books, md others,
vwere Communist literature,

Di Liaiks Ky lord, here 1 must protest, My learned friend is
misquoting that page.
M L LELAL D G 8 Then 1 would be wvery gliud if you could show me
the correct quotation!

Do YUL.i: My lord, the witness never said so., He menticned

taese four ovooks and referred to others thst were communist
literature. My lord, willst I am on my feet may 1 pleace
agpeal to my learned .riend not to put his guesti ns, consisting
of two or taree or four parts, tu tioe witness. It leads to
confusion.
Bi T.w Lilgly TYes, I am well aware of that.---It has boppened
clread,, my lord.

I am well aware of the ®act when the witness understa ds

a gquestion or not, Dr. Yutar!
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finyway, it can be taken from the record at a later stage in
case it is necess.ury.---Yes, my lord.

CRUSD=BXAN NATI N BY ki, Badiaigs (Continued): In any event,

at least concede this, wr, btelo, you did not regard t-ese two
books as being Communi:t literature?=-——I1 don't classify tinem

as vommunist literature, but I would =aj this - that pecpls,
reading them, a person whe has a certain amount of !tnovlsd e,

can ve trained through tiem to.. or brought inte such a state that
you cun then afterwards give him other literature to lezd him

to vecome a Communi:=t,

Tell me, whz=t did you think socut the other two books
that you menticned?=-=-which are you referring to.

You lell we which othor books you .ere given to read by
witephen Dhlamini? ---Lik:= the one Black and waie White inwouth
Africa.

I don't know - you sell mel-==Hoots of Hevolt. .ievolt
in Africa = not <o .th Africa - in Africa.

Didyou regard t‘hem as being Communi: t literaturef-——
Also tho.e I weuld not say th-t they are trul., or particularly
Communist literzture, but they are... they can train and lead
you to communism,

You wogldn't eall thenm Communist literature?=--iioc, but
they can build up tane frun.ati-n; although toey are not truly
vommunistic.,

Wwere you given any other books by .tephen Dhlaizini
to kReac, besides those faur?——;Iea. he instructed us in
dialecticul materialism(?)

No, but L am aszxing you were you given any othsr
books fo read?=--Lion Awake. There was one, 1 remember, he
gave me, whic. was uion, awake,

wilo i8 tne authorf=—-Jack wobbis.

“ﬂlpﬂ?""-'-l*ﬂl. W.0.HB, Belswe



The same mun wno wrote t.e Koots of :evolt in Africa, hm?=—
-{es, the same man.

Was thut communist literature?---Those too, to us, the
people of wouti africa, if you read them... not south Africa, s0rr}
feople of Africu = if you reud then, ana sudy them, they form a
foundation.

Would you call them Uommunist litermturef=-=-=I would say,
in my opinion, th:t when you come to the stage of studying that,
Lion, Awake, then it beccines Communist Literature.

I don't wunt to take you ticough tie whole of this book -
but do ycu mind telling me why jyou =2y that that book i any
different from any othsr booses thut you mernticnel? —-Because it
stabe much more at capitalisw.

&nd the loot. of Revolt?---In that it brings out... you
learn you see, hew the caplitalists took over the ruling, and
how they get hold of the wealt: of t.e country.

And at the meetinz. of the african Bational Congress -
what wae sald there = was it in agreement with these books
toot you hauve mentioned?---Yes.

That stabs at ca,italismP=—=Yes,

You ure now tellin. us that the al.C. is also an organi-
sation that, like tue Communist rart), was op_ocsed to forms of
capitalisn?==-That iz correct.

And you rea ised thot from the time that you were a
merber of the AJu...? You, personally?e—--4t that cta.e I
personally only saw it cn the fuace of 1t, az it was then,but
I had not delved dee l, into it,

Lid you at any tice object to thi: idea :i stabbing
at capitalism?———l was, in tic oceginning, in agreement with it,
put afterwards, wuaen L saw dee,cr anc deeper into this ideal

I foané tout it wuesn't actually toe stab.iiy at capitalism, but



- 13 - "dl ﬂ.—;bégi

it was something else. I will just re_ecat it. Un the fuct of
it, az I saw it, 1 was in acreement with it, but when I got
deeper into it, and I was being taught, then I saw then that
it wae and formed  tne impression thuat thiz staboing at
capitalism was not actually what it was. It was that the
wealth of the country sho.ld be drawn and given to the workers.

I# that not wh at you learnt right from the start of
your lectu es about vommunism? Was that aot the first think
that you learnt - let me put it that wayP=--Yes, I learnt that
aftcr 1 had become a member of tie Vommuni:zt rfarty.

And you agreed with it%---Yeas.

Did you ever disagree with itP==-1 have already said that
when I came tc disagree with it was when the member: of the
Asie. s Were béing deceived.

Did you ever disagree with the idea that the welatn of
t1e country should pe taken over by the workers, at any stage?
-==Yes, during this year I becume to <feel that I was not in
agreenent witih that.

buring 1963 you began to feel that this was not right,
is that sof=--=Yes,

what made you feel that?=--As 1 huve already said, that
we, as the Vommunist Party, had to assist the A.H.C. just as
all the other organisations that belonged to it, assicted.
But, vhen 1 remlised thst we were not asaisting the A.L.C. at
all, vut we were taking frowm it, then I changed my mind.

I an still waiting for an answer to my question. 4hat
made jyou change your aind with regsrd to the idealogical
prineciple that t.e wealtu of the country snculd uve taken over
by the workersP---Because 1 was aol in agreement thut... when
I au talking about tue people I am now talking sovout olack and
wilte people - that what tiney worxed for shoculd be ju.t taken

awa; from themn.
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But aren't tho.se the workers?-—-iAnd hand it over to the
WOrkKers.

Jut what made you suddenly decide that, for t.e third time!
===T0U Meale..

BY T... viouidils He didn't say he suddenly decided that. He said

ne pradually decided.

(Continued ) s What made you

lose faith with this ideaT=--=Un account of many tidnzs that I
reali.ed and that 1 saw. L bhave menticned several thinge already.
I felt that the people were being deceived.

il other words, what you Lelt about it was that, beczuse
of the fuct that th:ere wers Ucmmurists wokring in the AL,.C. and
you thoucht had a different idealogical approacn to the a...C.
therefore the A....0. was beins deceivedT=--Yes, thut they were
now actually doceiving them instead of dmsisting then.

Ana thet is one of yuur reacons for ult;maﬁtj: deciding
within 24 hour. of your arresi, thuat you were golad to tell
the police ever, thingT===It%t iz one of the reasons.

Although you otill believed in the A.W.C. sne ifs aims
and objects and in vwhat it was doing?=--The A.L.C. yes, without
the Communists., I am etill in agreecent wita that.

hpnd 3au/::§;ared, therefore, il yosur evideuce is true,
to betray those members of the A.u.C. for whom you had sucha a
soft iceling, beczuse they were being deceljed, merely because
of the fuct thet members of the vommunist rFarty hed infiltrated
into the dark: of tne AL.C.¥=—=A8 I am standing htre [ anm
satisfied in my own mind, that I have not droppef or hapfied
the members of the A.u.C. As 3 maiter of fuet, I hove dars theq
a favour,.

what aoout tho:e members of the A....C. who are Lot

meaoers of ihe Communist rFarty, with whose policy you are in

agreement?---what a.out them?
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what about tiuose peo.le whohave beesn betrayedf--—shom?

Those people who huve oveen betrayed by youwr dvidehte¥——-
No.

Are you serlousP---Yes,

well, wio have you betrayed?=--I1 have told to the A.H.C.
pecple thet those people wioc were leading in this way were
deceliving trnew.

Lut what about those mumbers of the A.L.v. who hove
beei arrested and sent to gaol, znd whe will be arrested =nd
sent to gaol, because of the fact that you have exposed 1if your
evidence iy true, the whole oi this setup? Wwhat ahﬁutltham?-:-
Those who have alreaay been ccnvicted becauce they. vere
furtiering the cvjects of the _ovement of the A.n.C are
prenared to zo to gaol for their cause, and I ar pow Htall
prepared to go for that cuuse, but not to go to gubl througn
being deceived.

=0 ¥ou do agree then, that your evidence, and ) our ex-—
poaures will have resulted in meabers of the Adaeue wio zre
not members of the Lommunist Party, belng convicted andi sent to
ga0lT===iie people whom . have ex_osed in my evidence are
tho.e people who are decelvin. us.

in otier words, you suy the people you jpave exposed
in your evidence, you know to be members of treCommunist FParty?
-==igs, and m-mbers of Umgcnto we Jizwe.

snd Umkonto we Sizwe - whet doyou say noocut that? Was
that a Comm niszt rarty orgarisation or an A.k.U. orgznis-tion?
=1t wa. cne of the ways in woich they were deceived. ihe
aefieve wWere under the impreasion that the Umkonto we sSizwe was
an organisaticn belonging to ther, w ereas, in fuct, it was an
orsanisafion Lelonging: to the Commni=ts.

bo you agree with the aims of the Umkonto we SizweT=--
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--=At the beginning 4 did,

And now? we are talking aocut their ailnsP===lic,

Why not?=—-Becauce I was fortunste to realise what
Unkonte We Sizwe was working for. I was fortun=te to be sable
to sie it with my own eyes.

liow, you know you gave evidence for mcny days, last yeur?
—— g,

and you gave as a reason for your disillusion = number
of reasons whica 1 read out to you this morning?---Yes,

lou never at that stage, mention=d at all, anv of the
reasons that you have given me today! You menti-med the fact
thut you weren': getting any money, recruits werk not veing
cared for, and the leaders rcemed to have a lot of mcney, the
leaders have left the country, and I want to in jcgte ty _ou
in due course that all thoue reasons are false, bheh did you
toink of the reason that you huve given us today? 4=kwiuen I
was giving my evidence in chief I was not questioned about
the A...L. as 1 am questiocned by you now.

You were questioned....?=---But those reasonms wnich you
have just wmentioned now, were in regard to Umkcnto we bLizwe.

And you were questi.ned as to your reasons for be-
coming, disillusionedy and never gave this as one of your reasons,
~=— 1 was guestiuned then, when . gave my evidence in ciief,
in regard to Umkonto we dizwe, There are many other thiogs
I cen say. The wmore you question me the more I can bring out
that I heven't seid before.

1 am sure! Yousee, 1= this the first time that you
have evar been in & Court? -——ic.

In this Ciurt¥--—-1 was here la:t year.

Ie this the only ecac2 that you have ajpcared ipP-——io
you me=n cns that 1s net concerned with politics?

i am just asking _ou - is this tne only ca-e thut you
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have &p eared in?=--1 have given evidence in other cuses,

pa ok oo CUURT ADJUURNS FOR 15 mglutﬂﬁ'

Ll

Tl BY e, Sorial (Centlnued): Mtolo, when did you
last attend wihat you call = Communis?t saety Cell Heeting? ==-=I
weuld say in about March, 1963,

That is before you came to Kivo:uiaf=--Yes.

Lid you at any time express your disagreement with what
you say the Communist rarty was aiming at?---You mean at the
cell meeting?

YeaP===No.

Did you express your disasgreement when yo. came to
see number (4) accused, and discuss Umkonto we Sizwe with him?
e [y )

Did you tell him that you felt it was wrong, that the
Communist Farty members should ve infiltrating into the organi-
8-tion for their own endsT---lio,

Vid y.u ever mention that to the degional Command?e—-
Excert only that at the .egional vommand I complcined =bout thig
money question and sald thet if this was not arranged sati:fac-
torily persons would have to go and find something to do for
himself, my lord.

Yes, 1 am coming to that. But you made no complaints
at all cbout the faet thet Communi:t Party members are suppused-
1, intiltrating into the organisation for their own purposes?p-—-
o, my lord,

And ycu have told us that you are in complete sgreement
with the Freedo: charter?---You say that I had been in full agree-
ment atid...

and that you are -till in agreement with the term:s of the

Freedom Charter?---Yes,
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(Tas 2ITKRESS Io Sonalul).

liow, I just want to go shortly through the terms of this
cnarter to have them on record.
BY ik CuLRls Ie it on record?
Md. Beddaids: Not yet, my lord.
URs YUiad: iy lord, I have not menticoed it at alll MUot even
tarcugh this witness, tuough my leurned friend suggests i had.

wis: The witness gave evidence about the Freedom Charter.

BY vuw CuUrls L have no rec llecticn of his mentioning it.
Ip any event, it doesn't matte r. ile may have menticned it in
passing. It doesn't seem to matter.
UAUsd=pXaMINATIUN BY MR, Biranueb (vontineud )¢ I will put
tne question to him! Were you led to believe, by the Communist
Party, that the Freedon Charter should fully ve carriad outPe———
Yes, my lord.

And the “ommuni=t Party made it clear to you that they
wanted tne policies of the rreedom Charter fully carried out?——

BY Tus CuunT: Have you ever eseen this freedon Charter? e—-

I have seen it.

(vontinued): And you are very

well aware of its contents, aren't youP===Yes, I awm, although
[ did not .. 1 won't be able to testify that L know it by
neart, my lord.

we won't worry yoa zbout that. But you were led to
belicve by the Communist Farty ghat the contents thureol saou.a
be implemented fullyP=--les,

And the freedom Charter contains the following demands?
If 1 rea: out anytning to you with which you do not agree, or
which you think the ¥reecdom Charter dows not contain, or if you
think I am wrong, please zay sol Iam not going to Troad the

whole Charter my lord. L am just going %o read extracis.
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"Every man and woman shal® have the right to vote for, and stand
a5 a candidate on all bodies which make laws"T-—==Yes.

Youare in agreczment with that?=--Yes,

And you kno' thut africans cannot stand as candidategPe—-—
I do know thut,

Nor c.n they votefP=--Yaa,

"There shall be equal stutus on the bodies of state,
in the “ourts, and in the schoos, for all national groups anc
raceg"? =—=I kaow that.

"All people snall have equal right to use their own
language, to develop their own culture and customs"P===Ihat is
correct.

"The nati.nal wealth of our c-untr;, the heritage of
all Jouth Africans, shall be restored to the people"? -=Yes,

"The minigral wealth beneati. the soil, the banks and
monooly industries shall be transferred to the ownership of
the peeple as a whole¥"---dust on that point now = the min-ral
wealth... That is my point. liow, the menbers of the A.l.L.
wh. zre not members of the Vommunist Yerty, will take that as
Yo recd 1t on its face wvulue,

Th:t 1is how I wint yﬂuf::EJ it as,

"The awinifgmalwealth, beneath the soil, the bank and
monopdy industry, shuall be transferred to the ownerhhip of thé
peo le as a vhole",==-=Thut is correct.

That is in the Freedon Charte ‘7---Yes.

And that is what you agreed with?=--Yes, I am still in
azreecent wity. it.

"Hestrictions on la:d cwnershi, cn & racial basis shall
be ended, ani zll the land redivided amon st those who work it
to banésh famine and hunger?” Correct?-—--Yes,

"lgbody shall be imprisonmd, deported or re-tricted with-

out a fair trial"?---Yes.
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"Phe law shall suarazntee to all their right to Sp. ak, %o
orzanise, to meet together, %o publish, to preach, to worsaip and
to educate tueir children"?-=-Yes.

ni1l who work shaull be free to form trade unions, %o
elect their officers, and to muke wage agreements with their
enployers"f---rhat's correct.

"4ll people shall have the rignt to live wihere they
choose, to be equally noused, and to briag up their familles in
comfort snd security”?e=--That's correct.

"South africa to oe a fully independent state, who
respects tne right and sovereinget, of all nativneg" f===ies,

"South africa shall strive to maintain world peace znd
the settlement of all iaternaticnal disputes by negetiatic.s
and not be war"?—-Yes.

" "peace and friemdshi; amongst all our people shall be
secured by giving equal rigats, opportunity and status for all"?
-==lh:t i8 co.

"The people in the Yrotectorate oI Sasutuland and
Swazilasnu snall ve free to decide for themselves tneir own
future" T=—-Yes,

"The right of all people=who-iive—in--ouith-afriea of
Africa to i.dependent thewselves and sell covernment shall
be recognised and shall ve the bai: of close co=operation?”
-——lg8,

Those are tue main demands in the Freedom Charter?——Yes.

where you join issue between tuc <harters, ana wnat you
say the Vomwunists wanted, was that toae vomaunists cay that
the mineral wealtn of the country, and the nati nal wealth
of the country shall belon; to lhe Workers, and!:gt the people.
===ies, I say thut it shall be shared. It s:all go %o the
people wh: live in the contry, no matier wioo they are.

whetaer they are capitalists?---Tes.
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gr whether they are socklista? Ur Communistsf=--==Yes..

And you have always velieved thoat?---Yes,

A 1l ays believed th:t?---Yes, that that should be so.

why did you joln tne vommunist Party, if you say there
is this distinction?=--Juut what I said = when I joined tae
Communist party, then I saw that they don't tallk about all the
people &3 a whole,

They ta i =bout the workers?=--=They classify the people,
They put them in classes,

And if you didn't beliesve in that, why did you join
them?
BY Towo CUUHTS He answered, nAr, Berrange, that he onl; discovere

that after he joined the party.

1 i

Udu=BXAkIias Lol Y MR, B d:k (Continued): «hy did you
continue to belongs to the Yommunist Party, if you didn't be=
lieve in th t%=--=idecause, by taz time I realised that I was so
involved in =0 many cases that there wais nu way of backKins out.

You say you never raised any objections at any time?
You never diccussed thisV--—=I did not raise any objectiocns
anywnere, my lord.

khy hot?=--T e reason is after being involved so far with
the s:bota_e and all thece tidin-s, if L had backed out, I would
have been killed, and s0 mnany peo:le with whom L had obecome
familiar and Known...

what about themP===iho were in this organisatinn - they
would not have left me alone.

what would tre, hive done?=--They would have rilledme.

but couldn't you raise these problems wiihout leaving?
vouldnlt you raise the e idealogicsl or politicel problemefe——

There wae no point in doirng that. At once, wien you showed any

gign of being agsinst them, ycn were co zidered to be a pinmp,
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Angd you o "t consiuver yo roelf to ve that nowle—=lio,
not a2t all.

You have given this evidence, and yoo have made yo r
statenents bto  the police = for the benefit of the african
llaticnal Congress?Y Is tnat what you want us to believef===lNot
to assist th A. ... alone , but all the people In Louth Africa.

But we are L. €108 GUOUL W2 A.seb. = sour organisation.
=-=Yes. The Alk.U. _monet all the peeple,

And the reason wny you uiusagreed idealogicully with
tiie Freedom Charger when they spoke about tie wealtun of the
country going to the peeple, awnd the vommunists policy, which
you say is for tne wealtn of the country to go to the workers,
becau.e you are such a gret pespector ol property? May I put
it core simply, periups. Yocu don't believe thut property should
e taken away from any people at gllP==-Yes, [ do: 't agzrea
with that,

Icu are a respector of people's property?=---les.

Lo you remember the time when you weunt into hiding?
Tes.

And you remember the occasicn on whicii there was an
attempt to arrest you? And jou got away?=--An occasion when
I was avcut tc be arrested, and 1 got away?- -

YesP===lic, I was never cornered by the police.

Le you know Johanne. #Fnungala... Phungula.=---Ies.

Do you know himPe--Yes. Fhungula.

how long have you known him? —-=- Jince 1962, I will
8ay, my lord.

Is ne a friewd of yoursY ---He was not a friend of
mine, but he was u fellow memoer o0f weiasvsLals

h Tellow member of the irade UnionTe--Yes, our trade
union.

There is noth ing againet him that you know about?
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——lilie

and he has notoing again.t you that you know about?---ilo.

Lid you tell him how jou resisted arrest at hariancalc?
Harianvale,---io, I aicu't tell nim that. I have no kuowledge
of rarianvale.

Where were you sleepicg at that time - when you were in
hidingP==-it Georgedale, first.

YesP==—=and.... wher: 1 used to sleep?

Yes?=——ind Kloof and Winstonpark.

Did you ever sleep at your cousin's place?--—I have many
cousins.

Any cousin, once yo. were in hiding?=—-whilst I was in
hidings? There were many houses that L slept in. Those 1 have
mentioned, @rticular ones, where 4 stayed for cousiderable
time:s, my lo d.

Lid you tell Johannes fhungula that the police nad cote
to your door on:s nignt, waien you were at jour cousin's place?

resisted
Th:at youw/arrest , and then did you show him a cut on your
head, and told him th t you had also injured your right shoulder?
-==1 rememver that, yes, but not police.
liot police?===Not police.

What was it thenu---Tsotsi's.
And if he says that yen teold him it was the police then

it would not be truef-—-He wo 1d be lying.

Did yecu say that you had fired two chots with a revolver?
-—=Yes, I fired at the tsotei's.

Yeu 3ay they were tsotsi's and not African police?---They
were not policemen. Phugula said to me, I remember, "Don't
you thirk that they were police?", ani I s.id "ko, I don't kaow".

Did you say "I don't sncw?"?=-=-1 caid, "iho, 1 doa't
kiowy my lord.

lWow, I come vack to the question I was asking you just
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vefore the interval. You say y.u have £iven evidence in other
cases before?---Yes, gut not pelitical cases,

vases in wioich you yours 1f you have been involved?

Yes, une,

well? wnat sort of cases?=--attempted murder.

who was the accused?---Joseph Nduli.

‘ou say that that was not a politécal cese?=--no, thet
was an attempted murder charge,

wzsn't thot a cas whers a vomb was put in the Indvna's
roomf=---ies,

Une of tne acts of sabotaz.e that you ha' e related ?—-=Yes,
but the dif.erence iz tuhat tha+ rerson €id not attemst to murder
this person for the... hat uo corneetion withh the organisation,

It wasn't & pditical crie - it was & personsl erimefe——
les,

It was a personal grudge.——-Yas,

You made tie bomb, thouwh, didn't youP--=Yes,

dnd you gave evidence aovout it?=--Inthat case, yes,

and vne ol tue wituesces gave evidence to  the
efiect thut he hau received a bomb?---He said he received a bombu?

Tes? That he nud heard avout £17 -—=iell, when the
Witnesses were g ving eviaence in Vourt we were not listening.

But you must have been gucaticned by the police¥===iall,
wiether 1 hacnded tie bDUMGe..

40y  yau nust have beea guestion about this ineident by
tie policePm==les, i was,

iou actually guve evideance for the o tateT——==Yeos.

And did you tell tue police iasti you had made thiz bomb?
=-==i0, 1 dia rnot.

You hid taat frow thenl?---les.

any oth.r cases 1n which yo. have been invalvedPe——
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(+ae Interpreter: Lac witneos wishes to say something). 1 Just
want to anow = wheo you way I hic it frow the police, jyou mean
at thet time?

Teslem=Yes, tnat is so.

and you diun't give any  evideace about it, although you
wndéw all sbout 1it? =-—l1 did not give evidence.

Tell me, have you ever been to & roformatory?=—No,

Is thattrutofulTe--Ye .,

Have you ever been in gaol?=--lany times when 1 was
8till 2 young: ter, but not & reformatory.

liow many sentences have you serveal-=--In 195U thore wera
several charges thuat were luaken uwas one.

bay L justes.s?==-L zu cocry, my lord. ALl the sentencds
taten together amounted to four &eur“. Four and & hell.

“our ahd u half is woet you served - sid"is what you
wore sentenced tol-==1 served, z2ctuall; four ahd s hali years.
w0 years of tnut = 1 am not certain wheth:r it wa. co.secutive
or wizte..

we are 1ot worrying abcui wnather it was four an. a
half or six. what was the oflence for whieh you were sent to
gazol for 6 yearsT=—-It was for taken parcels, articles, from
a gnods train - a trucik.

wtealingY==<Yec,

That was in 1952%7=---1950,

Lo you remenber... wcre you ever al Vereeniging?---Ko.

hoP===un0, nover at  Vereenigzing.

were you ever siwt at while trying to enter an’ brerk
into a shop,m¥——-so0,

were you not convictel aud sentenced to 18 months
imprigcrment T=—=lio.

40w many copvictiocas have you got - 1 awm only taiking
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about convicticns in regurd to dishouesty.=--—- would say tares,

Have you been in gaol on every occasidn¥---Yes.

And they were all for disuonesaty or taeftP===For theft.

And yet you orocke from tae vomauniot party and its
idecadoly, because you are a respector of preperty?=—-Yes, and the
reason for that ies serving in gaol in 1950 taught me to respect
other people's property.

And it taugnt you so well that you were not prepared to
gerve in the Communict party when they ssic the progprty was to
go to the workers, arc not to the people?--=Yes

You were still blowing up oth:r people's pro,erty, though,
weren't you?---Yes, I waz doi.g thot,

And that is becau:e you v .rec mpletely caticfied taat tie
policy of the african Kational Congress was tie only policy waich
would enable the African people %o achieve what you L1t thaey
shoulu be able to achieve?=--les,

And you still feel th.ut touayT===les,

They can only achieve this by violence?——-i .= word
violence is ra.ner..

Yes, well, by acts of sabotage, an. that sort of thing.
=== would say yes.

50, you say you joined the african +at onal Vougress in
1957 e===~1 did.

S0 you have told us notning asout tac gears 1958 to 19697
when yo were an active member in tne Longressf==<I wu:n't in
full time work. I was just assisting whereever I could.

Do you know that durinzg those years tae african National
Vongress in order to achieve ite aims, on po icies such as
passive resistance, demonstrations, strikes - all sorts of
activities th-t was tnen legal, mt walch was later mosde 1llegzal?

=0==ihut is correct.



And then you came to the conclusion that the onl; way
in which you could achieve the decmne demands under the rreedom
Charter would be by the course of conduct that you have describved?
-—=You mean whether I came to th.t coaclusion?

Yes, the =zame ar ever.body else? ===i burgpean came
from Johannesourg, though I did not see him personally, he came
taere, ano gave the information that the A N.o. has now dediced,
that...

You have told us that already. I am azking you whetuner
you agreed with that?---Yes.

Do you still a:ree with it today = you told us that this
morningf-=—Yes, if it i: carried out, and done by the &.N.G,
ani not in conjunction with thotother party.

You think that if the Umkonto We Sizwe went and olew
up installatiops and houses, and those types of things, today,
you would still ue in agreement with it?——-1 would still agree
with it, if the pecpleof vouth Africa would be in opposition
and Tfight the Goveroment, but not when oth r ~tates, and othdx
countries are called in.

wo you are not prepared to take assistance irom othet
btates = 1s that itP===Particularly the “ommunists.

Mo, any vtatef=--It i cifficult, even for we now, to
know who is 2 vYommuniet, zna whe is got, butl say, the people
and the country, 4if they op;ose the vYovernment, then I am in
gareement in opposing the “overnment, out not to call in otucre
frc: oatside.

It doesn't matter who they ars?P——Dho,it doesnlt
matter who they zre,

but you would =till be prepared, at ithe present noaent,
tc persue a policy of violence? as long as other people aren'y

calles into 1t?P=---You mesn ag ag 1 féel todal?
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Yegl=——=2Lhen I just want to tell you thut I caunot answer
that questiun now, because I don't xziow what is going on. I am
inside. . don't k ow what is going on outside. I don't inow
what the positiun is, out, up to this date, my feelings are
.« L feel now, a5 1 am hore, thut it was a mistake that was made
wnen it was decided to fignt.

when did you first realise that?=-=whilst 1 was de-
tained = YU days.

Goming back to tiis question of this reaction of yours
a gainst the Commugiste- youpave already told us tnat the
Jommunist party told you that tne frezdoun vhurter was to LUe
carried out fully? vorrect?=-=Yes,

And they told you that the distinction betdeen wnite and
non=-white showld be wiped out= your wordsl---Yes,

They told you that you should fight those who stood with
the “overnment and do away with the Vovermment - your wordsl
e 8

They taught you that after you got the better of tuem
pu will get them... they will get them converted tv theirideas.
——lE8,

They taught you that every persoc.. was %o have the right
to vote, irrespective of race, colour or creed?---les.

A8 lony as he is a human veingP=——les.

and all those things are what tue Freedom “harter
taught youl=—==Xea.

but you are now glving eviaence today bLecause you did
not agree with tiis concept that the wealth should go to a
certain class of people and nct to everyorne¥---1t 1is nol only
that. It ie one of the reasons that brought me t:ogive evdiecne
in this case,.

well you have given u: the other reason = anu 1 propose
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to give you the chunce of dealiig with it. OUne of ths rcasons
that you gave was the fuct that you said that the lcaders had
run away7---=Yes,

was thut truefe-=les,

who had run away = woo nad left the country?---Jack
npigson. Johnny kmakatini.

why do you call him a leader? He went on military

Fiorocco
trainingl-—-de is in wewelsa Now - he was a leader.
A lesder of wiatTe==Uf tae Aei.be

And he is ln iorocco nowt==-Yes.

what happened tc  him?---He is staying there,

But he came back7?=-=when?

He went up for trainin:, as I say. Anybody elseP=--
Many of them - Joe Jlovo...

Wive me the leaders wno ran away at the time when you
decided to give evidence for tae State? uver that 24 hour
pericd when you got arrested - wao.t leaders had leIt the
country at that stagel=—-1 an not only refarringf:;at happened
in June = + am referring to what was happening all the time.
Lne pecple - as soon as they were faced witn particular diffi-
culbtiez, they fled.

lcu said that the leaders had left the country, and that
is why, when yuou were arrested, during that night, you decided
that you were going to give evidence for the State. I am asking
Jou «het leaders had left the country at tne time when you
cane to  thut decision?e--Jsoe Slovo. Michael Harmel, Jack
Hodgson...

They had all left the country at that time!l-—=They
had left.

Lhe countryf=--Yes,

Keally! And welson iandela?---la king about Nelson
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leaders that I have rospsct for,
YeyPm=-decuucse, yo. sSee,...
You are taliing movut a lot of lesiers leaving tae
country. You see & lobt of .en in  he deck here, don't youle=Yes.
Tell me, other than goi.g to gaol for theft, brezkin:
irto rallway coaches,and thual sort of taing, have you ever
been banned? Have you ever been put under house arrest?—-——iio.

Have y.u :ver been pronivitec frou attending muetings?

—l0

Hazve you ever deen sent to gaol fur your political
veliefaP===lg.

That is what happened to most of these men herel-=That
I admit.

But you, lir. Lteolo, preferred to gaymievidence agwlnst
these mwen, because you say tue leaders habl ldlt7===1 said one
of the resson, out ithcse people = referrigfih thece bamsle
sittiag heres....

Yes? Go on?=---In regard to them , there ure of taeue
also, that I reslice tict they were pla ing tue fool sith us,

1 am not werryi. ubout playing toce fool wit: you,
but the; didn't leave tae country, and nor have you suffersd
any of the things that they nave suffered, nave you? ~-—=-I
hoven't suffered the su/fering tust they have suffered, out
they ocre... the deeds that they have done ure amongst the samp
a3 tie deed:s of tacie who {led.

Yerhgps rou might explain to us then, taat you saic one
of ,rur reasons wss becuuse they did wot czre for the security
of recruits?P-—-1 _zio so,.

Lo you rememver tellin: us woout ths m:eting you h-ad aad
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when it was suggested that in future, i. order to enable the
recrults to have more security, planes would be arranged?——-
Yes, and immediately after that meeting, the first batch that
was taken away wgs caugnt. osecondly, arrangements that were
made that 1 entered in a diary of ming..

We will come to the diary in due course - go onl=——..
of a group - it was arranged that we had to send them up.

We arranged for them to be at thebgrmiston Station..

ies, we know the storyl-=--They never met them. If 1
had not been with them they would have been arrested there, and
locked up.

S0, in order to ensure the safety of the A.H.C. movement
decided to make a statement?---In order to... ln the #nterest..

Iou made a statement? In the interests ol the A.H.ﬂ.?'l
Not the A.N.C. alone. All the people of South liriné.

They would all venefit, and you regarded yourself as
a benefactor?---Every person on this Earth ought to think of
other people.

Lon't you think that that is a bit of sheer hypockicy?
=—=No, d am saying that for it is true - from the bottouof my
heart, my lord.

Tell me, you went to a party once, and you said that at
this party you went and had a look - somebody showed you Walter
Sisulu's house?---That is so.

Did you go inside the house?=--Yes.

Who was there?=—-=There were some children sitting in
the door. We went inand enquired for his wife. ©She was not therd.

Who took you there?——-Levy.

WhoP===Levy Siloro(?).

Why?=——He said he would show me Sidulu(s house.

Why? You are at a party - why should he want to show
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you disulu's house?=--the party had not started yet.

S50 why should he want to show you oSisulu's house?—-He
was just going to show me the house of one of theleaders. He
was one of the leaders.

But why?=—-5o0 that 1 should just know.

Know what?=—-My leader's house - know my leader's house.

But why?=--It was justincidental.

I know, but why - for what reason?---It iz natural that
if I came to a strange place, that a friend would go and take
you and show you your leader's home.

But why? ——-8s that you would just mow it,

e S ———— R T ——

But why should you want to know it?7--=It% is not that I
wanted to see it. He said to me "Would you like to go and see
Sisulu's house?, and I said "Yes, I will be gald".

ies, but what was the object of 1t? Why should you
waht to see it7?-—-Because he is myleader.

I want to suggest to you that this iz compleiely une
truel! Did you go inzide the house?-—Yes, I went inside.

#hzt part of the house did you go into?—-We came in
from the back.

What part of the house did you go 1intoT===ke went
tarough the kftchen, we went to the dining room.

Yes? Anywhere else?=--We sat down in the diningroom.

In the absence of sisulu or his wife? Sat down in
the diningroom = what forfe---iSiloro then asked where Mrs. Sisulu
was, and the bop said she is not at home. Then Siloro said
"It is alrignt - you will see him at the party in any casc,
because he will be there",

vo that was your only reason for going to this house?
-==That is all.

You went through the kitchen, and into the diningroom?
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-==Ye8,

And were those the ony rooms into which you wentP==-l
did not enter any other rooms.

You will bevery interzsted to know that Mr. sSisulu's
dinin: room suite was bought in 1942 for £60.0.0. and that was
the only furniture they ever had in the rooml==-It is a very
nice one.

When was this?=--1963.

Yes, but when in 1963?=--Towards the end of April.

But by that time you had already become disillusioned
with your leaders?=--Ihat does not mean tc say that I would not
agree to go to the house.

Had you already become disillusioned then? Had you or
had you not?=-—=Let me put it to you - at that time we were in
opposition to the Yovernment. If you then said to me "Come
alongz, I will show you the house of the Prime Minister", [ would
gladly have gone along with you and had a look at 1it.

Maybe, but where you at that time disillusioned?——-Yes.

Then [ still want to know why you went to his house?==
I have put this example to you to show that even i1f you hated
anybody - no matter how you hated him - even if at that time
I was in opposition to the WUovernment, if you had told me you
would take me to look at the house of the Frice Minister, I would
gladly have gone.

You were in opposition to Sisulu at that time, then?

Werc you? Were youT---At that stage I was suspecting
everyone - all the leaders. Not anyone in particul - I sus-
pected all.

for the reasons you have given us?Pe=-<Yes, gradually
as things developed .

And at that time you were in hiding, weren't youT==-



Yes.,

Do you think it is a very safe tidng for you to go to
disululs house under the circumstances, when you are supposed
to be in hiding? ——-The police in Jochannesburg do not know me.

Coming back to these Communist party lectures = that you
have told us about. You said, amonst other taings, "after we
have got the better of them " - that is jyour language - "and
get them converted to our ideas, each person i1s to have the
right t wvote, irrespective of race, colour or creed, as long
as hy ie a human being". You told us that that is what you
were taught in the Communist Farty? You have told us that
capitalism was to be replaced by zocialism, and soclialism was
thereafter to be replaced by Vommunism,---Yes.

Ag far as you are concerned, you want capitalism to re=-
mainf==-I told you that when you read theFreedom Charter, as
you read 1t there it givee you the impression that it refers to
all the people. TYou don't see that there is a catch in it.

I don't suggest that there is. You have already told
us tiwt as far as the Freedor Charter is concerned, you read that
as meaning the wealth should belong to everybody. 1 =ay, you
want capitalism to remainf---=Capitalism should remain, but then
the country itcelf must not be wup for sale ...

You really want us tc beliwe that that is the sort
of thing that ,ou were taught by theCommunists? Tell me. what
is tne difference between scocialism and communistm?=--1 just
want to say sometuing,.

Yes, alright - go ahead!=--I didn't tell you that the
vommunists taught we that - I told you that I, parsﬂhaliJ, did
not want the pec.le's property to be taken awa; from them.

In other words, ca italism should remainP---Yes,
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what is the difference between socialism and coamrunism?
-=--There are different kinds of socialism.

we.,l, tell us tae difference betwee:u sovcialism and
comnunism. You raised thematter - I did not raise itl--=There is
a socialism whicih is the fouwdation of communism.

What is the difference vetweea the two,please? You tell
ue that you have attended Farxist study classes cnce a week for
a number of years, and L hsve already sugzested to you that I
am beginning tv dcouot whether you were ever a member of the
Conmunist Farty. Now, I am asking you a basic question - what
iz the difference between socialist and communism? There i. nu=
thing more basic!---5 ocialism - with that the wealih of the
country is in the hands of the workers, but there would still
then be cagitalists.

Lgt me get this clear - thewealth of the country would
oe in the hands of the workers, but th'na would still be
capitalists = und r socialismP===Yesz.

Go onl=-=Then gradually the capitalists will be elimina-
ted, but now, the difference is tuis, if the vovernment is
taken over by force, then it will bve an immediate break.

What?P=-=-Uapitalism will be broken immediatel.. There
then the property willbe taken and confiscated.

Are you really seriocvsly saying - you yho have attended
Marxist study classes, and;so on = can you say that youhave
been teld that under sociazlism the welath of the country is
divided between thepeople anl ca.italisn remains - is that
‘hat you are really sericusl, telling the Court?---Yes, the
change will take.. the eliminution of the capitalism wilil
be by degrees - gradually - out if it.. it depend: whay is
decided. LIf itis decided tnat the working people take over by

vi lence, then ca.itaiism -ill be eliminated immediately. They
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will be finished off immediately.

1 an very much indeb.ed to you! I sat for years on the
treaso: trial, but thi. is tie first time I have heard this
definition.

BY lievyudls what is the use of thi:, Mr.Derrange? I am not
going to investigate what their definition of sociaiis: or
communism is.===I1 am cnly going to address your lordship on

a later etage on this point. It is my submicssion that this
witness' evidence in regard tc attending these classes is false.

S=Eiam Il TLuki J wats (Continued): what is

historical materialism?=—-I can't sa. thet indululunguage. It
is whet a porson might sa. is Marxist philosophy.

Mo, no, please! Tell ts what is meant by the words
Marzist ... I beg your ) rdon, historical msterialism?-- Lhat is
difficult to say it in the language, I am asking if he can
give a definition = even in English - if hé wants to.

This is vasicl===As3 I say, it is bused on the ideas ac
varl Farx saw it. It is also referred to as the scientific
world outlook.

what does it mean?--<To look at the world in a scientific
way.

Is that what historical materialism is? what is
dimlectical materialism? What is the difference?=c=I would
put it this way, my lord, that it is to +train your thoughts.

It is scmething thut you must aot just acecept - you rust think
and investigate unti. vou get to coacra2te fact. You must not
just accept what is being said.

ls thut what dialictical materislism meansfe--Yes,

And now, what is the difference between idealism and
miterialism?---Ildealddm is that all the people who live un

the earth here firmly oelieve that they are.. their whole life
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is guided by God.

Yes, go ou?=—-and whatever they receive, and get, they
receive tarough the merey or tue figt of God. And materialism
in cbntrast to thut, iz a belief that everything you get on this
earth, you mu-t get for yoursell - you must work for. Lot
exactly that you puave got to worx or earn it = you get it from
people. Ildeallsm is a gift from God, and materialism is what-
ever they get...

You have told us that.=-=Now L want to define the
dif ference between that and materialism. Materialism, fieét
of all - forget about God! Forget all about superstitious things
which don't exist. Think that people on this earth have the
nower to pet for themselves what taey -unt, amithat all that
we .oszeec and get on thie Earth we get through ocur own ini-
tiative, und others, and not throush wod at all.

What is meant by the word dialecticalj---l1 have already
said th:t that weans you must investigate facts, until you get
to the concrete facts.

dust tell uz= I den't want to waste any wore time on
tnis = where did you learn this - out of what books did you
learn these peculiar definitionsP=--stephen Lhlamini taught me
this...

No, what vooks? oStephen might well have taugat yo . a
lot of rubbish! Did you ever read any books at all which weuld
give you any one of these definitions in regard to the mattersgs
which I have asked you about?! ===Yes, in regard to idealism and
materialism., There i~ a book that I read.

What is it?---lialectical and Historical Materialism,
by Hor:is Corth.

Any other books thathave given you these definitions tnat

you have told u=z avout?---Ye-, anu one th.t was lent to me by
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ronnie.

What was th.tP==-Jocialist shilosophy.

By?===ihe same author.

Any others?---kany otners,

whaut were their names? =—=I1 don't remember them all - for
in-tance...

I want to find cne book that will give these definitions
you have given us?=--I don't follow your question properly.

Gan you gl e us any other book thet you have read that
will support these definitions that you have given us, hmP--=Is
your question whetehr there gre any boocks I read that will
sup ort what I said about historical materialism .

Yes, and historical and dialectical materialicm,
idealsm and .... any osher books than the ones here menticned?e——
funiementals o! darxism.

ByT===1 forget the author§. That is one of theg.

There are volume. of that. The 3tart of the rroletariat. By
V.l. Lenin.

Does that then give the definitions as you nave given
then to ws?P---fes, the ideas are 2ll the same. Like Dialéctics
of nature.

By?=—=1 alsc forget the authorj my lord, of that.
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Belt 130(b DROSB~EXAMINATION BY MR, BERRANGE (CONTINUED):

Mr. Mtolo you told us this morning that Mr,
Nelson Mandela was the one man for whom you had respect?
——00,

¥hy?--—Because he was one of the leaders who,
after he had left south Africa and went out, who came
back again to report to us what he had done and where
he had gone, and explained to us what he had got, althéugh
he was being searched for by the Police all over,

And yet you had no hesitation, ofcourse, in 10
betraying him?=—-I don't think that he knew that these
people would turn as they did, and say we must do this
and that,

I den't understand what you mean by that - oould
you explain yourself?==—I1 would say firstly in regard to
the movement now - it was said that the movement was not
going to end up with sabotage only, it was going to pro-
ceed and enter into guerilla warfare.

Yea?===If the Government wasn't going to be less-
ened. To the sabotage now - But when the Govermment came 20
along with this challenge of the 90 days, they were not
prepared to face that and continue fighting against the
Government.

Whe were not prepared to?-——The leaders.

You say that at that time the leaders were not
prepared to continue with sabotage?--—Yes, as they didn't
want to face this 90 days law.

Did they give an instruction that sabotage must
stop?===No, they ran away. They left us without money
without everything, 30

Did these men run away7--—As far as these peopla
are concerned, with them only in regard to the fact that
they were to aupply us with funds which they d4id not. Tha¥

is in regard to these people.
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That was the complaint you had about them?-—
There are other complaints that I have already given
the Court.

I atill want to know what you mean with this when
you said "I don't think that he knew that these people
would turn and say we must do this and do that"., Do
which?===1 mean by that that he, Mandela, my opinion is
that he did not know that these people did not Carry on
with what they were supposed to do. Supply us with funds
and all those things. He did not know that they were 10
not continuing doing their part.

So your compgeint was that you couldn't continue
with sabotage because you weren't getting money?=-—-That
is only one.

I know, but I'm wanting to know what you mean
when you saild that he didn't know that these people would
turn and eay do this and do that?===I mean by that that
things were planned for certain stages, which was supposed
to have been done, and my opinion is that he didn't know
that these people were not carrying out those instructions.
They were not continuing with the plans that were made,

Isthat why you had great respect for him7e—-Yean,
because he palyed his part fully,

Now at the time that you had this report...when
the Reglonal Command had this report from Mendela, you
made no notes of what he had to s8ay, did you?=—=No, we
didn't take notes.

And at that time you did not know that many,
many months later you would be ecalled upon to give evi-
dence?==<Yesa, 30

And you didn't make any special endeavour to
remember everything and exactly what was said by him7P=—-

A8 you had no reason to?-—No, the report he made
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%o us and other things he told ws, we were supposed to
remember that, because a® members of the Regional Command
we were supposed to know and remember, take notice of
what he is telling us.

To make notes of what he says?=——=By memory, but
it is & natural fact that you will not remember all,..
everything but the important things you should remember.

And you wouldn't be able to give the exaot
words which he used?=--=No,

Right, now what I propose to do Mtolo, is to 10
read to you what it is that Nelson Mandela saye he told -
the Regional Command, and when I go on through that I want
you to tell me whether it is correct, whether you've got
any comments = This meeting was early in August 1962,
wasn't it?---Yes, between July and August.

And after he had been introduced, he told all
the person present that he was glad to meet the Regional
Command and that it pleased him to see that they were all
young men?---] can hear you, yes.

Is that correct?=——=That is correct. 20

He told them that he had come, not only to re-—
ceive their reports, but also to report to them the re-—
sults of his trip to other countries outside South Africa?
~=-That is correet,

He told them that fhe had left the country early
in the year to attend the annual conference of the Pan
African Freedom Movement of Catral, East and Southern
Afrioa. The name is Fafmesta, you mentioned it yourself?
——=Yom,

In Addis Ababa(?) and Bthipia?=--That is correct.30

He told them that this Fafmesta Conference was
opened by Emperor Heilie Selassi,-——Yes.

Who made an exhaustive and impressive review
of the struggle for National liberation in the Pafmesta
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area, or words to that effeutr-—-fan, he 2aid that.

You see I'm not rlﬂﬁing out to you the exact
words, because he can also like you, not remember the
exact words, but he can remember the gist of what it was
that he said?-—That is correct, I understand.

And then he dealt..Mandela dealt more specifica-
lly with Emperor Heilie Selassi's remarke on “buth Africa,
in which Emperor Heilie Selassi attacks the racial poli=-
cies of the South African Government,---That is correct.

And he told you that Emperor Heilie Selassi had 10
Pledged his support to the Afriocun people of this country,
and their struggle for freedom?---That is correet.

That would be the correct way of putting it7=—-
You have already said that - those were his words, I agree
that that is the gist of what ?ﬂ said.

He told them of a revolution on South Africa which
bhad been unanimously passed by the conference?=—=Yes,

And in this resolution it condemned the ill treat-
ment of the African people in this country, and he told You
pPeople that Bmperor Heilie Selasei had promised support 20
for your casus?---That is correct.

He told you that the Bthiopian Government had
promised every assistance?--=That is correct.

That money would be made available?=—=Yeos,

And that in fact, he had already been given £5,000
in Ethiopia?-—-Yes, except that I caunot now he ceriain
about the amount he mentioned. An amount was mentioned,

You wouldn't dispute it?=—-=No, I don't dispute it,

I only want you to stop me where you dispute .
something, He told you that scholarships had been promised, 3(
and that Bmperor Heilie Selassi had sent his warmest feli-
citations to Chief Luthuli?-——In regard $o scholarshipw,

Yes?=—What type of schools?
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Just scholarships?=—=To et ordinary education?

Scholarships, yes.=——No, that I don't remember.

But ites possible?=——As far as I recollect this
that you are mentioning now, was training,..military
training.

Is it possitble that what he sald was that Emperor
Heilie Selasai had discussed the gquestion ¢f scholarships
with him?=—-No, that 1 don't remember.

Yﬂl:l :inn't remember, but he says that that is what
he said., Do you deny 1t?===I don't know why he would have 1.
apoken about schelarships in & legional Command meeting.

He many have liad a reason which you don't know
about?-—-But I don't remember him ever saying it.

You are not prepared td deny it%?==I will net deny
it se a fact, but I don't remembdr that he mentioned that.

And he told you that after the Addis Ababa con=-
ference he toured the African continent?=—-~Yes, he did.

And that hs had visited a number of countries in
Africa?--—Yes,

He gave you the names of the countriesa?=—Yes. 20

And he told you that in all theae countries he
had been received either by Heads of 5tate or by Kenya
Government representatives?=-=That is correct.

And he told you, amongst the people whom he had
met were people such as lLr. Julius Nyedi(?) President of
Targanylkat---He may have mentioned that.

You don't deny it. I only want you to tell me
something when you deny it. MNr. Kawawa(?) then Prime Minister
of Tanganyika?=--I don't remember him,

Emperor Heillie Selassl of whom you have already 30
told us?-——Yes, he mentioned him.

General Abud fresident of the Sudan?=—-Yes, I know
he want to the Sudan, he said he went there.
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And the name you don't remember?e=eThe name I
don't remember.

Yes, well you probably don's. Abeli Bulbusia(?)
President of Tunisia?-—-Yes.

Ben Bella, President of Algeria?-——Yes.

Modeko Kaoka(?) President of Mali?——=Tes.

Leopold Seka(?) President of (7)?=—-The names
I don't remeuber.

Yea, you don't deny it, I just want to run them
off, Mr. Sekteori(?) President of Guinea?=——=Yes. 10

Mr. Kaupman(?) President of Liberia and Mbuti
President of Uganda...rPrime linieter of Uganda?-——Uganda,
1 remember,

He told you alse that he had been to LondonTP——
I don't remember that,

And met Mr, Hugh Gatesfield, the leader of the
Eritish Labour Party?-——I don't remember that,

You won't deuy itP-—=No, I'd say he did not say
that.

And Mr. Joe Grymond(?) leader of the Iibersl 2vu
Party?——=¥hat country?

In England, in London?-—=No, he never said abouti
the wisit to England,

Is there any reason why he should eay he wentioned
these people if he didn't? Ien't it poseible that you
have forgotten?---Yes, bui he didn'i say anything about
England,

Wow then he dealt with his wisit to Algeria. You
remember he spok2 to you about that?=--=Yea,

And he mentioned that Mr. Ban Bella had invited 30
him to Ushdgh?=—=To who,

To Ushdah?===iiho's Ushdah,

A place?=-=1 don't remember that nameé...yes, it'a
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the name of a camp. It is the name of & camp, if its the
name of a camp, he said te the Camp.

Headquarters of the Algerian Army of Fational
Liberation?=—-He said that.

And there he said he had met officers of that
country's army?=---fhat is correct.

Including the Commander in Chief?===That is
correct, He named him, I don't remember the name.

And he told you that he had been promised assis-
tance by the Algerians?——-Yes. 10

And they would supply your men with training faci-
lities?==~Yes.

CorrectPe==Yes,

And then he went en to say thie = he thinks it
was at that stage that he waimed you that he didn't know
that if any of you were communists. He said that if any
of you were communists, those people would have to be
careful in carrying out their conseience with members of
the Regional Command?=--He said they must be careful not
to be what? 20

Be careful in carrying out their conscience as
memebers of the Regional Command? He also told you that
the Regional (Commeand was not to be used as an instrument

for the propagation of communism, because to do this would
be a serious mistake?---No.

You deny that?=--What he said was that we must
never sxpose to the Airican States the fact that we are
Communiets., He warned us about that,

Is that the language which he used?---Yes, he
was dealing with the larxist?views, He said that with 30
the Marxist views., He said we must not expose that to
the African countries.

And didn't he say that the Regional Command,,, =



BRUNO MTOLO,

He paid because the African Stetes are the people who are
prepared to help us, but they are not prepared to help
Communists.

Exactly, and thet is why he told you that the
Regional Command was not to be used as an instrument for
the propagation of Communism or Communis€é propaganda,
for that very reason?===Fo, he did not put it that way.

You can renenber the way he put it?-—-Yes.

What languza-e was he talking?---He was speaking
in English, 1C

Speaking in nglishf=—Yes.

And he then told you also that the Commander of
the Algerian forces wza, in fact, a sympathiser of Commu-
nism?=—=He said that trat was the pereon that he found
that was in agreement with the Communists.,

Yes, and he pointed out that the Algerian and
the army authorities had been very hostil to the part
played by the Communiost party in AlgeriaP=-=lo, he didn't
say that.

And he went on to tell you why. Kadn't you per=2(
haps forgotten?=-—No,

Didn't he go on to tell you that the reason why
$hearmy authorities had been hoatile to the part played by
the Communist party in Algeria waa because the Communiat
Party in Algeria had refused to dissolve itself, and all
the other parties in Alyeria had agreed to do it?——<No,
he didn't tell uas anything about the political situation
and about their politics in Algeria.

Didn't he tell you that these parties had all,
with the exception of the Communist Party agreed to dissolvel0
for the purpose of forming the F.L.N.?===No.

That in fact, is history, do you know that?=-=It

maybe history, but he did not tell us that history.
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Even though it may be hiatory he didn't tell
you that, and then he went on to say to you that the
immediate aim of the Liberation Movement in this country,
in South Africa, was not the realisation of the Communiast
Socliety, but the winning of political righte on the basis
of the revolutionary principle of one man one votef==
Yes, he spoke about the political situation in South
Africa, but not exactly as you are putting it.

How then? I1I'm ounly putting it the way in which
Mr, Mandela has put it?=--What I remember what he said, 1€
he said we, the leaders here in South Africs, we must
learn to know our owi history, because as it progresses 1t
will become a guerilla warfare and then all ocut war,

Yes, I'm coming to that lateron?—--Hghaid
therefore, he wants us to introduce thiz Umkonto We Sizwe,
in the rural and urban areas.

Yes, on the besis of the revolutionary principle
of one man one votel <That is what they were fighting for}
===No, 1t wasn't put that way that it was for the purpose
of one man on wvote. 20

Will you say if he did mention one man, onc vote,
what did he say about one man, one vote? We know what
he's said in the context as I've put it?=—=I don't say it.

You said s0 a moment ago?=--=1 don't agree with
the suggestion that he spoke about that we were struggling
or fighting for one main, one vote,

But you agreed with that a moment ago? You
yourself agreed with that a moment agoPe=—=Nc, I did not.

I said just now that what you read out there is what

Mandela said, but not in the way that it is being read out 30
131(B) there, or the knowledge of the history of our country.

(?) was also part and parcel of that, so that we could take

Unmkonto We Sizwe to the people,
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Yea, irrespective of soclial groups, or irrespective
of clase? To all peoplel===You couldn't go to your enemies
with 1t.

Ko.=——=You would go to the people that you kmow
that are with you...that are in opposition to the Government.

That's right. Irrespective of their soclal
groupe and irrespective of what class they are?=-—Yes,
that is to say whether they are Europeans, or Indians or
whatever they are.

Yes, or whatever they believed in7? As long as 10
they were prepared to fight on the side of the liberation
movement?=——Yesa,

And then he also told you that you were assured
of wide support for your cause from the whole continent of
Africa?=--Yes,

And he told you that both the Casa Blanca and the
Mon Robia(?) groupe had strongly condemned the oppressive
policies of the sSouth African GovernmentP=—=He did, yes.

And fully sympathise with the atruggle of the
African Feople for Democratic rights in the land of their 21
birth, or words to thai effectf=—-Yes,

And he then went on to say that if and when
members of the Hegional Command or their recruits, ever
visited the African 5tates, they should refrsin from meddling
in the interal affairs of those countriea?=—=Yes, he saiq
that,

Yes, and it was in that light, he says, that he
felt obliged to criticise the attitude of New Age towards
the politics of the Egyptian Government?-——Iz that the
Ezyptians? 30

Yes?-—=Yes,

And in apeaking of his visit to Egypt he told the
Regional Command that his visit had coincided with that of
Marshall Tito, and that he had not been able to wal® until
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General Nasser had been free to see him?==iio, I don't
remember that,

Is it possiblef=—=I1 uannutﬂégst he did not say
that, but I don't remevber that lot at all.

Ita fair enough, and he said that the officials
with whom he had spoken in fgypt had criticised the article
appearing in New Age, because they had...these articles
had attacked General liasser's attitude towarde Communism}-——
That is correct.

And he told you people that New Age did net 10
necessarily express the policy of your movement, that's
what he had told the Egyptian offic¥ls, and that he would
take this complaint up with New Age?===That iz correet.

And to try and use his influence to drop this
line?==—=That is correct, not to continue with it,

And he also told you that he hadn't visited
Cuba, but that he had met the Cuban Ambassador in Egypt,
Moroceo and GhangVe==1 iremember him saying something about
Cuba.

Yes, we'll come to that in more detail, and then 20
when he dealt with question of white and Asian reeruits,
he said that as Cuba was a multi-racial country, it would
be logical to send such persone to this country, as they
would fit in there more easily, than they perhaps would
in the African States?=-—That is correet,

And then he says he did refer to the Umkonto We
Sizwe at this meetingi-——Yes,

But he says he did net medion to you that the Umken~
to was the military wing of the A.N.C,7=—=He said 1t

You say he said it. Now this man whom you re- jv
spect says he didn't say nui Had yow never heard of the
Unkonto We Sizwe before thenY=——ife saw it in the newapapers,
but we had never been told first eofficially.
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Ofcourse you had seen it in the newspapers. You
knew of the existence of the Umkonte We Sizwe long before
Mandela came here?=-=Thut is correct,

In fact, a proclamation had been issued on the
16th of December about the Umkento, & month before thatl=—=
Yes, at that atage we only knew it as a group that was
committing sabotage. It had not been named yet.

But it had been named in the newapapers)-—==I%
didn't have an officizl name., Yes, that iw what I say =
we only saw it in the newspapers, and we had not been 10
informed officially sbout it.

And then he discussed the gquestion of seeurtty
and underground organication, do you remember that?=== Yes,
I remember something szbout that, jJust go on further,

Can't you reuember of your own?=—=Yes, I want to
know whether he will =zay what I imow what he says, in re-
gard to that,

Let me put to you what he said = he warned you
peopls that you must never assume that a person, however
high his status or his position 1;.15?;&1 be in the move= 20
ment, that he is & menber of Umkontol===Nol

Ia it poesible that he discussed this under the
heading of security?=—iio,

He said you must never be seen handling literature
dealing with underground organisation)=-—=Yes,..that is one
of the thinge he said in regard to the security.

Yes, and then he went on to speak about the
activities of Umkont0? It would go through two pages!——-
That is ao.

Then the first aet of sabotaze?=—=Yes.

In the hopes that that would force the Government
to change its mind?=—=Yes,

About it'e gttitude towards the non-whites?=—=Yes,
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And that 1f that didn't happen then they would
possibly be guerilla warfareT===That is correect,

And then he tealt with the problems relating
to each phase of sabtouge and guerdlla warfare?=---I remember
that,

And when he was dealing with these problems, it
was then that he said that you people must study your own
history and your own situation?=--=That is so.

And he said you must ofcourse, also study the
experience of other cow:tries in revelutions?=—==Yes, but 10
he impressed on us that the most important is that we
must study our own history.

Right, I agree with you, and he said that you
must study, not only tlie history of revolutions where revo-
lutions were successful but also where rew lutions hed
failed Pe==Yea, I remerber that.

Yes, there are lote of thinge that I've put to
you now which you ars remembering which you didn't remember
beforel That you haven't told us eof before?=--Yes,

Yes, it shows you that ome can forget can't ome? 20
—Yes.

And he emphasised that you people must not study
literature on the subject by the Western Jcuntries, that's
on the subject of revolutions, but slso thot of China and
Ciba as well as Algeriaf=—=Yes.

And he stiressed, as you yourself has said, that
you should be experts in the history of your own struggles
for freedomT===Yes.

And he mentioned the acte of bravery performed
by such people as Chaks and Dinvana and Bambata?=-=Yes. 3G

And he said only by the singing of the praises

of your own heroes would you win support for your cause,

or words to that effectf=-=Yes, that's right.
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Now besides wiat I have put to you now, is there
eaything else tnat you s=ay he saldP——=Yes, [irstly in
regard to the technical committee.

YesPme—. ..

Look I don't want to interrupt you, I'm not talking
about your internal affaire, I'm talking about anything
else thet he said in regard to his vielt overseas. We can
deal with your internsl affairs in a moment. If this has
got to deal with it, then go ahead, 1f it hasn't well then...
P===] don't want to be confused, I think your question was 10
whether there is anything else thet landela thers, that is
Nnotess

That IThaven!t read out to him, dealing with his
report ﬂﬂ.hiﬂ vigit overseast=——Yes, there iz something
about his visit also,

Yes, well t.at's what I want to know?———That is
about Eric Mtshali,

About Eric ltshali, yesTP=--He told us that he had
found #rie Mtshali in Dar-es-Salaam.

Yea7e==He was ...and that he was one of the re-= 20
cruitas who had been sent te the African States to be trained,

Yea Pm==Tliat 28 soon ae BEric Mtshali arrived there,
he exposed his views tc indicate thet hs was & communist.

A Conmunist? Yea?==-And that he liandela, had to
fix up that mess.

Mm,..Because theat was consistent was it not,
although this is not aduitted by Mr. Mandela, bubt assuming
that that was what he ssid, that was consistent with what
he told you peoplel=—=It goesa with that.

YeaP=—=He Gold us that if we visited the African
States, we must not exipose the fant thaut we are Communists.

Or you musatn't punt (if I may use that expresesion)

You mustn't punt the lowunist mind}-—=Yes, or even just to-
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show that you are Jonmunist,.

You mustn't wake Communist propaganda?--——That's
rizht,

Jecave® as he told, and I've slready read out to
you, that the Regionzl Uommand was not to be used as an
instrument for the propagetion of Jompunisnf==«Fc, that...

AND that thiz could be a serious mistake?--=Ne,
that doesn't go togetiier at all.

But that's logicell] Eric Wtshali,...

EY THE COURT TO MR, Bi:(AIGE: Is it logical?——-I think it 10

is,.

I don't regard that as loglcal)——=Very well, My
Lord,
CROSS—-EXAMINATICON BY I'.., BERRANGE (CONTINUEZD):

You see Mr, Mtolo, from what you told us, Mr.

Mandela told you that I"tshall had in fact, been goeing around
gaying "I am & Comnunist"Pee-—,,,

He exposad tuis fact¥=-=lerhaps that's how yom
gee it, but to us he just gave it as a way to show how Erie
had cropped himself by expoeing the fact that he wae a 20
Communist.

But in a Coumvunist LineY=-=Not that he was going
around telling everybody that he was a Conmunist.

¥ell, what iz it then? However, and what is the
reagon why he didn't dc that¥===As I know <riz he's not the
type of person that would zo around about tell people he's
& Communist, he would sveak it confidentially. He would
let it out toc a leader,..

Don't tell us what you know about zric. What I
want to know is this = According to you, Mandela complained 3(
about the Ffact that he had exposed the fact that he was a

Communist, aud he was warning you agzinet it?---Yes, that is

correct.
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And the psacon for that, I'm putting to yuu,
is because he %0ld you that the jegional Comnand was not
to be used as an iustoument for propagating Gﬂmmyniam?--
No, he didn't put it thwt way.

Well then wiat wus the reason for it7---He said
we, the Reziomal Comuond, 1is in charge of recruits, for
instance that are bein: sent out.

RightP===Tl:2n we must consider ouc duty, as we
know what the powsition is now.

Yes7===To warn these boys that when they come 10
there, they wmust not leit out or let the people know that
they are Commumists.

And aa you “1w:ve already agreed, you mustn't
punt the Commumisnt mindle--My quarrel with you is only
this = that T don't asree with you when you said landela
told us that we, we must not use the Reglonsl Command as
& propagands machine fovr Communism. That iz what T don't
agree with, He didn't =zay that.

But what hs 2id say is that recruits who went
over must not o around talking abocut Comnunismf=—=Yes, 20
they must not expose vic fact that they are sympathetic
with Communism,

And they musin't go and try and vult Communiem
across] That's why I uced the expression punt the Communiset
mind]}

BY THE COURT TO MR. EELANGE:

That's not what the witness said?e==lny T ask

him than what he did eay?

Ee seid »eople going ountside the Country can't
talk about Communism o disclose the fact that they are 30
Com unists. That's all it comes down to7=-—=Y:cs,

He said the speech went no further than that)e——

And I'm suy coting it to him that Le was alae told
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that they mustn't mur¢ . oununist propaganriel

CROSS=EXANINATION BY . . SGIGANGE (SCNTINU.D):
m==l0, he didn't say Tiwt.

Right, snythin; else that you want to add to
what he eaid in regacd G0 his visit oversecc¥---That 1s
ebout what 1 cau reuci.tels

You've for;obiten oney and I can help youde—=I
will be glad il you will remind mee.

Vo you reme Ler telling us that when speaking
about the money tihat hod been given for the sftruggle?——
Yea, yes that'a correct.

Do vou rermember?=--Now I remember,

Yes, you r¢ocoher that now, yes, ond you say
that ycuw said et the bhooeclng when you gave your evidence

in chief, thet these totes had promised to donate 1

of their budgetT=-=Th:t iz correct, and thot he had brought

30,000 in cesh with bhin,

10

I'm taliing cibout the 17 mow, You're not zuessing

about thigYe==[o,

e did mentiin 1i?=w=l% of the budget. 20

0f their budget, and that he said hed been agreed

at this confersice?=—— ¢ didn't say it was c reed at the
conference,

Yegr=-==[e said some of the African .tates,

YeaPe—=Some o the African States said that they
wuld contritute 1% of thelr budget,

You didn't ot that from the newspoper did you?
~==Then 1'1l go further ond say that Mandelz actually com=
mented on that = he =21l "it is surprising thes suppert
viat we are receiving from the African States”, He said
cone of these iates wic had made those promices,..he said
and 1t dis surprisin, % a2t some of those ,tetes, who are
prepared to give us ssuistance in that way, by giving 1%
of their budget, is reully countries that are themselves
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very poor,

Did he say tiat this had been a resolution
part at the conference?---I've already said that was not
8aid as something that was decided at the couference.

Yes?=-=It wasn't a resolution that was passed
at the conference, 1ot from what he said. It was in
his report about all |!:c differert States that he had
visited.

Yes?==~And e ezid some of these Siates, zave
him cash, I'm talkin;- about 1<, L0

Which State supplied 1l#?——No, I can't remember
what States they were, Some of the States, Others save
cash,

You see we've zot a report about thisl The
report of this confere .ce, an official report, and I'm
wanting %o know whether you ere not perhaps confusin_ this
meeting with what you read in the Sunday Fimes, of the
meeting a year later. 1 don't think it matters, if its
Just a question of reccllectionf=—>N0...

Do you remenmner reading a report =bout a further 20
conference at Addis Abuba a yeer later, thet is in Nay of
1363?===I read about ' e conference in 1963,

1963, in it was in thet that the statement
appeared that the Africin States would pay 1, of their
budget)=—=Yes, that is ouite correct, but that was a year
after we had already received the report from Nandela that
we were golng to get 1 of their budret,

I see, beczuse according to the conference and
according to Mandela, the deny it emphatically, They have
no recollection of havingy said this) Somethin else you've 3(
forgotten todayl=--Also enother thins that 1 can remember now,

is that he said that Heilie Selassi said that in regard to

recruits, that were to be trained in his country, he was quilte
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prepared to go and fetch them in Francistown, at their
own expense.

Yee, anything else? Let me lp you - you spoke
about Eric Mishali just now, didn't you?=-=Yas.

And you know ofcourse, that Eric Mtshali, was
anonget the first batch of recruits to go out of this
country?=-=From Durban yes.

You told us that yourself. Do you know of any
other recruits from anywhere else?-—Not from personal
inoledge, from reading the newspapers, from seeing them, 10
but not a personal knowledge of them.

Well, when did Eric Mtshalli go North?---It was
the middle of 1962.

ie8, well we've got evidence from other cases
and people who went there that he left in June in 1962,
and there is further evidence that he remained in Johannes-
burg for three weekends before he left for Bechuanaland?
That was three weekends after the 13ith of June? That ia
not in evidence in this trial My Lord, but ite evidence
glven in other trials?---I would have no knewledge of that.20

Yea?--~Because we just bring them to Johannes-
burg and then we go back.

Tes, because that is 8o, and then we've got
further evidence that it took them about fifteen, sixteen
or seventeen days to get from Lobatsli to Dar-es-Salaam7?=-—
I know nothing about that.

If that is true, ite quite clear that Eric
Mtshall couldn't have arrived in Dar-Es-Salsam until somae
time in Augusti{=—=I don't know, What I'm telling the
Court iz Jjust what Mandela told us. 30

Yes?-——~How he came there and what happened, I
don't know,

But you say that nevertheless, he was thrown

aside, I think is your worde used by you?-——According to
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what Mandela told us, yes. We only got it from Mandela.

Yea, and do you know any other recruits that
whnt from any other parts of the country before this party
of Eric Mtshali's?=—-You mean outaide Natal?

Yes, any other part?---No, except what I might
have seen in newspapePa, Otherwise no personal knowledge
at all,

No lmowledge at all, and you say you saw anything
in newspapers? Let me frame my question clearly - did you
see in newspapers that other recruits had gone North be- 10
fore Eric Mtshali's group went North?=-—No, not that I
remember.

No, in fact, there is neo such evidence that we
know aboutl! Because you see 1f that is so, and if Eric
Mtshali's group was the first group to leave any part of
South Africa, they couldn't possibly have been trained in
Ethiopia for three months at the time that Mr. Mandela
was therel-—-Mandela never mentioned anytling about this
man having to be trained in Bthiopia, he only said that
he saw him in Dar-es-Salaam, 20

Yes, I'm talking about the first group of re-
eruits]-——No, I just want to correct you about the fact that
Mandela told us that he had found this man in Dar-es-Salaam.
Tou said that Mandela found him at Dar-es-Salaam,...l'm sorry,
you said that you were referring to Ethiopia, I say that
he said that he found him in Dar-es-Salaam.

In Dar-es-Salaam, well I'm in agreement with you,
If I said Ethiopia, I'm mistaken, but I think that you
made the mistake., I think I said Dar-es-Salaam tool I was
talking about the firat group of recruits that was going to 3(
Ethipial It is quite clear that Eric Mtshali, at the time
that Mandela was in Dar-es-Salaam, could not have reached

Ethiepia yet. That is clear. He couldn't have been there
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for three months?=—--=Then all I can say is that the infor-
mation that you have wust be wrong, because Mandela told
us 80 about this man, lIandele wouldn't tell us lies.

Glad to hear that! You don't rezard him as
being & man who would tell lies?—=<For what reason would
he come and lie about this?

Because you see, I want to put it to you purely
on the basis of failure of recollection and & twist that
you are giving to the conversation you had with Mandelal
-] was a member of the degional Command, and that is one 10
of those things that 1 remember and that I should remember
and not forget.

Right, because let me indicate something to you =
do you remember after Landela had been arrested and you told
us that it was thereafter decided to embark upon some acts
of sabotage by way of vrotest?-—TYes.

You said there was a special meeting?-——Yes.

And you said that after having received news
that judgment had been given that he had not been sentenced?
—Yesn, 20

You said thet according to the newspaper he had
been convicted, but he was to be sentenced on the followinm
rriday?=——Yes,

And you then decided to show the Government that
you were protesting against this finding, and to commit
further acts of sabotage?=——Yes.

You then say he was convicted on the Priday?=—Yes.

And on the Bunday we commiited other acts of
sabotage T===You,

And amonget those acts, these were acts 74, 75, 30
76 and 7T My Lord, it was thereafter that the special
Branch et Durban, the coloured authorities at the Masonic
Roall 7=—=Yes.
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The Municipal Ewamasha?-—=Yes.

And a petrol bomd inside s train ;oing to the
North Coast?=--Yes.

And “he Hammersdale Signal box?=—Yes.

And you say all those acts of sabotage were
committed by you people in protest against his conviction?
———Yan,

And had he then already been sentenced 7-—7Yes,
he was sentenced on iriday and we did this on Sunday following

Well, according to my inforwation you know, his 10
trial only took place on the 15th of October, and he was
convicted on the 7th of November?--——Well, then I will not
stand on parficular dates, bu the fact is that he was
to be sentenced on the Friday and the immedizte Sunday
following that, we committed those acts of sabotage,

You also told us you know, that he was convicted
first of all, and then the matter was postponed for sen-
tence, and in truth, he wae convicted and szrtenced on the
same day}---No, the position is this, that was according
to the newspapers. He was found guilty and then it was 20
said that the Judgment will be given on Pridey. (BY THE
INTERP.) Just before you go further, the word "judgment"
was used by the witness in the Emuglish language. I don't
want any confusion about that,

But I'm putting to you that he was sentenced on
the same day as that upon which he was found guilty)===That
was not the information we got in the newspapers,

I see, s0 the newspapers gave you different in-
formation to what I put to you, yesl=-=VFell, if you are
correct. 30

Yes?~—Then I will admit that the information
in the newspapers must have been wrong.,

Must have been wrong, or as a further alternative,
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is that your evidence isn't true, or you have made a
mistake, Those are all further alternativesl——=No, there's
no mistake,

No mistake? I see, because you see his trial
only atarted on the 15th of October, he was then convicted
and sentenced on the 7th of November, and these acts of
gabotage, which you say you committed in protest against
his conviction were actually committed on the 14th of
&:tober before he was ever brought for trialj=—=No, he
had been convicted on the Friday., 10

I'm not inturuﬂt}in that, I'm putting it to you
that we shall establish that these acts of sabotage to
which you have attested Nos. T4, 75, 76 and TT, leave
out the date altogether, were committed before Mandela
was ever brought to trialj-———He was already senten¢ed.

Because these acts of sabotage, according te
the State case, were committed on the 1l4th of October,
there can be ne mistake sbout that them, and his trial
etarted on the 15th of October] And he was convicted on
the Tth of November)---ilell, when we did those he was 120
- already convicted and centenced.

I see, Well, now if we...?---I'm certaih about
- that,

If we establish the fact that these acte of sabo-
tagze were committed on the 14th of October and that Mandela
was only brought to trial thereafter, then none of this
evidence of youre can be correet, can it?=—=I say again
that what I'm certain about is that when we did those,
¥andela had been convicted on that Priday and we did it
on the Sunday, and I have a good reason for remembering. 30

Ye3P~==Because we did not want to commit those
acts on the PFriday because we well knew that the Police
would be on the alert on that Priday. (Mr. Berrange and
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interpreter talking at the same time),

You've given us that already?=--Thut is why I'm
certain that he was sentenced on Friday and we did it omn
Sunday.

Now I'm only putting to you one proposition -
assuming that we are abia to establish that these acts of
sabotage were committed before Mandela was ever brought to
trial, will you then zgzree that the whole of your evidence
on this aspect would be completely wrong?=—It would
surprise me, but the fact will st1ll remain that I'm cer= 10
tain about the facts that I've glven,

Yousee because the State's own case is that these
acts were committed on the 1l4th of October?--——Well, then
I would like them to refer carefully to those dates,.

Yea, well I'm deoing so, I'm basing my sllega-
tions upon the State's casel Can you be mistaken?———Am
far as that part is concerned, I cannot see how I can
make & misitake.
| And if you find that you have made & mistake,
what #11i you say of thatt==—=1'l1 be very surprised, 20

Would you say that your evidence was a figment
of your imagination?=—No, I will be surprised becazuse
what I said in my stateuent in regard to that, I'm aure
it is correct.

You're as sure of that as you are of the evidence
you have given?=—=Yes,

BY THE COURT: That was the meeting when he made the model?-

When he did the demonetration to show us, was the day
after the meeting.
CROSS~-EXAMINATION BY Mil, BERRANGE !GGHTIHUEBZ:

I'm talking about this meeting, and I'm wanting

to know from what was sald at this meetingl I've asked

you several times now]---I've already told you what he asaid
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at the meeting.

Iz that all he sald?=—=Yes, that he was sent
by the High Command, that a High Command hac already been
formed in Johannesburz that is going to be ian charge of
all this., In charge of the sabotage, and that he was
sent down to come and teach us,

Is what you have told us this afternoon all that
he said to you that day when he came to see you?-—=No, he
alsc gave us the plan of the other sabotage groups. He
said there should be four groups, hz said the sabotage
groups would be four groups.

Yes?=--0ne of them to be a Sergeant. He would
be in charge of the other three,

W¥hat else did he tell you beaides ulhat you've
told ue this afternoon?=—-And that the fourth person who
is in charge of the other three, would be in charge of
the other three, and that anyone of them, if they see some-
body that they suspeet is also a saboteur, tiey must not
try to gain any inforustion from him or to find out whether
he is or not, He said tiat thie sabotage orzanisation was
something that was goin: to be part of the 4.5.C. work,
and if there is anything that is causing the A.N.C., any
difficulty, that these sabotage groups will deal with that
particular subject or object. The main object of the
sabotage groups will be to injure the property of the Govern
ment, damage or injure the property of the Government,
Whatever 1t 1is, if it ic connected with the Government,
and take for instance lunicipal places or ijunieipalities whe
are 1n agreement with the Govermment, or anything else that
supports the Government,

Ye8?=~=That would be the work of the sabotage
groups, and we were required at all times, to be careful,

when these operations are earried out that people should
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not get irred.

Yes?-=-0Oh yes, he alao told us ...we were alao
instructed to go around each group on its own, or any
member of the sabotase groups, as a whole we must go and
spy around and find out any places where any weapons, arms
or ammunition is stored up which belongz to the Govern=-
ment. Dynamite and such things.

Yea?=—=And then targets of Government properties
that we could attack.

Yes7=—=5Such members, if they detected anything
like that, were to come beck and report to the Sergeants.

This is all that was said at this meeting the
first time when he cane there?=—==Yes, there's many things
that was saild,

Yee, but I want you to tell ue wiat¥=--I'm telling
you now, We were also told that whatever job we did, we
mnust give a report on it to the Regional Command,

Yea7===And the Regional Command will then submit
the report to the High Command,

YosP===And then he said we must now meet again 20
tomorrow at the same place.

Yeg?=—=Then on the next day when we arrived, ...
BY THE COURT: Well, counsel has only asked you about the
first day, have you completed thatTe--Yes, I think that's
about all I c¢an say about the first day.

CROSS=-EXAMINATICN BY 1'%, BERRANGE (CONTINUED):
Is that all%===Yes, I think that's all I can aay.

You know you haven't remembered your evidence
very well?===1 remember. The next day I went to Billy and
told him to give me.... 30

No, I'm talking about this meeting on this first
day, that we are talking about?=--—Yes,

Iz that all you can remember?=-=Yes, I think that's
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ebout all I can remeuaber.

I see. Allright, now shall I tsll you what you
said last time?---Yes,

You saild amon_ st other things "we wmuzt consider
it our duty not to stray from the law of the A.N.C. We
had to teach the asoldizrs that they must resprect the A.N.C.
--=Yes, I sald it here too,

Just don't interrupt me =-"we must zet people to
bin and establish cells and thet we have to learn from the
ways of the Communists in China arranged their wars". HavelD
you forgotten about that todayP=—-Yes, he said we must read
certain books,

This 1s not what you told us today, but this is
what you told us om ilie last occasion - had you forgotten
this today?=—I told you that he said that tliec sabotage
group must support the A.l.Cuein all its undertakings, what=-
ever they are,

That's not what you sald on the lact occasion
elther?=««I have alec told you that he said that we must
form groups,

"We must zet the people to try and establish
cells, and that we muct learn from the ways that the Commu-
nists in China arran.ed their wars", had you forgotten
that today?=—=1 don'i remember saying about doing like the
vhinese.

I see, right sv you don't remember that today.
Iet we go cn - "we musi get to kmow about their military
arrangementes”(that's ule Chinese military arrangements),
had you forgoiten about that today?=--Yes, I remember that
he esaid about books or literature, papers that we had to
read to see how the . Linece operated.

S0 he did talk about the Chirese then? You are

remembering it now}=—=Put not as 1t is stated here.
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Not? It is in yowr language? "We must get to
know about their military arrangements™ (the chinese mili-
tary arrangements)., 7id he tell you that?=-=You mean in
Stratheman(?)

Yes, in Strathemanle=—-1I don't remember thkat.

You don't rerember that! "And we must also leamm
how the fighting in Jubc took place"™, have you forgotten
that?=—=Yee, I remember him telling us about Uuba.

Had you for: ctten that todayTf=—=Yes,

Km. r“pecause the war thot we were ,oing to wage
wae ...Would not end just by destroying Government property
yee, the time has come for us %o go into tic open and inte
the bushes tc fight = 5uer111a'iar". Have you forgotten
that todayT=——s.,

Had you forgctten that, that's sll I want to
know?--=I remember hiu telling us 4hat,

Had you forgoiten 1t? When I asked you to give
evidence, I asked you To say what he told you?=—-Yes, I'd
forgotten that.

You had forgotten all thosel "And the aims teo.80
go into the open and t::e bushes to fight zuerilla wars,
and avantuallj this would turn into a wholesale war", '‘Had
you forgotten that too?---I don't remember saying +hat
Strachan said that,

Do you deny that you saild 1t? That sStrachan told
you it would turn into a wholesile war? Or were you inventing
this?===(Xo0 reply).

Dida he say tlaotP===Yes, he 20cld have said is,

He was speaking to us zenerally.

1 know he was speaking to you geunerslly, I'm )o
agking you did he say ii, and if so, had you forgotten
that today?=-—--Yes, you see guite a lot of these thingzs you
do forget.
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Right, but you don't forget ofecourse, what passes
between you aad Mr. Felson Mandela, do you? L&t me take
you to something even more important = that you had to
start these operations on the 16th of December 1961 and
that this date hed been fixed by the Wational High Command
on the Rand] Had you Torpotten that today?===I'm inclined
to sa&y, now that you ncntion it, yes I didn't say that
myeelf....

fou're inclined to7=---Yes, I would liks to tell
the Court that I think that my mind is tired, and that is 10
why I don't deny that T =aid that.

Had you forgctten itPe-—=I had forgotten 1t., It
didn't come to my mini because I think my mind is tired now.

Tut you said & lot of things now which you didn't
say on the leot occasion, that's the thing tlat intereats
mel ...I'11 deal with later onj===I'm sorry shout these
mistakes, but I've hecn em 90 days, and my winpd,..I zet
mentally tired, and thst is why I'm gettin: confused.

BY THE COURT: Yes, I think acstuvally I'1ll adjourn, I think

he is tired. There's just one question I waut to ask -
You saw quite a lot of Harold Strachan at that time, did
you notY=—=Yes,

You saw him on a number of occasions?---Yes,

Have you a clear recollection of shat he told you
on each oceasion? Or zun you only remember what he %o0ld
you at some time or anotherf--——I try to separate the eventa,
and say what he said st different places, but 1 feel tha¥
I cannot do it now, because there was eo many thingzd, thet
I can't sort them out now, my mind's too tired,

AT THIS STACE THE COURT ADJOURNS UNTIL

10 A.l'. ON 16/1/1964,
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BRUNO MTOLO.,

ON_RESUMING ON THE 16TH JANUARY, 196§:

BRUNO MTOLO, still under oath
CROSS=-EXANINATION BY Vi, BERRANGE (CONTINUED):

Mtolo, when we adjourned yesterday we were dealing
with the meeting of the Fegional Command when Harold Stra-
chan came down to address the Regional Command, and do
you remember I asked you to tell the Court once again what
it was that Hareld Strachan told the Regional Comwand? And
after you had been through that evidence, I pointed out to
you & number of matters that you had left out, and yow 10
said you were very timdY---Yes,

I pointed out t¢ you that you had made mno mention
of the fact that you had to learn from the wayg of the
Communists arranged their wars in China, or to learn about
how fighting was done in Cuba?=-—=Yes,

You made no mention of the fact that he had said
the time had now come to go into the open and ird%o the
bushes to fight a guerilla war?--=Yes,

And that you nmade no mention of the fact that he
said that this gueriila war would then turn into a whole=
sale war?---Yes.

Particularly that you had made no mangtion of the
fact that the actis of sabotage would start on the 1l6th of
December 1961, all of which you said you had florgdtten be=-
cause you were tired,---Yes,

low you will admit that those are impprtant things?
===Yes, again I want to apologise for havin,: been so “ired
yesterday.

You're not perhaps mixing up this mﬂﬂ%ing with
other meetinga?---Yes, tle points that you malised. the 30
majority of those points was points that were raiwed and
included in the address by Strachan.

Do you mean the majority of the points that you

had forgotten to tie over?--=Yes.
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I'm still asking, you're not perhaps mixing up
this meeting with other meetings? Or was said at other
meetingg?===No, I will say that those poinite that were
raised were all what  trachan said at that pariicular mee-
ting.

Because there was something else that you had
forgotten %o tell us about yesterday, and you gave evidence
in chief and told His Lordship that Strachan had said that
something had already been tried out in Port ulizabeth?=—-
Yes. 10

And you alsoc teld His Lordship, on the first occa-
sion that you gave evidence, that at Port Elizabeth what
had been tried out was & dry cloth and a petrol bomb, as
arn experiment...a dry clarge I beg you Lordziiip's pardonf=-
That is correct.

Yes, have you forgotten that one also?---Yes.

What interests me, is the fact that yesterday,
youdleged that a number of things had bekn said by Stra-
chan at this meeting, to which you made mo reference when
you gave your evidence in chief - I'll téll vou what some 20
of them were?---Yas,

You said yzsterday that Strachan hed told the
tegional Command that he had been sent by the High Command,
that this High Command had been fommed in Joharnesburg,
that the High Command was in charge of sebobuge, that Stra-
chan gave you the plan of the sabotege groupa, there were
to be four in agroup, one of them wee to be & Sergeant and
he was to be in charge. Now you didh't mhke any mention of
that at all when you first gave your evidence in chief. How
did that come about?=--1 think I did, 30

Mm?=--I think I did say it,

o you didn't, I'm going to show you that you

didn't}===I may not have said 1t at the time that I was
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dealing with Strachan's speach. Hut in my evidence as a
whole, I think I did sz that,

That's why 1I'm asking you whether you're not
mixing up this meetin; with what has happened at some
other meeting? I caun assure that whan you zave evidence
about what btrachan tol! the Hegiamael Command, you never
made any mention of tiie faet that the High Jonmand had
informed Johanneabur: that it was ih aharge of gabotage,
that he gave you the plzn of the sibnthge zroupe, that
there were to be four in agroup, amd that there whs a Jer—- 1i
geant to be in charge. You never mentioned that]——-I may
not have said that at the time when I was giving evidence
at that point.

Yes?=—=But in any case I tHikk I did mention it
during my evidence, beczuse up to that staze, we had not
known anything about it until he camd and explained all this
to us.

You may well heve mentioned it in regard to some
other meeting, but I'm putting it to you that you never
meéntioned it as having bteen told to the Regional Command 20
by Strachan}---lo, L't certesin that he said that, at the
time when he addressed the Regional Command,

You weren't tired when you gave jyour evidenee 1in
chief]-—-ifhen a person . ives evidence, what you may call
making your statement, that i1s giving your evidence in chief,
is different to answerin: guestions when you are under
¢cross=—examination,

Ofcourse it iz, the whole case is btased on cross-
examination] I'm still asking you the question, when you
gave yourevidence in chief you weren't tired then?——=Not 30
to such an extent as 1 was yesterday afternocon.

BY THE COURT T0O Mi. BOH-ANGE:. Actually the one point where

I think you're wrong !'r. Berrange, ie he did say the instruc-
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tions were given by the High Command, according to my
note, when he gave his evidence in chief, Ile didn't
say anything about the sroups. He did say that he was
given inatructions by the High Command, That was said,—-
Yea, he had come from the Hich Zommand., I zave him the
whole thing in complex, I was mor e concerned abput the
fact that he had a plan of the sabotage group.

He didn't mention anything about the groups.
CAOSS-EXAMINATION BY . .. BERRANGE (CONTINUU):

Let me point comething else to you = one of the 10
thinga you said that .irachan told the Regional Courand,
whet you told us yesterday?---Yes,

That the main object waa to injure the property
of the Govermnment? Ani the property must be property that
is connected with the “overnment and they mu=t infure pro-
perties such as Wunicipal places or Munieipalties wng are
in agreement with the uovernment, and this wae to be the
work of the saltage grcups. Now you fMever made any mention
of that at all when you zave your eyvidence in chiefP=—==Thst
I remember distinetly that I did say. 20

I'm afraid vou didn't, I'l1l tell you wken you
did say 1t = I know you said, but you said that that was said
at the first meeting oi the Hegional Jommand, before Stra-

chan came dowa there. [fhat's why I asked you the gques-

tion, whether you are net mixing up one meeting with anothew
meetingl=—=I remecber distinctly that I did say it at that
time. I reuwember that even the counsel who was leading the
evidence at the time suying "Now what sort of piaces”, and
then 1 zave an exauple of the court,

yes, that's correet?---I gawe an example of the 30
Court.

Quite correct, and that is what you said happened
at the first meeting of the Regional Command, and not on this
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ocoasion when Strachan came to address youl ¥y Lord he
gave astaterment of thc record,=--That may possibly be 80.
I will not deny that, but then I will not dehy, that maybe
8o that that was said av the first meeting or wTme Hegio—
nal Command, but I will say that Strachan wien he was
there, the same thin = were repeated agalp.

I see., You u.ver said so when you gave your
evidence in chief}---It depends on how the guestions are
put to me,

No, no, I think this 1s one of the times on whichlO
it is up to you to say it, he was going to give you your
head, and heving given you your head for a little time,
he then put a number o. questions to you whi:zli you gave a
number of answers to, Lut not on one of these occasions did
you ever mention this =22 having been said by Stradhan, and
the last point, Jjust a2 small point, you didn't tell His
Lordship when you gave your evidence in chief, that whatever
was done, whatever you teople did on the desional [ommand,
the iegional Command would have to report back to the High
Command] Let me put it o you more accurately - your wonda 2(
were "whatever we did, we had to report to the itegional
Cormand and the Hegionwul Command would report that to the
High Jommand®™? That you elso you didn't mention when you
gave your evidence in chief, but...that there had to be a
report back?=--There wes = person who was specially ap=
pointed to do that who was a member of theie donal Uommand.
It wea his duty to do all the reporting.

You see what L'w suggesting to you is that you are
mixing up what was said at some meetings with other mee-
tinga, and that you cre jusi guessing) Iay I put it to 30
you, that I will find it surprising ard His= Lordship will

find it surpriazing sco, if you were able to remember every=—

thing that wae said at any particular meeting) ©tut when 1
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put to whet it is that lelson Mandela is allcsed to have
8aid or not to have said, thnen ofcourse, you're quite
positivel===rhings that happened, meetings =nd was instruc
tions given or instructions received are two different
things altogether.

1 see, there were eight major thinse that were
paid by Strachan which you forgot to tell ue about yester-
day, and there are four matters which you told we sbout
yesterday which you had never mentioned in your evidence
in chief)——-1 have already said that from apout half-past 10
tiree when you started on this particular pepape, my mind
was -etting tired.

Yea, and dis Lordaship put it to ybu that you had
a number of discussions with Strachan?=---ies, w::a a few
days together,

Yes, but there was only one meeting'which,...at
which Strachan addressed the Hegional Command.--=-That is
eorrect.

Your cther wsetings with Strachan werélmeetings
in which you were demoustrating or he was demonptyating)——-20
That is right,

They had nothing whatsoever to do with the ques-
tion of whet mport Sirachan made to the fesional Command}
===Yed, its two different things altogether. What he told
us, or reported at the weeting is one thing, and the demon-
strations and other tulks are separate altogether.

wuite different. Tou are not confusing those at
8ll7===No,

what I'd like to refer you to was a meeting that
you hed with klangenie, io. 10 Accused, and Brian Simani 30
came fto see the Hegional Command f=-<=Yes,

Do you rememver that occasion?—-=I do,

Do you remeuber when it was?———It was during 1963,
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During 19537 Do you remember what month it wasP=—
Round=-about April/May teiween those two months. It wase
round=about that perioci.

Fovnd-about April/ May?=--Yes,

I see, Was . &% before any arraic cments had been
made to send up recr.itn?e==io recruits hal uiready been
sent then.

feeruits hod already bveen sentf=-=-=itley were in
the courase of belny wsoil, yes.

I beg your jpurdon?=---They were in thec course of 10
being sent somewlere alieady away and 50 on,

Had they aliecdy been sent?--I reicmber that
Klangenie spoke aboul 2 certain group that was required
again, and I know thut Lefovre that some had zlready been
sent.

Had the firsi betch with Sric ibtshali gone al-
readyt=-=Yag,

I see, Tow I'd like you agail...?=-—I1 remember
now, the first and second groups had already left.

Aed already left when you had thir discussion. 20
Now where did the discucucion take placefe==First of all we
met in the oflices of U.A.J.7.U,

Yeu, when you say we, who do you neun?=—=Mlangenie
and the Regicnal Command, but then we went and held the
weeting at Nuyer'sTploce, at George leiker's place in
delvern,

Before I go on, you were an official of S.A4.C.T.U,
were you not?e--=Yes,

Did you have s office there?=—=%No, not my own
office but I sharaed au eoffice wiith others, 3o

You shared au cffice, and I take 1% then that this
office which you shared with somecne else, was the office

that you would use when the S,A.C.T.U. officials were not
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there? Or at least, w _en the person with whow you shared
the office was not trerof=--Yes, I 2ven ...even if the

other offices who occupied bthat pariicular ofTice are out or
are away there, I would continue with my work in that office.

Tes, I'm taikting avout when you had the Regional
Command Yeeting thep:eP=—=ife hed no wa2ting in that office.
Never]l Thare wasa ancillsr apartoent that was enpty.

0h, I sae?=—-in the same premises, on the same
floor,

Yea, allrizut, now would you kiauly tell His 10
Lordship whav 1t was U.27% waa said, z2nd I don't want you
+se]1 want you to try aid not forget anythin: =t all 8 by
¥langenie and Erian Sinani when they met the Jegional Com=
mand on this cecasion¥=—=flratly, I hail met Flangenie in
Johannesburg when I was wp in Johaunesburg.

Pleasze 1 do¢ want 4o zet on, what hupoversd at that
meeting in theref=e=Yez, 1 muatl give you tic lead by
gtarting it. Sc¢ when Tlungenle arrived down in FNatal, he
warted to see me becaucze I was the person he knew,

YegP=emFor that rea son he wanted to see me, 20

Don't worry zteut that, tell us what he said when
he met the degiomal Jorinand¥f--<Yea, just give me a chance
I'l1l tell you, So wh-u 1 met Mlancenie, he suil that he
wanted fto meet the 1o-icnsl Jommand, because _hief Sobata
will be arriving frem tle Trenskel zand he muct be...and it
is required that he must bz the host of tioe tezional Com~
mand, (He msans susst).

Wkrare were you thonT-~-=7gc were then in the offices
ol S.,A.C.T.U. when we uet.

In your office?===That iz this empty place I 30
was talking about,

You an€ he asd Erian Simanife-—=iyuself, Mlangenie
and Brian Simand,
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The three of youf=-=Yes, Although T had no
knowled e then, up to .zt stage T had no knowledge of this
supposed srrival of csobita, evidently the #:-icnal Com=
wand had some knowledpge of it, what 1 undsvastcod from him...

1 know, but i oo wish instead of trying %o pick
vp the bthread of what you may probably have memorieed,
you would come t0 wy  «cetion and what happsued when he
met tuec Regional vomrmuidl That is all I'm askingl We
kuow the iegional Cowscnd uwltimetely met, these two poople
&t George Buiker's Garage. Now what happenid when the 3e= 1
gionel Jommand met thwes people?=—=After I had made arrange-
ments for them to med ¢le Regional Command. ... =0

Please, woi't you tell us what heppened when you
did meet?===Yes, WMlan ecnie then said that he had come %o
tell the lzgicnal Comwicnd that after Chief Scbata had
arrived thers, he shoul. be taken te Johannesburg,

Who did he have to Zo and ses in Johanneaburgie—-
He dic not say, aud thst the seglonal Command had to pay
all the expenses for suci & (ripy and then the guestion
was discuzsed of a zroup of £ people that were required, 20

How was thiz sueation ralsed, that's what I'm
interested inY Yho rai:ed it% Who spoke avcut it?=—=He
gaid the Hi:h Command reouired & further eisht jaople,

Iz that what he 2aidY===Yes,

Was this imwediately after he had told you what
was rejwired in rsguard to cobata?——=I oulin't place it

in order, btut I'm tellin. vou what wae said at the meeting.

<onvianuad on page
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BBkt 135(b).
16th.

S50 you said eight people, what happened
to them7? === Eight people were required to come to Johannes-
burg, who had to go and be trained outside. And that those
people would have to get off in Germiston, where s
person who would be sent by #he High Command, would meet
them. He said arrangements would be made, certain signs
or signals would be arranged, to recognise each other,

Those signals were then also arranged.

What were the signals.---The arrangement was that
the leader of that group of eight would carry an umorei.a,

Yes?===0n arrival in Germiston, as soon as they
got off the train, he will open and close this umbrella.

Yesi==-=And then the person who had come from the
opposite side to meet them there would say "Manzi."

YesT---And then this person with the umbrella
would also reply "Manzi."

Yes7---That is the way they would recognise each
other.

You say this was after how many groups had been
sent?---As far as I recollect, two groups had been sent
already.

No that is not consistent with yaur evidence. Your
evidence is that three had been sent, but again I make no
comment, Anyway, come on¥---I am refreshing my memory.

I will remember just now. Yes, that is correct. There were
three groups. The third group was the group that was caught
at Beit Bridge.

Anyway, let us get on with the meeting. Was
anything else said?--~And then detonators was discussed.

Who spoke about them?---We said that we were short

of detonators. Then Mlangeni said that in Port Elizabeth
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they had 1000 detonators, but that they did not have dynamite
but that we could swop over, We could supply them with
dynamite and they could supply us with detonators.

Yes? Anything else =zaid? Tell me was this a
short meeting or a long meeting?--It was not a very long
meeting.

Was anything else seid, or is that all you remember?
~=-=He also asked us to give him a report of the work that
we had aready done.

Did you do so7=-Yes we did.

Was anything else discussed?---1 think that was
about all,

And you say it was not & very long meeting7--Not
a very long meeting,

You see here again, the one thing that was of some
importance was the question and you have made & lot of
point of it at various times in your evidence, was the
question of your complkints and your requests in regard to
money, and when you gave your evidence you said that
after the Scbata businexs had been discussed, Mlangeni
then asked whether there were any other requests and you
told him what your complaints were, and you told him of
your requests in regard to money, and you said that at that
time, as far as you remember, Mlangeni had not yet received
this message to come to Rivonia, you had not received the
message to come to Rivonia, and that you then used your
notebock to refresh your memory in regard to these various
compleints. Now you have forgotten all about that today.
~-=You are making a mistake there in regard to the notebook.
The notebook was not made there at that meeting where
Mlangeni was.

Did you has a notebook at that time?--1 had a
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a diary but I made no notes there,

Did you refer to anything in your notebook?---

Afterwards when the message came that somebody was required

at the High Command. Mot at this meeting wheee Mlangeni was.

I read you your evidence, from the official
record, page 139. " After Mlangeni had explained his purpose
to the Regional Command in regard to Scbota, he then asked
us whether there were any other requests that we had to
the High Command. e told him what our complaints were
and our requests with regard to money. I believe at that
time when Mlangeni came there we had not yet received
this message to come to Rivonia, because these instrutions
that I have mentioned now through my notebook, refreshing
my memory through my notebook were then given to him there."
And then the question was put to you by my learned friend
"Given to Mlageni?" and your reply was "Yes at the meeting."
Now none of this have you mentioned today.---t'hen Hlangeni
asked us whether we had any complaints and when we gave
him our complaints, he, Mlangeni, wrote that in his noteboak.

Not your notebook?===No, not in my notebook, I
want to clear this up, After we had given him those com-
plaints, he went away with them, and then after that,
when a message was redeived from the High Command, we
then, the Regional Command, held a meeting, That is where
I made notes. All these things were then referred to again.

This record is not quite clear. I think if
I may put it to the witness, what the position probably was
is this: that when you were being questioned about these
complaints, you made the notes later, after Mlangeni had
been there, at the Regional Command, but when Dr. Yutar
asked you about these complaints you said "refreshing my

memory through my notebook®™ = 1 hae got no wuarrel with that,
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-=] am not in agreement with that,
MR R (to the Court)

I think what bappened was that the witness re-
freshed his memory at that time. BY THE COURT: Yes he
did not say he made the notes at that time.

ROSS5= NATION BY MH RRAN T )1

I have no quarrel with you about that at all.
What I am asking you, however, is this: tohy, when I asked
you to tell us sverything that passed at this meeting, you
forgot to make any mention of these complaints and that
you had made these complaints to Mlangeni about your
requests for money, and you have made a great point during
your evidence ebout these complkints. Had you forgotten
about that today7?---As a human being you can't remember
everything precisely.

That is my whole point. As & human being,you can
forget the most important things sometimes, isn't that so?
--=For an example, you referred me to the money now., That
was a matter that was raised there that I forgot to mertibn,

And all the other thidgs, that you have forgotten
in regard to your meeting with Harold Strachan. That is
the only point I am making, as a human being you can forget
the most important things, and you can make mistakes.
That you are prepared, when we deal with the question of
what Mr, Mandela told you to deny that he said certain things.
--=1 have already told you that what persons say at a meeting
and in particular the instructims given by people is
different, becsuse instructions you hae to bear in your
mind.,

Yes, and these were instrutions.--Yes they wers

complaints and reports.
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Mow you remember you told his lordship in regard
to an experiment that you made with black powder.--<Yes.

You say you stir the ingredients, and you put s
runner of black powder on the ground, set it alight, and you
found that it worked very well indeed?---=Yrs,

"here did you get the ingredients for the black
pwder 7==1 bought some add Ablon Duma bought some on my
instructions,

Included in the ingredients in saltpetre is n't it?
-—=Yes,

Did you buy that?--Yes.

Where?=--At the chemist.

what did you ask for?---Saltpetre. I gave Duma
a note and sent him to the chemist with the note.

A.king for a certain quantity of saltpetre?---Yes.

You had no difficulty in getting it7-==1 can tell
you that that was not fdddéifu difficult to obtain, but shortly
after that when I went to another chemist the European there
said "o I can't give it to you, !

Did he say why7=--He said it was dangerous,

He must have been suspecting you7--Don't know.

And then we will ke you to Rdvonia. You remember
you arrived at Rivonig.===Yes,

You told us you saw Welter S5isulu there.---=Yes,

He said he was just going, he was in a hurry,--Yes,

You had & few words with him7--Yes,

And he went off,===Yes,

And you told us about the conversation that you had
with Mbeku and you went to bed that night?---Yes,

Now if 1 understand your evidence correctly you
got up very early that morning, the following morning?--Yes.

I got up early.
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About 6 o'clock?=<] would not say that it was about
six, it was early.

Were you the first to get up7--No octhers were also
up

Didn't you get up first of all in order to go and
air your bed and blankets7---That was the last day not the
first day.

Wwell I am told it was the first day. I don't want
to embarrass you but you had had a lot to drink the night
before?--1 am not embarrassed at all, and I am quite prepared
to tell you why I got up so early.

Yes7==1 am prepared to tell the Court why I got up
s0 early.

You look as if you want to tell the Court.=-po, I

am under the impression that you think I am afraid to tell you.

No 1 just said I did not want to embarrass you.
You had had a lot to drink the night before hadn't you?---
Very much.

I an told that that little drinking party took
place the first night you were there.---No it was not,

And that is why, as you have already told us in
evidende, you got up so early on the next morning, that is the
second day that you were there.===No.

'hat time do you say you did get up7-==1 got up in
the morning early when all the others got up, but it was
still early.

That does noti help me in finding ;ut what time it
was. Before sunm up7--Yes the sun was up already.

And you had a discussion with the man from Port

Elizabeth, didn't you?---Yes.
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You told us that a certain European came there
that morning7=--Yes,

Did you have a discussion with this man from
Port Elizabeth before @ after this European came?---e& were
tslking to each other when this European arrived.

You were talking to each other when this European
arrived., This Euroepan you have already identified as being
Arthur Goldreich. And then you asked Arthur Goldreich the
name of saltpetre?---Yes I asked him what the correct name was.

what is wrong with the reme smltpetre, isn't that
correct?=-=1 know from meperience, I work in a hospital.
I know that things are called by names and that they have
real Latin names.

Why d id you want to know the Latin namei--Becsuse
I wanted to have a thorough knowledge of it.

Why did you want to know the Latin name though?
Look, youhad already bought saltpetre.=-==Yes,

You had already found that you could buy it. You
had made a preparation with it, which had worked successfully.
Why did you want to know the Latin name for saltpetre.--1I
wanted to broaden my mind, to have knowledge of what I am
doing it.

Oh I see, just in order to bwaden your mind. Is
that the only reason?---To have knowledge of what 1 am doing

To whom did you direct this enquiry as to the
Latin name, the real name7===-1 asked this person from F.E.
and then he said he did not know. Then he asked Goldreich
whether he knew.

This person from {,E., was an African wasn't hef---
Yes,

Did you think that he would know the Latin name7-=-

Yes, I thought that he would know, because we were disoeesing
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this black powder at the time, and he was telling me all
about the black powder, and I thought that ke would know.

So then the enquiry was directed towards Goldreich?
=Yg,

And Goldreich said that he had also forgotten the
name7--Yes he said he had forgotten but he would go and look
it up in & book in his house.

And he ran to the house?=--No he did not run, he
walked,

But wasn't he in a tremendous hurry to get away
Goldreich?=--~Yes but that does not mean that he ran to the
house.

Was he in a very big hurry when he came into the
room 7-~He was fully dressed.

And was he in & very big hurry?==--1 cannot tell
you how great his hurry was. He only said 'l amn go¥g awy
this morning, as I am now I am on my way to Port Elizabeth,'

Didn't you know that he was in & very big hmrry?
~--~=The extent of his hurry I can't say.

Did you realise at that time, when you addressed the
request to him, that he was in a very big hurry7?-- He
said he was in a hurry to get away, but I can't teil you
how. ..

Oh, he said he was in a hurry to get away, because
that is what you said, you see. When you gave evidence last
time you said '"Iknow that he was in a very big hurry." ===
He said so, But to say that he ran to the house, T don't
agree with that,

Doan't you? wWell that is what you said last time,
you know, this is the picture that you painted, of this man
Goldreichy you first of all wanting te know the latin name

of saltpetre, because youwant to broaden your mind, then
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Goldreich comes in, he says he is in a very big hurry, he

is on his way to Port Elizabeth., He says '] am leaving im=-
mediately', He says he has forgotten the Latin name of
saltpetre, and he hurries to his house in order to lak it up
and bring the information back teo you? In fact, he did run
to his house - that is what you said, "He said he would

go to his house and go and look it up in his books. Then he
went out, ran towards the house, after a while he came back"
and what did he say?--=-~It is potassium something, I have
forgotten the second portiom of it,

50 that is the picture that you painted, of this
man who is in a very big hurry, running to his hbuse,
looking up a book so as to enable you to broaden your mind,
Mtolo, havén't you given this bit of evidence about you
wanting to broaden your mind, and wanting to knuw what the
Lagin name for saltpetre is, and Goldreich running to his
house when he was in this big hurry, just because of the
fact that books of on explosives were found later on to your
knowledge in Soldreich's house7---'What was found in
Goldreich's house and all that I have no knowledge of what-
soever, I was in Natal at the time.

You could of course have been told later on when

you gave your statement?---By whom?
By the police?--=No,.

BY THE CUURT:

Just arising out of this point before ydu go on to
the next pdint, do you know anything about chemical formulae?
You don't know for instance what the reaction is, if you
have got two substances and you mix them together, then
you get a third substance formed do you know anything about
that?--Apart from what I have said here what I had been
taught specially, I know nothing else,

How much schooling have you had?-=1 did not comp lete

J-:-.
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Then you must have learned something about
chemistry, didn't you?---That was not one df my subjects.
1l picked my subjecs myself..

Yes you did not teske chemistry?--1 did not take
chemistry.

ROSS-EXAMIN Y MR RAN N t

How you say that you saw Mo, 5 ‘at this place?---Who
is No. 5.

Kathrada.--Yes.

Uid he look like this? Can youidentify him from
the phntngraph?-u—{F"utu shown to witness) . He was not
wearing sunglasses,

Ne% Otherwise was he like that?---It was just.,
although I did not know what the original eolour of his hair
was I could see that it was dyed but he was, as 1 saw him,

1 could recognise him as Kathrada even though..

You are not answering my question, Did he look
like this, with the exception of the sugglasses?---1 don't
know what you mean by that. Do you mean the clothes?

No I mean the face and the head,---1 can just say
that it was Kathrada, and 1 recognised that photo also as
Kathrada, but at the time he did not have the sunglasses
that he has gut on on the photo.

Did he look like this with the exception of the
sunglasses, that is all I am asking——--Yes,

Yes, he did! And you had never seen him before7——-
Except newspaper photos,

You had seen his photograph in the newspaper 7==Yes

That is the only time you had ever seen himf==Wes,

And then you saw this man with hair thsat had been
dyed, and a moustache, a bit moustache, according @ to the

photograph, who looked like the photograph, with the exception
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of the sunglasses, and from a newspaper photograph you imme-
diestely recognise this man as being Kathrada?--Yes T did.

I gsee, I can only tell you that when the police
came and re¢ arrested him,the police themselves did not
recognise him? AND THEY HAD seen him many times in the
flesh, and not in a newspaper.---Kathrada even said to me,
himself, of his own accord: "Do you recognise me, seewho 1
amT"

You sere, that is & point I want to take up with
you, 1 don't think it is of any great importance, because
there will be no denisl that Kathrads was there, but I want
tou put it to you, because he will say that you asked him
whether he knew you. -==No,

Ne I am sorry, my lord, I am reading it from the
witnesses' notes. Kathrada says that there was a light-
hearted exchange of pleasantires between the two of you,
and whet he said to you was "Do you know that Kathrada has
left the country?" and you answered and said "MNo, we heard
he was underground somewhere",---That was said.

That was said?--And then he said,"and can you see
who I amT"

And then he disclosed himself to ycu7--No, he was
callad ietro,

YesT==fAnd then I said to him "You are Kethrada."
I even went further and said to him "I remember you from
the time you were banned when you went to Mendela's trial"®

Cf which you saw phoutographs7--Yes.

And you recognised this man we have in this book
from a photograph in the paper? It is of no real importance,
but I am just putting it. But what I do want to ask.vou is

this: on the following morning, that is the worning followihg

your arrival at Rivonia, you say you got up early, and you
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had a discussion with this man from Port Elizabeth.--Yes,

You told us this man was an African.-=Yes.

find T suppose you spoke to him in the same language
which you people had used the night before, Zulu?--Yes,

I see, The only point I want to make about this
is thet Kathrada will tell the Court that he did not hear
what it was that passed between the two of you. He was
either asleep, which he cannct remember, or he was not paying
attentiog.===1 don't went to be confused now. Does Kathrada
say that he did not hear..does he say that he did not under-
stand or follow what was said between me and the Fort
Elizebeth man, or between me and ...

Exactly whet I put to you, that he did not hear
what was said either by you to the Fuzt Elizabeth man, or
by the Port Elizabeth man to Goldreich, or by you to
Coldreich,==~<ind not no, 4 accused? Not Mbeki?

No ,no,==1 cannct say whether he heard ar not. ke
were three together talking there, but I cannot tell you
whether he heard or not.

You say that later on that morning you saw Mbeki
typing7-=Yes.

find that later on Kathrada took a leaflest out for
the purpose of stencilling it?

(Mx, Berrange asks for this leaflet, from the State advocates.)

Do you know what was in this leaflet?--After
Mbeki, no. 4 accused, had drafted this leaflet he gave it to
me and asked me to read it, so I saw it,

(DR, YUTAR: I would like to assist my learned friend., If the
witness can indicate what he read 1 will be able to indicate
whether I have such a leaflet in my possession).

BY THE COURT: "erhaps he can explain - what was it headed, and

what did it contain?--It was dealing mostly with June 26th,
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How the people had to celebrate June 26th,

AT THIS STAHGEC THE CLURT ADJOURNS FOR THE

Ci RESUMING AT 14,30 a,m,
JC MCLD BY MR, BERRANGE (CONTINUED) s

INTERPRETER informs the Court that "celebrate" is not guite

the correct translation - in Afriksens it would be "Daardie
deg word gehuldig."

iihy BERRANGE: My lord, the State hasnot been abl: to lay

its hanos on tihis leaflet as yet, Steps are being taken to
procure it, so I will have tou lsave this meanwhile and go on
to another point in the meantime. Jo you remember when
Barney Decgai came to Durban and seid he wanted to see the
degional Comandf-=Yes I gct that informa tion from Billy.

And what did you do sbout it7==-=] wasnot satis-
fied that we had to see him, That is why, cne of the reasons,
that 1 had to estsblish, make sure of, when I went to the
High Command.

Yesi==shether we should or should not see him,

what happened thent--<Govan ilbeki said no we
must not meet him.

here did he say thati--~/t Rivonia.

1 am talking long before Rivonia.--Let me put
it this way, the llegional Command recieved information sout
Barney Desai's request to meet the Regional Command, and
then we were nt satisfied that we could meet him. That is
why 1 made enquiries at the High Cormmand about it. The
Regional Command decided it, because I had alrs dy received
information that I should go to hivonia, the Regional Command
then decided that 1 chould enquire into that, as tuo whether

we should eee him or rnot,
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You remember the cccasion when yo made arrange-—
ments tobe met on the 3Lth Hay st Germiston?---137%

Mo 3C.--=Yes in May that is quite correct,.

How did that come aboutR--

Let me cut it short - was there a meeting of the
Regiona l Commandi--Yes that is right,

And the meeting was in regaerd to your going up
on the 30thY---Yes and then arrangements had to be made for
somebody to meet me.

ind where was this llegional Lommand meeting feee=
at that time we were holding ocur weetings, and that meeting
was held, in the van.

And wasgs it there that you told Billy tc inform
Johannesburg that you would be there on the JUth May?--—-
That final arrangement was made in Billy's flat where
Billy had got the instructions to akise me,.

what did you go to the flat for7?---That is where
we made the final arrangements of my leaving.

“ho made the final arrangements?--It was when Billy
was writing the letter tou advise I am coming,

But you had made sll those arrangeents before.

Y ou had agreed on a date.---Yes. But the letter advising
them sbout my coming was written in Billy's flat., Billy
wrote it in his flat.

You had earlier agreed on a date.---Yes we had,.

And everything was finalised and all that had to

happen was that Billy now had to write the letter advising them?
~==Thd is so,

Now I am asking you what made you go to his flat?d
-=-=tventhing was arranged f inally, except that it was not
10U% certain aboutthe date. I had some other duties to per-

form, and it depended on that, so I went to Billy on that
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day to say "I have performed my duties. The 30th is alright
now, 0 now you can write and tell them it is ths 30th."

But had you agre=d on the 30th May when you were
with the Regionzal Command7--=~The date itself was not fully
decided, bzcause the date of my departure depended as to
whether I would have completed certain duties which I had
to perform, in regard to the Trade Unions, therefore the
finalising of the date was between me and Billy.

Now you arrived at Rivonia,-=-Yes.

Wwhat time of the day was it7--=It was in the
evening, I should approximately between half past saven
and eight.

fnd who was the first person you saw?-=<They were
all there together,

who was the first person you spoke to7--=Ualter
5isuluy was the first person I spoke to.

Solomon Mbanjwa was supposed to go up as well,
was he not7--Yes,

Yho was he torepresent?--The A.N.Cqy.

And you were representing?---Umkonto we Sizwe.

S0 there were two different representations?=--Yes.

Becsuse there were two different organisations?
~-=Yes,

And what heppened when you saw Walter SisuluP===
He asked me where Sclomon Mbanjwa was.

Yes?---1 then told him that T was also enly
surprised to hear it from Mtembo here that Solomon Mbanjwa
had to come,

Yog7---Then Yalter said "alright, I will give you
a message to ke,

To?=-=That I had to convey the message to Solomon

Mbanjwa.
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At that time was it clear that Walter Sisulu
was in a great hurry to get away =-=iell, he was =itiing
down, therefore I cannot ﬂay.b:: he said there was somewhere
he was in a hurry to go to.

Was he in a hurry to leave?--He said so ycs.

Yes. And did he lrave?--Yes,

Almust immediately?--<As soon as he geve me the
mesaage, after he gave me the message.

1 sepe. “hat was the message?---He said [ must tell
Solomon Hbanjwa to tell the A.M.C. that it is required that
by the end of July that they must find 300 volunteers in
Durban, and then, 200 in Durban..

Not 300,===Not 300. I made a mistaks, I am
mixing that up with the rursl areas, (Witness says somethind
to the interpreter). INTERPRETER: No, not the rural areas.

“het you are doing is you are mixing up wa this
conversation with the oconversation you had with Govan Hbek#
~==That is correct. Walter Sisulu said fream Durban 200
volunteers were requimd , and 2000 from the rural areas,
are required,

Yes7?--That will be required at the end of October,
the 2000,

Iz thst 3117---The 200 at the end of July. He
said now seeing that I am in a hurry, there is somewhere I
am gningf;:est of the information that you should get you
will g=t from Mbeki, in regard to those volunteers that he
had mentioned,

Did he then leavef==He then left.

You see because Yalter Sisulu will deny that
he said this to yeu. And what | want te put to you is thét

you are really putting into '@ter Sisulu's mouh what Govan

Fbrki..what you allege Govan Mbeki told you. And that in
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fat it was correct when you said a few moments ago you

are mixing up the meeting &it h Govan Mbeki with that of
walter Sisulu.-=--No, Wdhat Welter Sisulu said and what
Govan Mbeki said ore dif ferent altogether., Walter 5isulu
caid 200 were nequired from Durban, and after we had spoken,
and than after I had spoken with Govan Mbeki, he , Govan
oeki, said we must find 30C,.

anyway I am putting to you that wWalter Sisulu
will deny this, and what is significant, and again I want
t0 suggest te you that you are making things up - you
remember when you gave your evidence you were asked to tell
what it was that Walter S5isulu said, and in evidence in
chief you told the Court and his lordship, you gave this
cvidence about the 200 volunteers and 200C volunteers from
the rural sreas but you went even further than that. You
szid that he said thet Natal was to be didded into seven
divisions, Had you forgotten that just now when 1 asked
you this question?---He mentioned that, snd caid theat
the explanation I would get fully from Govan Hhuki._

You seid a moment ago that the explanation in
regard to the volunteers you would get fully from Mbeki, not
the explanation in regard to the divisdon., [ asked you
to tell us what it was that Jazlter Sisulu told you, and all
you mentioned was the volunteers. Not a word about the
divisions. You went on to say thet the explanation in
regard to the voluntegrs you would get from Mbeki. You made
no mention whatsoever about Natal being divided into
divisionsz. I an asking you, had you forgotten that when
you gave your evidence a foew moments aogoT==Yes,

You had forgotten.---I forgot to mentio that,

that is right.
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Now you remember giving evidence in regard tothe
graups that had been formed in Natal¥---Yes.

And you remember telling his lordship that ysou
3333254 the sergeant in charge of the groups, you gave them
instructions 7-=-Yes, 1 remember that,

fhre you able to tell us who the sergeants were
ihiat were in charge of these groups?---1 can yes, but I
an not certain that I can place them in their correct groups,
but I can tell you who they were,

Hae your memory failed since last time7==1 can
try now to do it,

I am asking you has f your memory failed?--No.

Because on the last occasion you were able, without
any hesitation whatsoever, to say who was in charge of which
group’==Yes, and I can say it now.

Why did you say a few muments ago that you were not
certair¥--1 said there is a pussibility that 1 mukth might
not be able to place them, but I could try, as I tried
last time,

Alright, well we won't take you any further on that,
4ho was in charge of the Kwa Mashu group?--Kernick.

Hemmersdale is the one I am interested in,—--
solomon KHbatu,

Al@ you gquite sure of that 7--Yes,

Right, You alsu told us on the last cccasion on
a humber of occasions that it was always mentioned of the
AelNsCe that you must be a member of SACTLU and members of
SACTU should be a member of the A.N.C.~-=That is correct.

Was this an instruction that had b=en given long
before as you say the A.l.C. had decided to go over to
violent means to achieve its endsi--<Yos,

And in fact it is not quite accurate. The position
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is that not a1l SACTU members could become members of A.N.C.
is that not so?---1 would say that is correct to a certain
axtent becasuse P SACTU in its membership includes all races
of whitaes which would not be the case with the A.N.C.

QUITE 5L, And conversely A.N.C, members who are
not workzsrs or members of Trade Unions could not be members
of SACTU.,=-Mot guite correct. People for instance a man
who has a business, who is not a worker, Weo has a business,
people like that do joinSACTU and become a member - some
of them,

But hew can they join SACTU unless they are members
ofa Trade Union? SACTU, as you have already told is, is the
South African Congress of Trads Unions, to which the trade
unions are affilisted.---1 heve yesterday explained thet
fpeople who are not members of any Unioncould become members
of SACTU through General YWourkers Association,

General vorkers Union.--It is called General
Workers Union.

That is what I am talking toywu about, Anyway, I
want to cut this short: isn't the position this that what you
were told is that A.N.C. members should joinmmxlk and build
trade unions, that is rough¥ly the positicn, and these unione
should in turn affiliate to SACTUT=-=Yps, because the
policies of A.N.,C. ard SACTU were the same. It was said
that members of the A.N.C, must be members of SACTU and
members of SACTU must be members of A.M.C,

That is the wy you put it.--Yes, 1 remember a
certain incident, Chief Lythuli, before he was banned,
sddressed a meeting wherz he said, he expressed it this way:
The ANC was the shiEd which,.with which you have got to
guard yourself, and the organisation of the workers is the

assegaail that does the staobtbhing. The AJN.C. is the shield,
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And this waz the policy in the days when the
AsloCy was a perfectly legal orgenisaticn.--That is soc.

Mow on = number of cccasions you referred to

el

" New Age" es being "our paper." ---Yes,

+shat 1 want to know from you is did "New Age"
ever at any stage advocate violence? gourille warfare¥
sabotage? fighting the white man?==1 would not say that
it did that, but "MNew Age" was the paper that gave =zmx
everything that was happening and baing done thatother
papers did not give, 1 would say it was the paper that really |0
to a large extent supported the AMC,

only the A.N.C?==And SACTU and other organisations,

iiore than other papers.

New you have told us on a number of occasions that
your instructions were not tp teke or endanger the lives of
octhers when me committing these scts of sabotage? that you
were to destroy property and installetions, but not to
injure persons.--Yes.

frcd when ypu first made that statement, his loxrd-
ehip asked you what sbout this question of cutting signal
wires. MNow you know that the railway lines are divided up
intc sections,.-=-Yrs,

fnd unless a signal is given for a train to go
through the train coming from behird cannct anter that section?
-—=YEa,

I seg, So in fact the curring of signal wires
would not endanger anybody's 1ife? ( I understand that is
the position, my lord, I am no expert on it,

BY THE COURT: I have an idea Imentioned rails).

WITHESS :

WEdEEES: I want to say in reply that it is quite correct that 3

his lordship did put such a question and my reply was
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I said that that was sabctage, but [ said instructions

were given that we wust not injure pecple, but that was all
in my reply, I replied to his lordship and 1 said when you
are committing sabotage it is difficult not to endanger
lives.

I know what your regly was. I was not questioning
you in regard to your reply. I was merely trying to place on
record the fact that there is no danger under those cir-
cumstances. Now you ramember that there was an cccesion
in which a bomb was placed under the train line.=-=There
were two occasions with bombs and trains, MNow which ane
are you referring to?

You tell us about them.--=0One was at Karridene.

what happened there?---Ronnie and Ablon Duma put
the bomb there,

Where did they put it%==Un the lines,

] sea, YesT===The other one was dene by Ebrahim
on the railway line near Berea Road Station,

Yesy did youthink that would endanger lives?
==It could injure people.

It could, Therefore this was done contrary to in-
structions7-==Therefore before you can plant a bomb on a
roilway line you must first have knowledge of the running
of the trains,

Yes?---1f you want to oerthrow a goods train, for
instance, but then you would still have the driver of the
train,

That is what I say - therefore it is contrary to
instrutions, The driver's life is as wvaluabls as anybody's,
You see there were instances, were there not, when members
af the Regional Command went out ona frolie on their own,

and placed bombs wthout instructions? -=-- That is ftue what you
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you give people instructions but you will find that they
make mistakes,

They go contrary to instructions?--That would be
contrary to the instructions,

Take for instance the bombing dfilthe *Papg2Fer.”
-=Yas,

That was confirary to instructions7a&Xes,

Do you remember saying to his loardemip that the
vivonia arrests were hard on Billy Nairj INTERHETER : Pardon
me I don't qguite follow? that the Rivonia arrests were W
hard on Billy Meir?

Those were the exact words used. You went on to
say but you did not care.--That is correct,

You remember saying that?--Yes 1 did,

Did you discuss these arrests with Billy NairT=-=
Yes we did,

The Rivonia arrests? I see, well that is rathe:
intersting, because at the time that the livenia arrssts took
place Billy "air had already been arrested for some timae,- -=
INTERPHETER: The witness was now deep in thought, my lorxrd 2o
51ill $hinking very hard whilst counsel was putting that
ques tion,

I am surel--JNTERFRETER: He was softly whispering
"Billy MNoir"™ "Billy NMair" - he was evidently thinking hard.
WITHESS: T think I should say that in my evidence I said
+eI think what I meant to convey wes that the arrests at
ivonia were a sore point to people like Billy Nair,

Uh Mol You said the Rdvionia arrests wers hard on
Billy Nair, but you did not care. And you alse said only
a few moments ago you actually discussed the Aivonia arrests
with Billy Mair.--lo that 1 did not SaY .

Ch yes you did.---No, then it could be a mistake.
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Ch no it is not, I am sorry., Now what do you mean
whan you say the Rivonia arrests were hard on Hilly lair,
seeing that he was alrendy arrested?---ivhat 1,.] may have
expressed it in those words, but what I meant to convey was
that the arreste at Rivonia wa 5 something that was a sore
pairt, it hurt people like Billy MNair,

Is that what you meant to convey, although they
had been srrested before RivoniaT--Yes he was arrested before
fidlvania,

Although you did say a few moments ago that vou
discussed them with Billy Nair,---No, not discussed,

Tell me who was on the Ad Hoc Committee?--In
charge 1 would say was bclomon Mbanjwa, liakanja, Ernest Kalo,
Fred bube,

Yes7--Those are about those I can remember,

iare there a few more that you can't remember?=--Yes,

There wer e some more, And people whom you did not
knnuT———Yea, it is possible that some of them I cdid not know.

You were not on the committes yourself?--HNo.

And those that 1 have mentioned, that I know of, I wae told
by Solomon,

50 you :an’t really give us any infermotior—s=s—to
the size andwho all the members were? --1 zm unable,

Because I want to come back tc the point we atarted
with yesterday before I sit down. You spoke about Communist
contol of the A.NC. And I want to read to you the cvidence
that you gsve in your evidence in chief, reading from page
133, at the *op of the page. You said this: 2 Did any of
those directives deal wih the man bership of ths Communist
Farty vis-a-vis the AN.C?" "Yes, one of them my lord instructed
us thet we must all bocome members of the A N.C, branches,"

"When you say 'we must all' to whom are you referring?® Your
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reply was "All the members of our Communist cell." #Had

to become members of the ALNL.C?" "It was not limited to our
cell only., #All the Communist cells had to become members df
the A.h.Ce"™ M4ill you tell his lordship for what purpose
all the membeors of the Communist cells had to become membens
of the A.N,C?" Your reply was: "At that tine therc was a
bit of trouble between Umkore we Sizwe and the h.li.C. We
were then..one of the directives was that it would perhaps
solve the trouble if we, who were members of the Communist
party, became members of the A.,N.C." "How?" "So that we

could control t he A.N.C." "So that the members of the

Communist i"arty could control the A N.CT" ‘"yes", "ind

did in fact members of the Communist Party join e A N.C,7"
"Yes my lerd." 1 am going to top for a moment, You made

it quite clear that the reason for cells of the Communist I
rarty was to ensure security,-==Yes,

o0 that the members of your cell would not be
knewn to members of another cell,---Yes,

I think you made it clear that it wes basic that
members of the Communist FParty should not know one anuther_
other than those who were intheir actusl cell,-~Correct,

Wow 1 am going to go on with what I was resding.
"And was the intended or desired result of control achieved, "
Your reply waes as follows: "Icould say yes...(continues
quoting...got in charge of the whole A.N,C. my lord, "=e=Yos,2 5

That was the reason thet you gave for saying that
the Commuiist Farty hac taken control of the A.N,C.—-That
18 owue

I seg. Just one further question, What was the
difference, or the trouble? Youmntioned it on two or three
cccasions in your evidence in chief between Umkonto we Sizwe

and the AJN.Ci===Une of the difficulties was that the leaders
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of the A.N.,C, wanted that they should control, they desired
to control Umkernt we lizwe,

Jho teld you that 7=--Solomon told me,

du you want tu go cn=--fAnd Kernick Ndnlovu also
told me., e dizcussed it amoggst ocurselves.

You were told this by Solomon and Kernick?--Yesg
That report was received b;;tﬁ: Hegional Command,

iz that the trouble you are talking sbouti---Yes,

Jould your lordship pardon me? I am resding this
pamphlet I asked for - it has just been giver me and 1 would
like to read it for a moment, (MNr, Berrange reads document),
Iz this the pampnlet thal you say was tyed by Govan iibeki..
written by Goven Hbeki and typed by Kathradaf-=-('itness
reads pamphlet), Yes this is the document,

Could we put it in as an Exhibit my lord?
.HH' YUTAR: Exhibit R, 10, Might ! indicete that the evidence

will be that this was found at Rivonia, 13%f them, and the

wax sheete too,

DS O-CXAMINTIGN BY MR, BERRANGE (CONTINUED):

There is not nuch morzs I want to ask you, but I

do want to ask you about this chief at Bargville. You
remember telling us of your cowwrsatiors with him? Uo you
renember telling us about the fact that hessid that they
had guns 7=-<Not directly fece to face conursations with
him. Information from Lolomon that he had seid so, Not
dircct talk between him and me.

You never had any direct talk with the chief at all,
-==Noy, end 1 did not say that,

shat did Lulomon dbanjwa sayi--He said the chief
from Bergville, when hz spoke to him, he said to me that he,
in talking to the chief, was satisfied that he wss a supporter

of the movement, the new movement that we had started,
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That he was a supporter of that. He scaid that the Chief

soid he was very glad that there are things now that are being
oone, A= a result he gave 5Solomun Mbanjwa a donation @r
this rause of £5.

Yes® Hnd one of the indunas cof that chief,
solomen said, ook nam, Solomon, into the forest and showed
him where gune were hidden,

I em not trying to test your memory on this so yaou
don't need to go on, But youscem to dfivide the AJNGCe
members up into two cetegories, the bad members, who are
members of the Lommunist party, and the good mephers who
you say you are tryigg to save, who are not membews of the
Lommunist varty Uould that be & fair way of pytting 4t7--—-
Yes 1 would say from experience that is whak my position
is Now,

That would be & fair way of puttiHg it., Did you
hoave any reason to belicve that the Chief &4 Bergville wasg
a member of the Lommundist | arty7--~lo,

But you were perfectly ready to betray him by
making a statement to this effectiw==I will reply putting it
this wey: Uolomon libanjwa and I were both Communists,
and if he could be bluffed like he wes, then He could
easily be bluffed in the same way by some nthu:g- A

You thought that was for the benefit af theA.N.C.
that you would betray the chief at Bergville? aor the

bonefit of the A N.L.7===Yes that is so.

Mg ERKANG That temporarily, I must say temporarily, concludes

my cross-examination of this witress. First of all my lord
evidence was given by this wiiness about a message that
Fiz was informed of that a certsin person by the name of
Rusty Barnctead or Bernstead or Bernstin, he was not sure of

the name, had come t o bring a message to the Regional
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Command, Now if the person who is referred to is Mo, 6
accused, Mr, Bermnstein, then my lord I only wani ito place
an record that he will deny that he aver brought any such
mossage o5 has been testifisd to by this witness. Your
lecrdship will appreciaste that 1 cennot cress-exesmine this
witness on what he says somebody else told him,

Secondly, during the vacation steps werc taken by
my attorney to interviw a number of pecple in Durban and in
flatal in regard to matters that have been testified to by
this witnesa, After all, most of his evidence duoes concern
Ntzl, Most of the people that my attorney endeavoured to
see there are themselves presently standing irisl, and
their attorney, other #en instructing his clients to give
us background information in mgard to this witnece and other
matters, was not prepared to allew his clients tc give us
information in regard tu facts testified to by this witness
until such time as these persons had themselves been tried
and either been convi cted or scquitted. It may be as a
result of information that we may be able to get from
these people at a later stage, that an applicstion will
have to beo made to your lordship at a later stage for the
recall of this witness,

BY THE COURT: I take it you will have to ke your chance of
his being found if you want to recall him,

FIN BIZL S

Just a few gquestions in regard to accusszd no. 9.
You have seen accused No., 9 once only?--Yes,

You did not know his nameT--=No,

swnd this photograph that you identify, CExhibit :,

photograph 9, did you see that in Durban or in Johannesburg

or in Fretoria?
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BY THE CUOURT: The question is where did you see that
photograph for the first timeY--Because I did not know that
person's name that is being referred to, I was given a whole
heap of photographs, and told to look through them and see
whether 1 can see that particular person.

Yes bét the question ds where did this happen,

In Fretoria, in Johannesburg?---In Johannusburg., I was told
to piek out the photos of people that ! recognised, and then
1 saw this photo,

MRy BIZCS g It was in Johannesburg. How long afteryour
arrest on the 3rd August did you come to Johannesburg'i---
hound shout 3 weeks afterwards 1 am not certain,

Around the end of Augusti--Yes,

At that stage had you made a statement to the
polies in regard to the circumstances under which you
were taught to make black pocwder?--=Yes,

Did the pulice want & description from you of the
person that taught you to do this"-=<--They asked me whether
I will be able to ibkntify hn if I saw him,.

Did they want a descriptiocn from you?---Yes they
did ask me for a description.

hnd did you give them a descriptioni--Yeos,

And did they want a2 description of the place
where you wemked wsre tasught how to maoke bkck powder7---
That is so yes

Now before you were shom any photographs, and
before you were taken to any place, did the mlice express
any tentative opinion as to who it might have been that
caught you to make black powder?---1 will put it this way,
that at the beginning, when I had giaen my story to the
police, they did nt quite believe it it seemesd., They said

"If we take you to Johannesburg, will you go and point wut
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all those places?" I said yes. ind they said, those
people you are talking about,if we brought them before you,
would you be able tc identify them, I said yes. It was on
t hat account that they brought an envelope full of photos,
and asked them if there wers ary of them that I know

was this photograph amongst them?--It was.

Now these photographs, were they of people that
the police suspected youmight have had dealings with7---
That I cannot say. They just gave me a large stack of
photographs,

l.et us take this photo D.(%) in particular., Vas
it quite ohdous to you that this person was in custody,
looking at the photograph? MHust loock at it again.

BY THE COURT: Put it this way to him: are these

prison clothes that he is wearingf=--Nao,

Mg BIZOS: Jc you see him bolding 2 big oumber?--1 see
the number yes.

Do you see him holding a large tin plate with
a number on it.,--Yes ] see that.

Have you ever known of anybody , of his own free
will, going to a photograspher to have a nmber taken,
cxr rather a photougraph talten, with a big number in f ront
of hin7---You never know the minds of othera. 1 know
people who go to have photograp s taken when they were
stark naked!

“& will leave perverts out, but this photograph

iSes

BY THE COURT: The point is, does that suggest to you that
he was either an awaiting trxal prisoner or & suspect?---=No
it did not enter my mind when I saw this photo that that

might indicate that, It never entered my mind because many
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PHOTOGRAPHS FOR TNSTAMCE were taken in my hows e by the
police, so photos were taken at random,

After your =zrrestT--No, whilst they were looking
for me,

Ch T see, Nid vou know when you cane to Johannesburg
that Mmmi Mlangeni had been arrested? the peson you knew
by name?===Except the Rivonia peuplagjdid not know of
anyone else who was arrested,

Did you see Mlangeni's picturc as well in the
same envelope?--=Yes,

And he is holding & similar board with No. SE& on
it. To a man of your intelligenee and varied carzer, did
that not indicate anything at all ‘-—-No, not the number
my lord. It did not affect my mind at all, but what did
have an affect on mymind was, when I saw the pheto,l
noticed & mark on the sdide of his forehead which, at the
time when I saw it I thought 'l wonder if this person
has been caught by the police, He might have been hit therej
that did come into my mind,

You den't believe that of the police do you? -—--=
At that time I believed the Police would do anything.,

I see, You told us that st the stage just before
you were brought up from Durbanm, the police were not
believing anything, or rather everything, you told themf==Yas,

And you were of course very anmious that they
should believe youT=--Yes.

I don't want to repeat the reascns, you waim
wanted to do the A.N.C. 2 favour and also possibly to help
yourself alongf===Yes.

And you were quite satisfied that if you were able
to point ocut many persons, and give a lot of evidence abuut

them, the greater the opportunity for you to save both the

AsN.C. and yourself?---If you could see my statement...
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BY THE COURT: I think it is not necessary to make a long

story of it. You were prepared and keen to help the police,

--In ghe way I made my s tatement I could not very well leave out
certain things because they were too connected. 1 hadt o

give everything to connect everythim
CROSS-EXAMINATIGNEY MR, BIZOS (CONTINUED):

But the question is a very simple one. You were
gatiefipd that the greater detail you gave, the more persons
yeu impliecated, the more convincing you were to the Folice
so that they would believe you, the greater your chance of
becoming a State witness instead of an accused?---No, not
at that time because then the Folice had newxr infoimed me
that I was going to get any benefit out of it. ) had to
involve pecple to make my statement complete, to connsct
everything I had to involve pecple the people concerned.
zYou cen't skip one incident and go to another one and
break the connection. PRl ada

1 thought you had agreed with me thal in additiog
to helping the A.N.C. you were glso helpingxysuzsiesx
youreelf?--Yes I will agree with you there to a certain
extent that is so.

And was the benefit that you were expecting to
receive that you would be used as & witness, and not as an
accused? Ur hadd't you heard of such proceedings before?
such 2 proceduref=~-You will be very surprised when I tell
you that it took the police a very long time to persuade me,
or convince me, that I can give evidence, because I thought
the position I was in, because I could just not think how
I could be a witness.

You thought that you had done so much that you

would be an accused?--=0f the acts that I committed, wes.
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Sseondly I was in this state of mind that I am going to
tzll the iolice cverything that I know and when I am firkhed
Ehey can cut my thrcat and do anything to me thet they like,

Did you think that in disclsoing everying to
the palice that that would be vused against you and others,
and that you yourself would not get any benefit? They
could cuit your throat, as you cepress it7---COn that nipht
I decided toc talk, therz were tol rcasons. The firet is
the wey 1 had boen itreated. Sccondly I decided that 1
could not just sit quiet and defend myself in a case like
ithis, krewing very well that thesc people that 1 am geing
to shield now, knowing very well what they had done, Had done
to mz personally, avd © other people.

hind in making these various statements you had
no thought that you might got yourself out of difficulties
by being 3 witness?---After a long time 1 was told by the
Folice, '"Look here, if you are prepared to go to Court
and tall the Court that which youv have told us, it will
depend en the Judge., The Judge might, if he finds that
you have told the truth, take vou out of the case, release
you Trom duty,

You did not know that sometimes people whc commit’
wrongs together with othsrs, some are chosen to give evidence
agdnst the others, and they are given indemnities, if they
give saticfactory evidence7-«1 did know that, but T did not
know that it extended so far to a case where you yourself
had instructed people to do such things, thet vou would
c1ill be..

Sc that you had to be really co-operative with
the police in order to be used as a witmes, because you
yourself had donz so muchT===Yas,

Jere you, when you came to Johannesburg, were you

ever taken to Orlando at 2l1l7==<Yes.,
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Toe any particular buildingi=-=When I srrived in
Juhannesburg they said I must tell them whzre in Colando that
building ic.

Yest=-1 told them thzst it was in Crlando West,
and when you are on the train you cen see it en the opposite
side, of the railway line,

And you weres taken there by the police .-=They
said O.K, they will take mz tc that railway line,

Just answer my guesticon. ere youtaken there by
the Folicei--Yus,

And did you there sege the name of this building?

BY THE COURT: Nr. Bizos he said he was taken to the railway
line and from thers he pointed out the building.,
M! C33 UWerz you takesn to the railway line7--Yas,

And you read the name 5.K.=-=-Thay tookme to the
railway line and I pointed out the building from tere,
There is no name onit, The 5.K, is not written on it.

You sav that the building has got no name whatsoever.
“hen did you first hear it spoken of as S.K. then?=-=I heard
it from Govun libocki, frem Ne. 4 accused,

I see. You did not identify S5.K, or S5,K,

bBiding with zny place to which,..near which you had met accused

Noe 97~=-Please repeat the guestion again,

Did you associate the building called 5.K. with 3
piace at which yowm et or near which youmt accused Ne, 97
---As zoon as he said the 5,K, Building..l am mrry, as soon

as he said there where the herballist was - 1 am talking

about when lbeki spoke to me, as soon as he gave me the address

of the herbalist, 5.K. Building, I knew that he was referring
to that particular building whzre ! had received my training,
But there was no connection was there betwesn the two 7

===The harbalist was there,
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For the .Ltate: DH. P. YUTAR AND OTHERS.
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= EXTRACT OF EVIDENCE =
THE COURT IS CLEARED FOR WITNESS:

BRURO HOTOLO, declares under oath (recalled).
CLUSS=EXAMINATION BY MR, BERRANGE:

kitolo, I don't want to try and deprive you of the servi-
ces of an interpreter, but I just want for the purposes of
record to put this to you, that you understand English
perfeclty wellP=e=Yes,

You say you've read advanced philosophical thesises
on direct materialism, methodical materialismP=e—=Yes,

Do you want to speak though the interpreter, or do you 10
want to speak inglish?-—==I think I want to speak through the
interpreter.

Allright. Now I immediastely want to deal with your vie
8it to the High Coumand in Johannesburg = that was in June was
it not?===Yes.

And you say that you took a batch of men up with you?
And thereafter, got in touch with Slovo and other peoplesss.
(Interpreter and .ir. Berrange talking at the same time). Is
that correct?=---~ihen I came to iivonia, I didn't bring any

people with me, 20

Ho, no, no, when you came to Johannesburg, when you
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brought these people?--=0Un an occasion, when I came to Johan-
nesburg, I did bring some people

And you then went to the High Command after you had
been here a few days?=--No, when I came to the High Command, I
came directly to the High Command, not for anything else, and I
didn't bring people with me then.

You didn't bring people with you then?-——No.

Oh, by the way, who supplied you with the funds to come
up?==—George Naicker, gave me the money,.

Direetly,?=—-Yes, he handed the money over to me.

Is that sol You, I want to read to you the engﬁﬁlﬂ
that you gave in Johannesburg....in Fretoria. Page 141 - You
boarded the train at HMaritzburg, is that correct?-—-Yes,

And you went by texi from Durban to Pietermaritz-
burg?=——Yes.

And then the guestion was put to you "who provided
you with the necessary finance"? You reply was "George Naicker"

-=Th:zt is correct.

And you went on to say this "Ablon Dums was sent to
Naicker My Lord. He went and did the book leave (I suppose
that should ue booking) for me and everything. "With what 20
amount were you furnished"?=—-=It was altogether R20-00.," Did
you say that?=-=That is so.

And did Ablon Duma go to Nalcker?=——You are perhaps
confusing two different occasions, or I might have confused the

two occaslions,

Yes, 1'm going to deal with a number of confusions,
of yours later on, but I don't think I am, because this is
quite clearly the coccasion, but friast of all answer my ques-
tion - was Ablon Duma sent to Nalcker?---0On a certain occasion,
yesB. 3C

And did he arrange your bookings for you?—-Yes.

And did he get the money from Naicker?=—Yes,

And did he get R20=007 From Naicker?=-——Yass.
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Now just be sure that there's no confusion on my
part, though I'm not by any means infallible. Let's read on -
sssssssssoe"With what amount were you furnished?---It was al-
together R20-00", Then you boarded & train at Pietermaritz-
burg. Vere you given any instructions whom you were to medor
whom you were to contact?=—=] said to Bill, when he was doing
this meseage. I said "On several occasions I have been sent to
Johannesburg, and I was supposed to be met by somebody, and I
have never been met by anybody". SoP===-And then I have trouble,
and I have to expose myself to people that I shouldn't expoee 10
myself to"....1'm going to skip some of this iy Lord. We
won't bother nhﬁut the details of the train journey. The train
journey brought you to Johannesburg, I guess....(guotes) "Where
did you go to?==—==When I arrived at His Majesty's Building,
ly Lord, I did not find suxh a name, On waht - where did you
look?==-0n & board that was there, iy Lord. What did you do7=—
I then made enguiries from a European firl that wae dressed in a
white wiférm., Now don't tell us what she said to you, but am
a result of what she told you, where did you go¥%=——=I1 went to
Innes Chambers, which is opposite the Supreme Court, I looked 2(
on the board and saw the name of Joe Slovo., I went into the
Reception Office. I made engquiries, she 'phoned. And whom
did you meet?--=1 then saw Joe Slovo, Had you ever met him
before?=-=No, Did you introduce yourself?=-—=Yes, HNow I would
like you to tell his lorxdship exactly what you said to this man.
===First of all Billy told me that when I meet Joe Slovo I must
not be frightened, I can expose myself altogether to him, =0
that he could help me quickly. I told him immediately that I
came from Durban, from the Reglonal Command, and that somebody
from the High Command had to meet me, but nobody turned up to 30
meet me, and that Billy had said if nobody met me I had to come
to him, He said "that's alright - sit down"., He 'phoned and

he made certain arrangements for where I was to stay. Arrange-
ments for what?--~To meet the High Command, my 1“:1.? I then E:ald
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iim I knew a certain Levy Sirolo, who was a member of S.A.C.T.U"
And then you say you eaught the tmin to Umpholo....and "then I
went to Levy's house, On arrival there I stayed there with the
children, I told him I'd arrived early that morning, and he
asked whether he could arrange to let me meet Mlangeni or
lthembu. Were arrangements made?=——iHe said If I wanted to see
Mlangeni, he could not do that, because he had not seen him for
& long time, and the Prosecutor said you ecan skip these details,
I met ltembu at the party at Phefeni. It was an A,N.C. party,
and there were some discussions about Solomon Mbanjwa. Did he 1
then make an effort to get you to the High Command f==<Yes, the
next day he and Briah Sonana took me to the High Command. And
what was the next day?--—And then you said you wanted to re=-
fresh your memory."....I'm not bein, confused at any rateje—I
know all that, thet is correct.

And you said that on this occasion that Ablon Duma
was the person who went to Naicker, he went and got the money ,
he did the booking for you, and you then left from Pieter-
martigburg ?---That is all correct, yes.

Right. You gave evidence against a number of pnrnuﬁg
who are supposed to be on the Regional Command Eﬁh Pietermaritz-
burg, did you not?=--Yes,.

When did you give that evidence?=—=Approximately thre:
weeks ago.

Approximately three weeks ago, and you know that at
that trial, they were endeavouring to establish that Naicker
was the treasurer to the High Coumand? The State was trying to
establish that?===That I don't know.

Oh yes, you do! In any event you know what $he de-
fence was trying to establish, because this is the question thngi
was put to youl It was put to you by cross-examining counsel =

I want to put to you aes well that George Naicker was at no

time the treasurer of the Regional Command} Your reply was "he
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would not be speaking the truth",.,=-—=That is correct.

"Yhat did you obtain from Gecrge Naicker at any time?
Is thet in connection with money"? Was your reply. Question
is = "yes with money mattera"?==~ihen I went to Johannesburg to
the High Copmand, he handed me the money personally into my
hande. Who handed you the money personally into your hands,
when you went to the High Conmand"?=-—=George Naicker did.

"hich ocecasion are you talking about?e===ihen I went
to a meeting at the High Commend, Y“ere you told to go to Geroge
Naicker to get some monep?=--Yes, Did you know how much you 10
were going to get?=---R20-00, Did you go to Geroge Naicker and
he gave you R20-00?=--Yes, Witnessj That is correet.

And on the followin: page = "FHow was this R20-00 the
only money you ever received from George Naicker?" The reply
was "yes". "In what circumstances did you receive it?-—=I Just
went to him and I said to him "George, Billy I must get money
from you, I'm going to Joh'burg." He asked me what this money
was for, I told him that it was my trainfare, I was going up
to Durbasn/Johannesburg, he said it wee alright, I must take it.
He asked me how much money it was, and I ssid "Billy R26-00", 2
that was 8ll. Question ="George faicker will deny that he ever
gave you R20=00',===fe would be denying & truth",=--That is all
zorrect.

Did Ablon give you the goney, or did George Raicker
give you the money?=-=It is fair that I said that I will explaim
that to you.

Yes, I1'm surel!=—=I think I'm correct when I say that
on the first occasion when I came to the High Command, Ablon
fetched the money.

Just excuse me one moment = on how many occasions dig
you go to the high Command?---—According to the Reglonal Coanand,
I had to go there twice,

How meny times did you actually go to the High Com=-
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mand?---I went once actually.

I'm going to give you the chance to explain = I just
want to get this clear = at this trial you said that on the
occasion that you actually went to the High Command, Duma
Ablon handed you the money...?===I1 think I'm perfectly correct,
if I say thaet on the occasion that I actually did go, that on
that occasion the money was given by Ablon.

Rea“ly? Do you remember I put an earlier gquestion
to you, ten minutes ago "on the occasion that you went to the
High Command who gave you the money"? And you said George 10
Naicker?--——What you said to me, then I immediately said that it
may be that there is a confusion between the two occasiona,

Yes, the only time that you said that there may be
& confusion, was when you said that you may be confused or that
I may be confused. Now what is your explanation}-—-There was
the occasion that I went to the High Command that Ablon Duma
fetched the money.

lhat is when you went to a meeting of the High Com~-
mand?---Yes, I was supposed to go to & meeting of the High
Command . 20

When you went to a meeting?=--On that occasion I ac-
tually went.

I see, so when you went to a meeting of the High
Command Ablon Duaa, hdded you the money, Is that correct?e-—
Yes, I would say that is correct.

Right, now then what was you further explanation?=--
On the second occasion when I had to go to the High Command, but
then it so happened that I did not arrive there. I went per-
sonally and George Naicker handed the money over to me personally

On the second occasion?-—That is when I took a 30
group with me.,

Which occasion was first, in point of timePe~—=That is
the one that I went and arrive there.

And went to a meeting?--=Yes, that was the first one.
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Kow I'11l show you that this can't be correct, be-
cause you hadn't listened very well to what I read out to you,
otherwise you wouldn't have given this answer, I'll read it
out to you again; "I want to put it to you that George Naicker
at no time was the treasurer of the Regional Command]--—-He would
not be speaking the truth. What did you obtain from George
Nzicker &t any time?--=-Was that in connection with money? Yes,
money matters?——When I went to Johannewburg to the High Com-
msnd, he handed me the money perscnally into my hands, That's
when you went to Johannesburg to the High Command?" Witness: 10

Ihat is correct.

Counsel wasn't satisfied with that - he said "which
occasion are you talklng about"? Do you know what your reply was
?—No, I don't remember.

Tou said it was when I went to a meeting of the High
Command .,~-——Yes, that is correct.

S0 that was the time that George Naicker actually han-
ded you the moneyl-—Yes, that is quite correct, even though
I did not eventually see the High Command, or &rrive thers, it is
8till I was going to & meeting of the High Command and he handhdz
me the money.

I didn't say then I was going to & meetiing, you
were saying "when I went to a meeting"}===That is ,..except thadt
it could heve been explained, it is still sc.

So that's how you explain things M¥tolo. You see, what
I want t04.+.7=—That is how I explain,

Yes, well what I want to suggest to you, before I go
any further, is that you are adept at tailoring or fashioning

your evience the meet the cireumstances ¢f the caee in which

you are giving evidencel When you gave evidence last time.... 30
do you want to reply to that? I'm sure you'll deny it! Do you
want to deny it?=-—No that is not s80.

Wihen you gave evience in this trial, in regard to
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Rivonia, the matter was never at issue as to whether or not

it was Naicker or whether it was Ablon Duma who gave you the
money} But when you gave evidence at Pietermaritzburg, the

matter was very much at issue for the purposes of proof that
Haicker was the treasureri{---les.

And I want to suggest to you that it is for that
reason that you fashioned your evidence in Pietermaritzburg to
Overcome...or in order to aasist the “tate in establishing this
faoti===Do you mean to suggesat that if George Nalcker had given
me the money, I wouldn't have said that he gave me the money? 10

I'm suggeoting to you P‘I'Eﬁitaﬁ?l‘iatamrit:hurg when
you were giving evidence, you indicated George Naicker when
you hadn't done 8o in this trial! Anywey, let's go on and see
if you've got agy further explanstions on & similar theme that
1 propose to put to you. I'm referring now te Item 76 Xy Lord.
Now you rewmember the occasion in which a petrol bomb was put
on & Horth Coast train?=-—=Yea,

I'm going to read you the evidence that you gave in
Durban, Tell me whether I'm reading it correctly. Page 1,745,
"What werethe groups that were decided on, and what was each 20
to do"7===When [ionnie cawe back with the report, the groups
that I remember are these = Ronnle said that he could burn
the offices of the Special Granch, ha said that group under
Ebrahim would burn (7?) officeye.....{continues quting from page
1745), and then at rPuge 1747, we deal with Kajee's office, also
line 15. (guotes), then you go on and you volunteer this -
"Before we go further" you say "I would like to explain some-
thing" y===1I remzmber that.

“In eonnection with the four petrol bombs under sig-
nal wires where I szid that an attaek would be made on the
offices of Kajee?=—=I remember.

A report waa received that they got a fright by a

night watehman at the offices of Kajee and that a bomb was then



put in & passenger train going up the Horth Coast", is that
right?=—=I1 remember.

This is all that you volunteered, saying oefore we
&o further. "And what was the Hegional Co mand's attitude to
that '==—This frightened the Hegional Command to hear that it
was put in & third class. Ronnie said...the sergeant of the
group said that it was alright becuase the train was empty,
the coach into which tais was put",=--1 remember all that.

You were being very anxious to tell the Court there
that this was & mistakel! That slthough they should have Lone %g
Eajee they did this unauthorisedly by going and putting thie
bomb in this North Coast trainle—=That is correat.

And on Page 1329 you repeated,"according to you then
the attack on the train, north coast, the railway coach was not
planned by the tiegional Command at alll=—=lio iy Lord." And
again at page 1968, "You've told the Court that the attack on
Kajee's ofl'ice was one of the attacks planned in connection with
lisnela's affairy---Yes." VYitness. That is s0.

"uid the Hegional Command defy that?-—-That was the
petrol bomb that wae eventumslly placed on the train on the nur@g
coast line.," VWas that attack decided on by the Regional Com=
mand?-e—=In connection with Kajee's office, yes", "And was ‘hat
part of the attacks plarned in conneetion with jiandela's affair?
==—Tgs, that is Kajee's office“, .

It is quite clear there...Now before I go on, I also
want to put it to you that you know full well that a man by
the name ¢6f Perinell do you remember him? JYou've mentioned
hik beforer--=lio, I don't remember him,

Have you never nentioned his name?=--—-ihat's his name
azain? 30

Ferinell? FHave you never mentioned him before?=—
No, Perinell I can't reusembar,

You see because tnis man gave evidence at Pister=

martigburg that he was the person who had placed this bomb in the
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train. .?=—=1 don't know that.

And in doing so, he was not carrying out the instruc=-
tions of the tegional Command, but that this was his own de-
¢ision, 1i'm sure you're going to tell us that you don't knowl
-==1 don't know that he said so.

Anyway, it's rether extraordinary that your evidence
now, if rerinell did give that evidence, agrees with perinell's
evidence, and it was a mistake. Not authorised by the Regional
vounand] That is so, isn't it?=-=I told what I know anout
the affair. 4s {ur &8 Perinelle is concerned, what ne gaid, 10
I don't even know hiw, I've never seen him, I don't know what
he said.

HBut in any event, assuming Perinell did say that
your evidence is chat it was a wmiatake! Not authorised by the
sSegional Lownand.——-Yeo, the Hegional Command had not instruc-—.
ted that iike itrain of the Horth Coast should be fired.

fesy but in fact it was Kajee's place that should be
fired aad not the...7?=—=Thut is correct.

«neii i'll read you your evidence in chief mind you
net in cross-exauwination, at the trail lLere in Pretoria, I'm 2
reading from vage 90 wmy Lord. Having referred to the ilandelsa
afiair, you say "it was ugreed we would start on Sunday night,
anv that all the places that were going to be attacked, it would
be again uone at a specific time, that is at 9 o'elock in the
evening.” And this is your reply "Yes?-——ind we decided to use
petruol combs, except at one ilace, a place Hommersdale where it
wes decided to cut the signal wire, and then we decided about
the trains on the lorth Joast line". "Who's We?,, .~=Erian and

his group...oh not brian, gbrehim, =nd his group, would do that

Job". EY T COURT: (dis Lordship) "What would they do?P=—They3(
hed to put & petrol bomb on the train. mv lord". Did you give

tiat evidence?....Just answer my question first! Did vou give

that evience?=—=Ya_.
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1ou did{===Now I will explain.

Alright, I'm sure you willl Go on let's hear your
explanation this time!=—ly explanation there is, although the
RHegional Command did not instruct that that train job should
be done, it was done and it was Treported to the Regional Com=-
mand and the Regional Command approved it.

But how does that sguare with your evidence, given
in evidence in chief here, when you say "it was decided on the
trains on the North Coast line, it was decided that Ebrahim
and his group would do that Jjob", "What would they do"?==«="They
had to put & petrol bomb on the train®. Iz that evidence true?
-—=1t requires explanation, but it still amounts to what 1 said
in giving my evidence.

Flease, this time you can't zet out of it sc easilyl
You said in your evidence here that the Regional Command deci-
ded that Ebrshim and his group would do this job of putting a
petrol bomb on the train. Is that true, or is it not true?——
I would say before that aot was committed, it is a mistake it
is a mistake to say it was the instructions of the Hegional
Command, 20

And you prefer to eall it a mistaiks rathar than an
untruth?=——Yes, it's a mistake,

We'll leave it at that, But you see, the unfortu-
rnate thing thut happena here is this = if your evidence had
been accepted here, a_ 4 if this evidence hadn't cone uuf in
fieteruaritzburg, the poesition would have been insofar as Tnis
act of asabotage 1is concerned, that your evidence was tolthens
effect that they had decided in advance to do this attabx on
the North Coest Train. Thut it was an act authorised by [the
hegional Command?=-=That is correect. 30

And that it wae no mistakel-—=—..,

Thet is what your evidence amounted to, didn'll it7=e-

Yes, I quite agree with that.
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Tes, ond in res ect of thot set pesople might have
been punished on your evidence! Let me take it a bit further...
—{ @

g that correct?=-=ThLat is correct.

Yesl Lect me take it & bit further, let me read throuy
wiat you sald at lage 52 in thi: trial. After having told His
Lordshi, at paged0, that it was Jecided that Cbrahiw and his
group would do the Jjob, you were then assed b, oOr. Yutar.
"Suceesslully ecut - right. low the Lorth Comst and Forehim?%
Gays Jr. futar. "That was also successlul .y lowd”, "What
happened there?=-=-=A bombk wes put, o patrol bomb, in the train
Thet ils Item TCe===It wan juast re,orted as siccesaful, 7 don't
xnow what happened"., Jitnegs: Tht 1s s0.

Jhy didn't you then say when oy learnsd friend waes
questioning you, why 4idn't you then ssy that the hegional Com=
mand discuseced this when & re,ort vack wes received, that the

re_ional Command had been frightened to hear that it wes put
in the third clase es you said in Filetgrmaritsburg., Thaet the
Cormand seid it wae elri,at becsuse the train was empty, aund why
dide't you =ar .t was a nistaie?===I'm alsc just 2 human being 20
anc oy mind works as an erdinary human being,

YogeTe==It c.ves to a person's uwemory, certain things
that heppened ot certein stegee. This hees hap,ened long ago.

Yes, tut the only thing is thife.s s T===Intearpreter:

Fe hasn't finished yeot.

I teg your pardon :r. lees=—=Therefore, I will sa,
that may be in 'laritzburg I remembered tlet znd ssid it, and here
when 1 zave evidence here, I Jin't recewber it suad didn't say it.

Teg, but you see we shell in due courze establish
ktolo, thet indeed, whut hap.ened ia Pletermaritzburg not Dure i

ban, waa that there the witncss himself said it was & mistale,

and it will be suzgested that thet 3o why your evidence nad to

be taileored to Tit Liz evideucel-=='lare would I have seen that
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person who said it.
Well, we'll leave that to your imagination. Just

tell me one more thing = having said in this Court that Ebrahim
and his groupecs.it was decided that ¥brahim and his group would
do that job, of putting a petrol bomb in the train, which you
now say was @ mistske, you then and went and said it was repor-
bed and there was a report back, It was just reported as suc-
cessfull.--——Yes.

You went further, and said "I don't know what
happened}=-=Yes, I personally said that. 10

0f course, in Pietermaritzburg, you said that what
happened was that the Hegional Command had got frightened, and
“4they realised that it was a& mistake and they said that it was
alright because the train was empty, and the coach into which
it was put was empty, all that you had forgotten herel-—Yes, it
is because ... let me put it this way = did you here ever ask me
y¥nat happened as far as the bomb is concerned and so on? 1
fuat ask.

I didn't = no, but my learned friend didn't. 1
didn't ask you because I didn't know at that time about these 20
unfortunate mistakes that you madel——=I'm trying to explain to
you that the Prosecuter only asked me as far as the attempt
was concerned, whether it was successful or not, and I sald it
was reported as successful, and no further juestions were put
to me. I was not asked by the Regional Command OFs....

Are you telling His Lordship now that you hadn't
forgotten it? Had you been asked this you would have told
this Court what was reported, if you had been asked. Is that
whet you're saying?=—=No, I'm replying to your question on this
line that you are suggeeting that I was trying to hide it, 30

ire you telling tlis Lordship that when you Were
questioned about this, you didn't give the answer that you gave

in Durban as to the recort back, because you weren't ,uestioned



about it. Is thet whate you're saying?=——My reply that 1l'm
giving to you is that it is not correect, what you're sugges-
ting that I was holding certain things back and not wanting
to say them on purpose.

Plesse answer my gquastion] Did you fail to give
evidence because you had forgotten about it, or did you fail
to give this evidence because you weren't ssked sbout it%?===I

had forgotten it.

But you providentially remenbered in Durban to say
10

it} Anywey, let's teke another wmatter then,..?=-—I1 remember it
in Maritsburg.

To see whether your evidence ie ever fashioned, I
now deal My Lord with Item llh} I hope you're not going to tel
me again that you weren't asked sbout it. 1'm reaiing from
page 108 ky Lord., ™Item 147 = will you tell his lordship what
wag done and when if you cen remember?" I'11l stert earlier =
"It wae decided that the Chizf at the ¥eCord Hospital, thet is
the chiaf of the bantu people, the induna, that he was to he
frightened becasuse he ~ap ir disagrezsent with the Workers
Union of the Hespital, Will you tell his lordship what waa 20
done and when if you can remember?——-ie was frightened with a
pipe borb, Who did that?=--Joseph Ndoli, W¥Wase that successful?
--=Yes, "hat happened?=—<I do0 not know of my peraonal know=-
ledge. From the newspapers..." Then my learied frisnd put tais
question to you = "But didn't you get & report backf——=" I
beg your pardon it was his lordship who put the questions then,
"Didn't you get a report bazk?" What was your reply? Carn you
remember?==<No I don't rereamber my reply.

#ell, tell us what 3id happen! Did you get e ragort
back about this attack on the induna's rooms?=--I want to 30
make it quite clear that the instructions of the Regional Com=
mand was that the man m:at he frightened. Hias body must 4ot

be injured. That was done. It happened that way and it was
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reported back.

A8 Delng succgesslulr---=Yes, but not to his body,
not to hiuself,

1a8, but the attack to frighten by placing the vombs.
It was reported vach as belngzg succesafuli=--=Yes, it was re-
ported bamck thet tne (rightening wae succesaful,

Anc that the bomb was placed in the induna's...tihat
he was tu obu frightened with a pipe boub?===Yes,

i‘nan you want on "You say m pipe bomb - who wade it?
=——=] made it", who handed it to Josephfm==l did.," Witness: 10
Yes,

"allu wnere was 1t placed avcording to the report back®™
Just tell his lordsnip where was 1t placed according to the
Tepuit DaECkP==el just want to tell you tnat also at waritzburg,
I hed sowe diifliculty about that. [here were two people that
had B0 g0 and carry out that. [he idea was that the induna had
tv Le I'rightened, but not bodily injured, but & friend of nis
oL tne induna, had %o bey, shall [ aay'httnnuad not the induna
budilye.

20

A0t the indunAY===jas, Gthe Trightening of the induna's
frisnd was supposed to have tne eifeect to Frighten the induaa.

4+ &0ow, ant . wnow that you're aware that you were
ercag=exauin-d about this in lietermaritzburg, just as I'a
eroas—exauwlning you itodayl=——rea.

AusWer onhe very slaple guestion = in whose room was
the vowb tu be pliced = in tbe friendi's room, or in the ludunals
rovnt===jiig frieua's house.

LOT the i1nGuna'eTe-==iot the induns's house.

Bul Lnen L 50 oL readlng your evidence that you gave
heres 1I'L 4o back Yo psge LUG rirst to get the sequence. "tou €
say & pipe bomb = who wsde itY=——Ii made it. Who handed 1t to

Jogepli¥===l did., And where was it placed according to the re-

port oack?" Jo jou know whnal your reply was?==-No, I don't,
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Wwell, I'll read it to you. "In a ventilation window
the glass portion above the door",-—Yes.

Ia that the report back theat you got? Thst it was
pluced in a veatilation window?=———Yes.

The wentilation window of whose room? The induna's
or his friend's roou¥=-=Iin his friend's place.

It just shows you what sort of a witness you are,
because you know what you said here in this court? "In a ven=-
.tilatian window, the glass portion above the door. Of what?=—-
Of the induna®s roon. Aund wiere was Lis room?=-=In the com=- 10
pound®. Was that true?ee-The uiffereuce is that there were
two occssions. On the one ocecasion it was placed on the friendk
froom and the second occasion it was placed in the induna's room.

o0 oW you say there were itwo occasionsle=—ies.

And the oceasilon on which it was placed in the indu=
na's roomy was that sn act authorised Ly the legional Committee,
or #as that an unauthorised actTe===Ile frightening of the induna
was Lhe instructions of the fleglonal Command, that is on the
occasion when the friend hud to be attacked to frighten the
induna. 20

duh answer my guestionl! Flscing the bomb in the
room of the induna, now you've spoken about & second occasicn,
piacing the bomo in the room ot btane induna = was thut an oot
authorised by the Hegional Command or was it not? Yes or nol
=—=ji0, when it was placed in his own place, that was not an
instr.etion of the legional Comanand. L1'zm telking now af the
oceusion when 1% was put ot the induna's fl&ui.

wuat was not an instruetion of the Legional Con=
g Pee=ihat was not au instreuction,

why did you esay that in this case? ITou said the 30
induna had o be frightened with a pipe bomb, that the pipe
bomb was placed in the induna's room. You made the bomb, and

thut there was & report back thet it had been successful jee
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It is 2till corrcet wbat 1'm soyidg.

Te it correcit, «hen you've indicated to this Jouwrt
thot this pije bozb thut wae placed in the induna's room was
a1 uet awthorised by the Pegionul Cosmanl cad that it hed been
re,orted bacs =8 such? Is it correct, or ig it not?=——It is
211 eorrect, exeept thwet the Lol was vol plzeed in the induna's
plece, it wes jplaced athis friend's place.

Thern why d:3 you tell Lhig lordsuip thaf?e==Lvery-
thing i covrrccteses

“hy did you tell the Court thut herefe=eIf 1 renem—iy
ter correctly, I Z2id nake that explanastion hore,

2id youT===I think under cross-exawination.

T zon assure you that you didn'tl===I thiunk under
¢ross=examirotion [ Jdid.

Ore thing you made gqui-e clear in this Jourt is tuat
this boedb hod to be ploced ia the induna’s room not s0?  As you
gaid here?=-=I1f thut is s0, ther I Luwd coupled it with the

Prierd's Yousc,

I must say tihet youlre must asdept at finding ex-~
L]
glaﬁﬁtiﬂﬂﬁs T etill asking you o question = yon mede it 20

ciear thet the pipe bo:b wes ts be ilsced 1a the induua's rodiml
=—fag, hBacares the whole idea wnas to frighten the iidunsz.

1 sres The idea wee tc frighteu the irnduna, by
putting tre bork in sonebody else's roecal-——=Yesy, I'11 call it
g agsistart, “ren 7 rafesr Lo itla friend, it was aclually
. apaistect o7 the induns,

If vou wanted to frighter the induna, why not put
the bomt in his room, 28 you s2ay in this Jourt you had Jjone?=mee
Although I 2o rnot know the reason Uor the Hegional Coumsnd's
deeision to do it that way, T do not rerevker exgetly why it 30
was done. I do know that it was plsced at this assistant's....

Yes, thet'e what jyou seid for the first tixe in

Pieterumaritazburg., I'r 3till asking you, you were on the He-
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rou n.d o Iy with 1%%3 JdeliverationsPe==Thit 18 50,

Tou were nol a dauay Liere, you wvolced your opiniona
gl your viewaTe—="/:1 lg ~oprrsal.

oW when this extraoriinsr, degision was takan that
Fou 40w ment.ogl Jor $he Tiret tiae tht the boad was to be
placed dn the loduaa's Zriend's rona inm omier to frizuater the
indans, didn't yod say thet tais is ridieulows?® Did FouTe—=lo,
thare was a tarvtie.lur reason waj Ly owae to be cone, 2vea though
now I wmn®t recerber wiat the reason was, 2.t fhere was & _or-
Wrianty bLicere was a readon which you can't rﬂmamuanf
wewuiiat I do faLcsbor is. taah t.at person was the assistunt of
ti:e induna,

fes, yoo told usz thut seversl tinesl! TYou told us Lirg
qul¥e womuansr o timesl I osay theve was a reason which Jouw

don't reve bar! v dila you nod sive thet evidence in *hisz

W IUD P ——T Ty dlready said Chat a3 fur as - can racollect, 1
did in CroadS=efadi niatilon,

Rave ssa rzad _our crono-oaxaninntionle==Ng, Ifm 20

J45t rewesbering row Yie questions toot JUW wera putiiu

gL

yrarselfy in ro acl to tils 1-duaa,

fegy and yuu snid that it was put in the Friend®s
Puodiiy in t0Lls soart,  Til jouPe==Yea, I real .y belicve taag I
explained that L orosa=exaasicsticii.

0 yout Galy FOU acdu't axplain it 4a caluety ani you
diln't exzleir it in criss—oxawinotion eitlar! I;:; 35111 asuing
JOL Tie saua guestion = G101 you o ay mambers of the nergional
Goad from jour esllaction, say this is riaiculous to placa

30

1t in the fricend's roocn when you want e frightea the induna, or
2an't you relcnharP—=="hurs was a Ascousalon about it asd then
tacre was an corecoant aocie o thet 1t “as Jolng to be done thét

may, thet is the Lom. sus o- 21 LS be Jloced at ths Trizadts
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Place.
And nobay raised any protest?-—No, 1 couldn't

reueumbsr everything that was discussed...

Noy, I'm not asking you, I'm asking you to remember
the one thing that should astiek out like anything, and that is
didn't somebody say, "how do you frighten the induna by frigh-
tening hie friend, why not do it with the induna himself"? Did
gaybody raise that point? That's all I'm asking youle=-=It uay
be that somebay did raiae that.

You have no recollection gbout it?=——Ho, unless my 10
memory is refreshed...

Now I'1l tell you what you said in cross-examinstion.
1 was cross-examining you sbout whether you had ever given evi-
dence at all. Da you remember that?-—Yes, I rewember.

And then I said to you, at the bottom of page 23,
"Now I come back to the guestion I was asking you just before
the intarval. You say that you have given evidence in other
cases before?"” Your reply was "yes, but not in political cases”.

Thet is so0.

"Cases in which you yourself have been involved %= 20
fes one. What sort of cases?=—-Attempted murder. Who was the
.accused?=-=-Joseph Nduli, You say that was not a political case?
~==No, that was an attempted muirder charge. Waen't that a case.
where a bomb wase put in the Induna's room?" Do you know what,
four reply was?---Ko, I don't.

It wes "yes". "One of the acts of sabotage that yifu

-

have related %-=Yes, ﬂﬁt the difference is that that person did

not attempt to murder thie person for the..."” and then you o

broke off and said "had no connection with the urglniultinn“;ii
i
\"It wasn't . political crime = it was & personal crime?—-Yesd 30

\It was & personal grudge.-—-ies, You made the bomb though, d¥dn'

-—==] remember all that.

]'-'-[t Prnur?-—-ru. And you guve evidence about it?=—In that case,||ye



Yes! You see Mtolo, so the position is this = that
having once comaitted yourself to having said to his lordship
in anawer to my g.estions that you had never given avidence in
' any other cases wnicn were not politieal, you then changed your
evidence from what it had been in chief, where you said that thi
was an act of sabotage committed withn the full approval of the:
ieglonal Comnittes, oy placing a bomb in the induna's rnum,,yﬁuz
then said thie ie not a political case, and that you said the
person who did that, had no connection with the organisation.,
You see, that's what [ mean by fasnioning your evidencel=-- 10
it ie exadly there where I was trying to explain that this
attack on the induna that that was not...that attack on the
indune, putting & bomb in his room, was not part of instructions
of the Regioixl Committee,

Yes, but did you at eny time try and explain that
tha bomb in the friend's rocm wae an act of the hKegional nm-
mand? UVid yout=—=Will you look just a little further? Ly
recollection is that when you were cross—examining me there at
that point, then I said just a minute there's something 1 want
to explain, and then you stopped me from explaining. That <0
ought to show in the record. That was when I was about to
explain.

You've never seen this record, have you?=--=lo, I
haven't seen the record, but what I do remember is thai at thlﬁ
point when [ wanted to explain that, you didn't want to give me
a chance to do it.

That is not true, 1I'1l read you your whole evidence.
I'1l let you read it, and ii you like you can point out to me
wheraver I tried to stop you, and I think I've been more than
fair with you in never trying to stop you. Did you at any tim
in this Court mention the fact that the Kegional Command had de

cided that & pipe bomb should be placed in the induna's friend'

proom. Yes Oor no?-——ih=t I said was that it was decided that the
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induna had to be frightened with a bomb.

Wiy don't you answer my question? Please answer my
gquestion] Did you at any time in this Court say that it wase
decided by the Hegional Command that the induna's friend had
be frightened with a bomb?=—=lio, I don't remember having given
evidence in that way.

Ho, of course you didn't.

AT THIS STAGE THE COURT ADJQURNS FOR TEA.

ON_RESUMING 3

BRURQ MTOLO, still under oath 1
CROSS-EXAMINATION BY MR. BERRANGE EGGHTIEUEDII

I want to put you some more questions about the qus.
tion of the induna and hie friend. We've now established, it
appears on the record, in your evidence in chief, you gave evi-
dence that the pipe bomb was to be placed in the induna's room,
and a regort back was that the expedition was successful. In
your cross-—examination, after 1'd asked you whether you'd giver
evidence in any ua;a before, then you said not political CABes,
and I referred you to the case in which you'd given evidence
against Nduli, you then said that placing the bomb in the indiae
na's room was a mistake. Now I want to suggest to you that
when you went down to Pietermaritzburg to give evidence, you
knew that you had in cross-examination said that the bomb in
the induna's room was a mistake, and that is why, when you wdnt
and gave evidence in Pietermaritzuourg, you invented this stogy
about the authorised aoct being one in which the bomb was pladéd
in the friend's room. You will deny that suggestion I take it?
-—=Yes, I will deny it, the way you're putting it.
BY THE COURT TO WITNESS: Just before you leave that point = was

there, in fact, any bomb put in this assistant of the induna's X
room?=-=Yas,

BY k. BEEKRAXGE TO COURT: You lordship's question wae, was ther:

a8 bomb placed in the induna's room?-—Was there a bomb placed in
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the assistant induna's rwom, and he answered yes.

The sesistant to the induna's room?-—=Yes.

That's what I'm suggesting to the witness he inven~
ted in Durban,-—Yes,
CROSS—-EXAMINATION BY MR, BERRANGE (CONTINUED):

And taking that further, what I want to ask you

is & very simple question. You see you were led in evidence
here by Dr. Yutar to the effect that this bomb had been placed
on the instructions of the Regional Command in the induna's
room - you've admitted that already?———Yes, 10.

Did you ever make, in your etatement to the Police,
any statement to the effect, that there had been two pipe bomba,
and that the authroised....act authorised by the Regional Com=
mand was the one in which the pipe bomb was placed in the in-
duna's friend's room?-—-I may not h:ve put it in my statement,
in the way you're puitting it now, but I think I did wention that
in my statement to the Folice,

Well, I don't know the way I'm putting. Don't worry
how I'm putting, did you, in your statement say that there
were two pipe bombs used = one on the friends room which was 2
authorised, end one on the induna's room which was not suthorised
?=—Although I say again, that even so it wasn't in my statement
they way you put it now, I do remember that the Police did que s=
tion me about the other bomb, the bomb that was placed in the
induna's friend's place, that second bomb was mentioned.

I'11l make it even simpler for you = did you in your
statement to the Folice say that the Regional Committee had
authorised the placing of a bomb in the room of the Induna's
friend? Now before you answer, let me warn you that Dr. Yutar
never led that evidence from you, nor was this charged either 30
here or in Durbanle—-Although ae I say, I might not have put
that way in my statement, I pointed out to the Folice, I told
the rolice and I pointed out that one bomb was Placed in the |
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friend of the induna's place, and the other bomb was placed in
the induna's place.

And that evidence was never led with you.=-—=And I
explained to them that the putting of the bomb at the...in
my statement to the l'olice, that the placing of the bomb at tHe
induna's friend's place, the object of that was to frighten tHe
induna.

But did you explain to them that when Nduli placed
the bomb in the Induna's room, that this had nothing to #o with
the Regional Command? Did you explain that to them?=—=I cannot
remember saying it that way, because it is a way of answering
queations that are being put to you, 80 I might not have put

18(d) 1t directly that way,

But Mtolo you are intelligent enough to know that
insofar as these cases are concerned it makes a big difference
whether the instruction was that of the Regional Command and
vhether the instruction...or whether there was no such instruc-
tion, that it was purely an unauthorised act., You know that
perfectly welll-—...

You understand that perfectly well, don't youP=== 20
I understand.

How you gave evidence at the prepratory examination
in which this man Nduli was charged.---Yes.

And I think we've already established that at this

preparatory examination you said nothing about your having

handed any bomb to anybody at all, and you've already admitted
in this Court that you did not even tell the Police when they
pere questioning you about the fact that you had handed this
bomb to Nduli. That is 80 isn't it?——At the preparatory exa-
mination §n Nduli's case? 30
¥es, yes,--=Yes, there I did not say it.
You didn't say it?-—1I said it here but not there.

You eaid it in thie tréil, that I know! What I want



to ask you is this, .}====I wanted to say, it depends on how the
question is put.

Look here, you've got the opportunity of re-exauina-
tion, just listen to my questions and answer them! Is this the
evidence that you gave in Pieteruaritzburg? 1I'l read it out
to you = Page 1865 iy lord, "Do you remember that there was &
charge of sabotage laid ageinst an Africanf=--—As far as I re-
member it was for attempted murder." That was your reply,
correct?-—Yes,

"It was & preparatory examination?-—I cannot re- 10
member whether it waes a preparatory examination or not," ===
That is so.

You gave your evidence on ocath?=--——Yes,

was the evidence that you gave on that occasion, the
truth or not? The reply was "I was laid with the truth accor-
ding to the guestions that were put to me by the lolice".,——=Yes.

(Discusesion between Court and Mr. Berrange about
the reference of what he is gquoting. Judge has got the place.,)
"When you gave evi.ence at that trial, were you not asked to
speak the truthf, the whole truth end nothing but the truth"? 20
Your reply waes "yes". "and did you tell the Court the truth,
the whole truth and nothing but the truth?--<ily lord I made a
full statewent with the truth to the Police of all the questiohs
they asked me, ovu¥ as far as the Court is concerned, and as
far as 1 know, I did not tell them the whole truth", Is that
what you said?=--That is quite correct.

In other words you concealed from the Police and frqm
the Court the faet that you acquired this bomb and that you
handed it to Hduli, and you did that because you sqy you werenfit
questioned about it,=--=All the Police wanted to know from me 30
wad the reply to a particular question, The FPolice just wanted
to know as to whether Nduli hadssecses

I've already conceded that you weren't asked these
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questionsl=-==They wanted to know whether lduli had called a
meeting., Whether he held a meeting in the office there.

And you say you didn't tell them....?=--1 just re-
plied to thet questions,

You didn't tell them about your conduct in handing
the bomb to Nduli, as you weren't guestioned about itf{--==Yes,
because they didn't ask me that.

Yes, and that's why you say you didn‘t tell them
the whole truthl—=—That is correct.

Nor did you tell the Magistrate the whole truth! 10
Now you see, I'm going to in due course, also put this record
beofre his lordship - there was a witnese who gave evidenge
at this preparatory examination by the name of Patrick Mlambo(?)
and in this evidence he said the following - "Bruno Mtoleo would
give this something to No. (1) Accused". Bruno Mtolo it is
you, "Did he say what this something was. I asked him what
is this thing that itolo is going to give you, and he told me
that Mtolo is going to b#ing him something because he got hurt
by & policeman who was sent by ktembu, and he was going to put
this thing on the door cill of the induna", I want to bresk 20
off by saying that the witness is a state witness. "I asked
him what is this thing, and he said he was going to give me a
bomb, Ve then parted there”. So it is clear from this evidence
that Patrick Mlambo told the Court that you were going to bring
him a bomb, because he got hurt by a Policeman and he was gni?g
to put it in the induna's room, and it must also draw the in-
ference, an irresistable one, it is clear that he must have told
the Police that, but despite this evidence that is given by
the State witness, and he gave evidence before you gave evidence
you were never asked by the Folice whether it is true that you30
were going to bring a bomb! Is that what you say?=--No, all the
Police wanted to know from me is what Nduli had done at the
meeting.,

And that you say is all they wanted to know despite
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the fact that Patrick Mlambo hsd said that you were going to

bring & bomb along?===Well, I wasn't present when Patrivk
Mlambo said that, but the Folice did not gquestion me about that.

Very well. You see Mtolo I want to suggest to you
that you are very adept at finding reasons for everything in
regard to which you might find yourself in difficulty, and at
the risk of wearing your lordship, I want, for the purposes of
reading into the record my lord, for pages of evidence that was
given by this witness at Fietermaritzburg. I want you to listen
and tell us whether this is what happened,; whether these were 1C
questions that were put to you and whether this is what.....
(Interpreter and Mr. Berrange continually speaking at the same
time), I don't want to waste any time about it, perhaps the
witness could be allowed to listen without replying.-—Yes.

If there is anything wrong, interrupt me. I'm
reading from page 1,371 of the Pietermaritzburg record. You
were cross-examined by iMr. Tairian, He said "You told us that
you were not present at the meeting at which it was decided to
attack the signal box". Your reply "I did not prepare the fuse
I was present when the deeision was teken", You're following20
me, are you?-—7Yes.

Of course at this trial, you said you were not pre—
sent. Ien't this what you said in your evidence in chief? I'm
reading from page 1,773 my lord., "Will you telil the Court when
you first heard about the attack on the signal box at Kwamashu"’
fﬁur reply, the same as in the last case "I was not present at
the meeting before, I only heard at a subsequent meeting, be-
pause at the time before the explosion, I was either at Table
fountain or in Johannesburg". Reply "I did not prepare the
fuse and the detonetor my lord", Then his lordship asked you
8 number of questions, His lordship the Judge President. "Thi

evidence as recorded, that is being read out this is in answer

to gquestions put to you by counsel for the ttate,-—-ly lord wil
counsel just reed it to me again?" And then counsel read it to
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you again, Then his lordship pute the following question to

you "You've just szid in answer to MNr. Tairian, one of the coun=-
sels of the defence, that you were present when it was decided to
attack the signal box". Your reply "I was mixing it up with the
one at (7) Road," iis Lordship "This is one at (?) Hoad, t e
Bignal bhoxP===There are two places - one is (?) road, (4 lot

of knocking about going, vourt stopped for a while,)

Risol G
BRUNO WTOLO, still under oath

dlhnlION BY MR ' T 11 1u

1 go on = by his lordship "You say how far is EKwamashu
from Duff'a(?) ioad?P===Before the railway line was extended to
Evamashu, t.e people used to get off the train at Duff's Hoad,
How far away was Duff's Hoad from Ewamashu?e==ibout & quarter of
a mile., Is that 8l17=e=ies my lord, well now this count 27 that
hre. necce apparently had in his mind, referred to the ﬂiénal cone=
trol box near Duff's railway linele—eThat I think is intended to
mean near the railway line near UDuff's Road _tation"., Then his
lordship goea on "how this particular one which you say you were,
this particular attack on a signal box in connection with whizh 20
you were present at a meeting of the Hegional vommand before it
took place, which ome is thatP=—=ky lord where I got confused,
there was an attack made again at Iuff's Hosd. There waw another
attack made at the station Kwamashu, I think t:e name of the
etation is Thembelisl, GSome people refer to it as Duff's udoad
areas., Llhe guestion you were asked by ir, Tairian was in ree-
gard to an attack on a signal boX,===That may be where I got
tonfused, bLecause I said it was Luff's hoad. Yesterday too,
that same question confused me my lord." His lordship "I'm
afraid I haven't understoocd what you're sayin; now, You say 30
thre were two attacks on two signal boXesT==lly lord there was

one which did not explode my lord, according to the papers., Where
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was that?==-=Ilhe one on tae line exploded, but the one on the sig-
nal box did not explode., W#here was that?=--Fretoriaz Street Bridge.
That's got notihing to do with Ewamashu?=—=Duff's Hoad is a Kwa-
mashu area., MNow that's what we are talking about, not about Pre-
toria iitreet Oridge,=—-And onthe Uuff's Road area, tiere is the
Ewamashu location, Yes, we all know that"™ says his lordship.

Your reply is "That is where a signal box was attacked, N ow Duff
Hoad there was an attack on a train®, iis lordship "wWe are tale
kings apout an attack on a signal box and not an attack on a train.
At Duff's iozd or Kwamashu or that area was there more than one 10
attack on a signal boXTe==io my lord. Very well, the guestion you
were asked by ar., Tairian was in regard to an attack on a sig=-
nal boxP———Yes my lord." and then there is some repetition which

I won't read out, unr. Tairian "On the signal box, The attack

on tﬁe sighal box". Ihe court intervenes. Iiis lordship "Were

you present at the meeting which decided to make that attackTee
The signal box at Kwamashu I was not present., Then what did you
eay a little earlier on before his lordship started questioning
you? You made the mention of a detonator, and a fuse which you
prepared!” Your reply "That is what I said - t:at I did not pre=20
pare the fuse and the detonator for the attack on the signal box."
His lordship "I"11 juct read what I wrote down. You will under=
stand my note is not complete. The complete record is being made
by the machine., whzt I recorded is this "I was present wnen it
was decided to attack the signal box, but 1 did not prepare the
fuse2-—=Yes, usow that means that you were present at a meeting
when it was decided to do something that you say you did not pre-
pare the fusef===iiy lord it was the attack from the signal box,
and the one ut fretoria bridge that I did not prepare the fuses,
Just come back to the guestion please, When you sasid you were 30

not present at that meeting, you were present at the meetins when

it‘ was &Eﬂiﬂ"‘ - ""t-tﬂﬂk Froo - o e I Tg— N [ T
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was just because you were not thinking of the signal box, you
were thinking of the train at Duff'e Roed. If you were confused
in your mind and you thought counsel's guestion was directed to an
attack op a train at Duff's nosd, why did you add that 1 4id no.
prepare the fuceTe=-My lord I don't know where L got mixed up
but these two attacke always get me mixed up. It was the saue yes
terday.” His lordship I hoven't understood your getting mixed up
until nows I haven't understood that you've been mixed up at all
until now, except on one poasible instance, what I can't under=-
stand, iz how yon can speak in the same breath of beinyg present at
a meeting and it was decided to make the attack and not preparing
a fuse, how is there any preparation of a fuse necessary, when
an attack is mzde on a train such as was mnde at Luff's lipad?"
Yourreply "There was no fuse prepared for the attack on the trai
at suff's Hoad." Question "Were you preseant at tne meeting il
it was decided to attack a train at Luff's Road?" Your reply ..
goods train, yes". IHis lordship "why did you, if you thougiit
counsel's question did not relate to an attack on a signal box, b
to an attack on & train, why did you suy . was present when it wa
dedided to m:ike the attack, but I did not prepare tihe fuse". Iow
reply "1 got =mixed vp in my mind, as all these happenings were
in the samne area," Ie that your evi.ence?---lhat is so, yeB.
wow let's turn to Ewamashu., The are items 126, 127 and

128. Those are the attacks allegedly m.de on the houses of
the men ol tne advisory board My lord., Awamashu. unow L want to
read to you from page 1lUl, the =vi eance that you gave in chief, at
thi=s trial, on the top of tle page. L1 want you to tell .is Lord-
ship whether tat evidence is correct. "Jurnick, who was at tue
time secretary of the iesidents Association of Kwa kKashu, &nis
report. de sald that the member of the advisory Board of the
Municipality were worrying him. ide said that tuey were working

hand in hané with the Jorporation, my lord, to prevent the residen

ass0plation from carrying on their work. ® (wmanstae. wnus
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Regional command....I want to make this ve#y brief,..did the
Regional Zommand toke any decision on this mutter, on the report
made by vurnickfe-e-The egional Jommand then decided that 1 should
build three pipe borbe. For what purposef———It was decided tns
those pipe bomhs will ve pluced in the houses of those members
of tne .dvisory “oard, but in such a manner that it will causs
destruction, but wot injury to the sersons themselves, to put the
wind up them, to frighten them. ilow do you know whether in Fact
thoze pipe Lomus were used on the houses of the memuers of the
hdvisory vommittee?" Your reply was "yes"., Ils that evidence 10
correctfe==Yes,

Tou see {tolo, it was put to you at Fletermaritzburg
that many of the acts of sabotage in regard to which you gave
evidence, and in regard to which you said the decision was taken
by the Hegional Jommand, were not in fact, =o decided by the
gional <vommand, Do you remember thnat being suggested to you?==
Yas I do,

Because from there, I want to take your reply in regard
to toese attacka on tiese desidents' Liousee at iwa Mashu, and
now i1'm reading riy lord from page 1946 of the Pietermaritzburg 20
record. [h2s3e arce all guestions put by his lordship the Judge Pre-
sident = "were there any unauthorised acts of sabotage committed
by membere of .l.£. that is unauthorised by the Regional vommand,"
+nat was not nis lordship's question, nor hie language my lord,
that was put by .-r. Golders(?). :ieply 'yes'., Now by hie lord-
gnip "whica were they"T===Ilne one on the passenger train my lord,
Do yoll mean that happened on the passenger train instezd of the
goods train?" Your reply was "yes". "Any othere?" Your replv
"I don't know what tc say about other incidents where the Hegi
wvommand had decided on a certain target and a group attacked 30
another target and reported back and then it was approved by the

degional Command," His lordship "Were there any acts unauthorised
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acts of sabotage, apart from this passenger train incident,
which were committed by l.K, and which were not approved by the
Regional vommand". Your reply was "The induna at MeCord's", WB've
already read that to you once. Then the next question was "Werw
hot the acts of sabotage coumitted at Kwa dashu unauthorised?",
and his lordship intervenes "Were they whut"? "Unauthorised"?
Your reply was "l don't remember”, I= that what 7ou s5aidTmes
Although I don't remember now, I think I did sy that,

Yes, was that true?-—eies, 1'd say it was the truth,
about Kwa Mashu, 1(

You don't remember whether tney were authorised or not7e=
The acte at Kwa Mashu were aut:orised by the Kegional vommand,

Then why did you tell his lordship when he asked you
question whether they were authorised, why did you say you do
remember? You just suid that was truel--=Che guestion of th
Judge wae "were there targete that were attacked at Kwa Mashu,
which were not authorised by the Kegionel Vommand", and I said
1 don't remember, not that . don't know. I don't remember,

Uh no, I must say that I give you =reat credit. The
guestion was put to you directly "Were there any acts, unauthnriai
attacks ssezcts of sabotage, apart from the passenger train incie-
dent which were committed by h.K, and which were not approved by
the kegional -ommand". ITnen you mention one - you say the "In=-
duna at seldord'a” g==-ihat is right,

And then counsel pute to you the acts of sabotage at
Kwa imashu were they not unauthorised? and his lordship pute the
question to you, and you say "l don't remember", %Ine acts of
Babotage at Kwa liashu, the ones that you've given evlidence about,
 wditd LU i, b

BY 1 ies, but the houses were not me:

tioned specifically.=—=l0o, tne acts of sabotage committed at 30

Ewa Mashu.
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Then I just want to read you something else, I'm now
referring; to 1 g thie Zeals with the attack on the passen=
ger train, and the guestions were this - "How as you know the
attack was made uy mictake on that passenger train instend ob
goods train, your reply wae yes. In that case didn't the leglo-
nal Jvommand criticise the mistake that had taken place? TYour re=-
ply was "“yeas, becauce I myself went to speak to the leader of the
group about it,--=Yes,

And then the next questior was "And didn't the idigh
vommand too criticise this act"? Did they criticise 1t?7 10
BY THu <cQU.T 20 x2, BERQANGL: The High Command or the Hegional

vommand P=——The Hish Jvommand,
Oh, that would the hatal Hegionazl Command,..?=——i0, Ac

he firet of all referred to the Hegiomal UCommand and then th-

I'11 read it sgain "In that case didn't the Regional
Command criticise the mistake that had taken placeP===ies, becaus
I myself went and spoke to the leader cof the group about it",
Then the question was "And didn't the iiigh Command too criticise2’
this act?™ 0Did the digh vommand criticise this actPe===There is |
one instance that the High Command criticised, but now I'm nov
certain whether it was the passenger train, where the petrol bcmb
was put in the passenger train or whether i1t was the cace where
the riolotov bombs were thrown into the trains. One of those you
sestney criticised.

why are you not certain now?-—-Becauwe your memory can't
always be go gharp tc remember...

Your cemory wae shapr enough when you gave evidence ai
Pletermaritzburg only a few weeks agod==when you're in the
witness box and you've been questioned for a long time, then

thinge....then your memory becomes refreshed and you remember
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things.

Now I'11 refresh your memory -bont waat you sala at
Pietermaritzburg., You know thies attack whici was made by nistake
on a passenger train instead of a goods train. Do you rememier
it?=—Yes, I do,

You know what 1'm talking about?-—<Yes, I know,

Hight, iow did the Hdigh Vommand criticise this act?—e=

I'm asking you nothing about the Hegional vommard, 1l'm
asking you avout the High Jommondle==I've already said 1'm not ]
certain which of those two were criticlsed by the High vommand.

But you were very certain a% Fietermaritzburg! I'll res
you your evidence "And didn't the Uigh vormand too criticise thi
80t?~==They didn't mentiem thie matier when i was in Johannesbr
And wasn't the reuscn for thie criticism and so on, that
an attack on a goods tre'n would not hauve entailed the possi.
1ity of loss of life, the attack on 2 passenger train woulda have
Or might have entailed loss of life?" Yowr reply was "yes, that
is the effect of their criticism",--=That is correct.

Is that the evidence you gavel==-Yes, 2o

Fhat in fact thismatter wae teken up with the Hegional
Command, it was taken up with the High Command, both of them crie
ticised this, and the first time you ever uentioned that wae 1a
Fietermaritzburg?=—=Ihat is so.

Now 1 do want to put this to you = when you gave evideace
at rletermaritzburg, there were a great number of things you did
not testify to, because you weren't asked about them, which you
testified to in this Jvourtle=<That i no.

The auestions I'm asking you are in regard to matters
in which you testified to, both in t ie vourt and in Fieterma= 3.
ritzburg?==—Ihat is s0.

And tiere are a whole lot of topice which were never
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reised, nor were you juesticned about them in Pietermaritzburg?—
That is 80, yes.

And would I be putting it unfairly if I put it to you
#fitoloy that wien you are confronted with evidence that is beins
given by state witnessea, you are ready to concede z mistake on
your part, or you might have made a mictokePe==If I realise it's
a2 mistake, yes.

Now one thing is ap@mrent, t 2% nothing I have put to
you at any time which emanates from the defence, or with regard
to what the defence might say, have you ever yet conceded that yi
might be wrongi-—=Yee, because I would remember & thing as I say
it, and as it is in my memory,

Yes, anyway I'm making the polnt becausme you remember
that in giving evidence when you were being cueetioned by Mr.
Tairian about tne occasion when you went to measure a pylon
kew Germany, and tie cuestion was put to you "wWas it after mea:
ring the pylon tuat you fetched the dynamite from Sale Crafts®,
do you remember that? 4nd you said '"yes'?——=That is correct.

And then when it was put te you that this is not the
evidence of other witneeses, you then said it wae a long time 2
ago I can't say positively that it was decided whom he had to
accompany. Lhe gquestion as to whom went with you, You said it®
like that, the human mind, sometimes it's clear in your mind,
sometimes it is not. Do you remember thatPe==Il reumemlior that.

And then his lordaship ut some questions to you, and then
you finished up by saying I won't say emphatically that that
is what actually happened, and then when it was out to you what
voctzee N aicker, & state witnese had in fact said which was d3*-
ferent from your evidence, you said "I would agree, because 1%
happened a long time ago™, and on the same aspect about the 30
dynamite, do you remember about fetching the dynamite?--—=Yes,

I remember.



when it wae pointed out to you that your evidence
coudln't possibly bve correct, you said "it it poscible that |
made a mistake with the date of the fetching of the dynazite™
{h.t is 3o,

sut you ewriier wsald tnat the dynamite was fetcned on
Lie swie daye=--0ut 12 80,

wnd luter on you made it clear that a month must have ine
tervened between the two! This is the question "Are you now
suggesting that the dynamite might have been fetched from Shell(?)
as much as perhaps a month before the pylon attack?' Yourreply 10
was "according to the evidence it is clear that we must have fet-
ched it before the l4th" ,=—=les, I said that,

And one of the nuestions thet was put to you was "Could
you have made a miutake about the persons who are nlliezed to her
accompanied you on expeditions™? Yecu said "Yea" y=—Just rer.
that question asain vlease?

I'm sorry 1 read it wrongly. he sald "If Coetzee N aicke
were to state thet he uccompunied Accused fios (4), that is Billy
Naier and not .asrells"g you said 1 would agree because it hap-
pened a long time 2gUe=—=ihut is s0,. 20

Lre I nlcker wae a state witness, Is it not then pos=
siole tnat you've doubts about other persons whoce names you have
mentioned. when thav question was put to you, you say 'no'.

Is that the evidence you gavele==ihat is so, yes.

1 want to get this clearly on the record, this is at
page 1,895, Wow I want to read it out to you and 1 just want you
to tell His lordsnip whnether this is correctly recorded, The
gquestion was "Just vefore we adjourned on Friday, I was asking
you about the organisation that you pave referred to as the st
botage organisation™, You said "yes, my lord", If I'm cor- 3§
rect 1 think it started off by . european coming down from Jo-

hannesburg and telling you and othere that he had been sent
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the A N.C.," The reply was "yes, my lord", "Do you remembe: the
name of the european?——=I never zaw the first european which
came down and I never heard his name, it is only after a long
time that Curnick mentioned the name. It was either Bernstead
or Bernstein.," Is that the evidence you gave?=—=Yes,

Is that cerrect?=—-Yes,

50 you yourself never met this european, never had any
information from himfiret-hand?—--The only information I have is
from Billy Waler and nothing from him perconally,®7=—=Inat is
correct. 1C

Now lastly L want to read you several extrect: from your
evidence; all I wait you to tell his lnrdﬂhip,/i;ether this is
what in fact you said. You were beilng ask.d questions about how
you came to make your statement, "“After I was taken to the FPolJ
otation, the lolice asked me many questions, I refused to anse
vuring that night i started thinking, and 1 thought that man
of these people that had been arrested, must have made stateme
to the Folice, Lecause the things I was asked by the rolice, I
realised and I knew that I had done certain acts together with
certain other persons my lord, I tehn decided that the next day
wnen they fetched me, I would tell them the truth. The truth that
I was aware of", and then on another occasion you said = "Then
after your arrest by the rolice, did they cuestion you at length?*
Your reply was yes, "About all the aspecte of your activities in
econnection with Umkonto We Ziswe?" Your reply was "yes". "During
your discussion with the rolice, did they seem to have a lot of
information auvout your activities?--—Yes, Lot only your own
activities but also the activities of other pecple connected
with Umkonto #e ZieweT-——Yes, Did it strike you they seemed t
know in great detail how these acts were gpommited?" Your rerl”
was 'yee', ™iand also about the people who were involved in the

particular attacke? TYour reply was 'yes'., And fen you were
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asied "when did you complete youwr ntatemeat in Durban®™ Your re-
ply was, "as I had said I started tne statement vetween two or
three weeks after my arreat, and the statement tock a long time. ™
Lorrect?- =Yes,

And then the question was "now what was the reason for
the lons time it took you to make the statement?™ "1 would say
khat at the commencement the rolice did not belleve or were not
satiefied with what 1 was saying.," Did you say thatTe-—=les,

Ard then st 1861, ‘he aquestion was "1 sugzest to you
th:% you made your confession in order to become a =tate witneas!l
~=-] mpde & statement to the rolice with no intentions of be-
couln: & state witnesg™,~—=Yos,

" I decided to tell the vsolive everythin that was in my
aeprt, what was vorrylng me ovefore 1 was placed refore a <Jourt -
Lay to answer any case”.-- -Yes,

"Did you mexe a atatezent before a lugictrate"Pem="]
refused”. "You refused to maike n staterentT——-I reifused tc go to
a Hadstrate, iut you made a mtatement to the rolicet=——1em,

Were you aware that a statement to the <olice which amounted to
s wonfeeeion could not be uzed againet you at your criminal triigT“
iow reply was "the folice informed me" ,-—=1lag,

"I sus~e8t to you that the reason that you refused to
snake 2 staterent to the hkasistrate, a @onfesslon velfore a laglo-
trale, was because you didn't know whetner you were going to be
13el e a atate witness or noti" T.e reply was "No". Then 1960,
"Whan you m:de thet statement, did vou consider thuot you might
e 2alled ze o witness toc the rolice?——4t aome time the rolice
did say vo me if 1 cpcke the truth s it ie in trke statement,
tiat L may ve granted ar indemnity by the Judge™, Did you say
thut?=—=Ian,

wow the position theng irrespective of anything other

that I shall des] with in this matter htolo, is that - gad
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a =ztatenent %o the lolice after cueationing, and after two or
three week®m . Taey dicn't quite believe you, ut vou knew that
bzt ctutenernt couldn't be used apainet you because it amounted
to a confession sz jou've 2aid to hie lordsnip in the ouaer tri-
w nen you were acsied to go to a Maglsirate w=nd make = oulession
& nhere, you refused toc do that? Is that correctfe.nat iz so,

lbut what the rolice did not seem to believe was that L Lud gone to

Bivomia. That Lo what they did not seem to believe,

rerhaps tney were correct, i don't inow, but the thing
'about 1t, 18 this = ny question was, knowlng that the statement 1D
which you made to tne rplice couldn't be used g;ainst you, when
ivou wers asked to 7o to n Ma-istrate and make a confession, tnat
pou refused, Is that correct? Yes or mol—-laut is sc.
‘ﬁlﬁ;__m: Ho further guestions,
Bo-SRAnIRATION BY D, YUTARS

Bruno, despite thne fact that you heve “ivVen evidence
in this Jor wad in ‘ietermaritzburg, have the rolice vet re-
lewed yo a m; cut tody T=—=iiot,

DisJuljiit Ko furtner questlons.
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